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72e vergadering Donderdag 30 september 1993
Middagvergadering

VOORZITTER : de heer L. Van-
velthoven

- De notulen van de jongste vergade-
ring worden ter tafel gelegd.

- De vergadering wordt geopend om
14.36 uur.

VERSLAG van de commissie van
onderzoek naar de besteding van de
KS-gelden
- 318 (1992-1993) - Nrs. 1 en 2

De voorzitter : Dames en heren, de
vergadering is geopend.

Bespreking (Voortzetting)

KS-gelden.

De voorzitter : Aan de orde is de
voortzetting van de bespreking van
het verslag van de commissie van on-
derzoek naar de besteding van de

dit dossier wel een heel bittere na-

tingbetaler , zowel nationaal als regio-

smaak. Vlaanderen heeft hier met
klank bewezen dat de top van de po-
litieke en financieel-economische we-
reld in Vlaanderen minstens even
pervers is als in België. In de loop
van de recente geschiedenis is de hele
constructie van en rond KS opgezet
om te werken met overheidsgeld.
Dat wil zeggen : KS mocht en moest
functioneren met geld van de belas-

De heer Wymeersch heeft het woord.
naal.  Het is dan ook normaal dat op
de eerste plaats deze belastingbetaler
- of zijn vertegenwoordigers - de

BERICHTEN VAN VERHINDE-
RING

G. Cardoen, E. Flamant : gezond-
heidsredenen ;

M. Bartholomeeussen, F. Dielens,
G. Geens, L. Maximus, W. Seeuws :
buitenslands ;

G. Annemans, G. Anthuenis, L. Ap-
peltans, A. Arts, P. Berben, E. Bey-
sen, J. Buchmann, M. Colla, H. De
Croo, J. Eeman, J. Gabriels, F.
Ghesquière, A. Gijsbrechts-Horck-
mans, J. Laverge, J. Leduc, L. Mon-
set, J. Pede, M. Smet, A. Van Ape-
ren, F. Vandenbroucke, M. Van der
Poorten, H. Van Wambeke, A. Ver-
linden, F. Vermeiren, W. Verrey-
cken, R. Wierinckx : ambtsverplich-
tingen.

De heer F. Wymeersch (op de tribu-
ne) : Mijnheer de voorzitter, colle-
ga’s, het debat dat vandaag wordt ge-
voerd, is enigszins hallucinant omdat
wij in wezen niets anders doen dan
een samenvatting geven van enerzijds
de standpunten van de diverse frac-
ties die reeds gekend zijn en ander-
zijds het dossier dat is opgesteld, niet
alleen door de onderzoekscommissie
van de Vlaamse Raad maar ook en
vooral door de verschillende persor-
ganen die hierover reeds uitvoerig de
publieke opinie hebben ingelicht.
Het debat is ook hallucinant omdat
het tot op heden niets meer of niets
minder is dan een discussie tussen
verschillende politieke partijen, tus-
sen verschillende ideologische denk-
richtingen waaruit blijkt dat die dis-
cussie eigenlijk alleen gaat over de
mate van het al dan niet privatiseren
van het Vlaams economisch bestel.

Collega’s, wat we zelf doen, doen we
beter, moeten velen gedacht hebben
die verwikkeld waren en zijn in het
spinneweb van intriges en het finan-
cieel gekonkel van KS. De uitspraak
destijds van Gaston Geens krijgt in

controle op het adequaat gebruik van
deze financiële middelen konden en
kunnen uitvoeren. In de beginperio-
de was dit nog enigszins het geval
maar in de loop van de jaren is dit
afgegleden tot een volstrekte ondui-
delijkheid en ondoorzichtigheid, me-
de door het opzetten van constructies
die precies deze ondoorzichtigheid in
de hand werkten. Hierbij kunnen en
moeten we ons de vraag stellen in
hoeverre het opzetten van deze con-
structies niet precies de bedoeling
hadden om deze onduidelijkheid in
de hand te werken. Door de sterkere
invloed van GIMV en Gimvindus
werd het principe dat overheidsgeld
door de overheid moet worden ge-
controleerd, niet langer door de
Vlaamse Executieve aangehouden.
De commissarissen noch de gemach-
tigden hebben ooit gebruik gemaakt
van hun rechten en de Vlaamse Exe-
cutieve heeft bewust of onbewust er-
voor gekozen dat eerder genoemde
instanties in haar plaats konden op-
treden. Daar waar wij vroeger ervan
uitgingen dat politisering en geldver-
spilling Belgische verschijnselen wa-
ren dat zijn summum ten zuiden van
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controle- 

Ketn- 

beleidsverantwoordelij- 

Wymeersch

de taalgrens kende, moeten we nu
besluiten dat men ook in Vlaanderen
- en wel in de overtreffende trap -
tot deze uitspattingen is overgegaan.
Het geld werd over de balk gegooid
door gepolitiseerde creaturen die vol-
ledig onbekwaam waren en er ook
niet voor terugdeinsden andere be-
vriende gepolitiseerde creaturen in
het circuit te betrekken en te laten
benoemen. Deze Augiasstal moet
volledig worden uitgemest en dit is
onmogelijk wanneer men alleen frag-
mentarisch ingrijpt. Zonder in details
te willen vervallen of afzonderlijke
dossiers te bespreken, kunnen we na
de werkzaamheden van de onder-
zoekscommissie niet om enkele fla-
grante vaststellingen heen. Ik zal er
een paar opsommen.

We stellen vast dat in de oorspronke-
lijke opdracht van de heer Gheyse-
linck nooit sprake is geweest van een
diversificatie- of reconversieopdracht
voor KS.

We stellen vast dat heel het controle-
systeem op zijn zachtst gezegd slecht
functioneerde, zowel inzake de Kem-
pense Steenkoolmijnen als inzake
zijn satellieten en dat de GIMV
steeds meer eigenmachtig is gaan op-
treden zonder rekenschap af te leg-
gen aan de beleidsverantwoordelij-
ken.

We stellen vast dat na de regionalise-
ring van de nationale sectoren de
Vlaamse Executieve nooit de moge-
lijkheid heeft te baat genomen om de
teugels strakker in handen te hou-
den. Integendeel, men heeft de teu-
gels gevierd en teveel macht aan te
weinig personen gegeven. Zelfs daar
waar de Vlaamse regering vertegen-
woordigd was in de raden van be-
stuur heeft zij nooit ingegrepen waar
het fout ging. KS en zijn satellieten
zijn geen alleenstaand geval, ik ver-
wijs ook naar andere dossiers zoals
de NV Boelwerf, Antwerp Shipre-
pair en dergelijke.

We stellen vast dat de verstandhou-
ding tussen de heren Gheyselinck en
-later- Kluft enerzijds en de raad van
bestuur anderzijds niet altijd opti-
maal was, waarschijnlijk mede door

het feit dat bepaalde politieke fami-
lies of structuren niet met deze of
gene waren opgezet. De onderliggen-
de redenen tot ontslag van beiden
moet dan ook gezocht worden in een
sfeer van politieke wrijving.

We stellen vast dat in heel de struc-
tuur rond KS een duidelijk gemis
merkbaar was aan bedrijfscultuur. Er
werd teveel belang gehecht aan ande-
re prioriteiten in plaats van aan de
bedrijfsmatige organisatie. Trou-
wens, in de hele Limburgse construc-
tie is de samenhang volledig zoek.
Men werkt meer tegen elkaar dan
met elkaar.

Er moet worden onderzocht - als ik
dan toch een bepaald dossier mag
aansnijden - om welke reden het
dossier Super Club in de gerechtelij-
ke lade blijft steken. Het geknoei
moet worden opgehelderd en in
hoofde van bepaalde verantwoorde-
lijken voor deze vertragingen moeten
hiervoor ook de gepaste maatregelen
worden getroffen.

Tekenend en betekenisvol voor de
gepolitiseerde cultuur rond KS en
zijn nevenbedrijven is de discussie ge-
weest rond de SIM, die werd opge-
richt als tegenhanger van de LIM om
-vooral- de vakbonden en de SP te
plezieren. In een interview op televi-
sie hoorden wij de heer Vandenhove
zeggen : Ik moet verantwoording af-
leggen bij de heer De Batselier, als
de heer Verbrugghe met sommige za-
ken niet akkoord gaat, moet hij zijn
nood maar klagen bij de heer Van
den Brande.

Collega’s, na afloop van de werk-
zaamheden van de onderzoekscom-
missie konden we vaststellen dat er
over bepaalde aspecten toch een con-
sensus bestond. Het is evenwel nood-
zakelijk - en dit is tot op vandaag
nog niet het geval - dat wij oog heb-
ben voor de achtergrond van het hele
gebeuren. Wat wij vandaag bespre-
ken, is uiteindelijk niets anders dan
het spijtige orgelpunt van een proces
van kleineren, discrimineren en leeg-
zuigen van de parel van Vlaanderen
die Limburg heet. Limburg werd al-
tijd stiefmoederlijk behandeld : een
provincie met gewone, hardwerken-
de mensen, altijd wat afgelegen om-

wille van de slechte verbindingen,
geografisch meer aangewezen op het
economisch sterk ontwikkelde Luik
maar vooral ook omdat Vlaamse po-
litici, intelligentsia en kapitaal het lie-
ten afweten. De discussie die tot op
vandaag is gevoerd over het KS-
schandaal gaat volledig voorbij aan
de menselijke waarden, is te onper-
soonlijk en beperkt zich tot een lou-
ter financieel en technisch debat.

Het is tegen deze achtergrond dat de
ultieme problematiek rond KS moet
worden gezien. Het drama van KS is
niet een geschiedenis van de jongste
vijf of tien jaar, niet een geschiedenis
van dertig of veertig jaar, maar een
hallucinant verhaal van zeventig jaar
kolonisatie waarbij onze bodemrijk-
dom naar boven werd gehaald en on-
ze eigen politieke vertegenwoordi-
gers fungeerden als leenknechten van
een Franstalig feodaal kapitalisme.

Het sluitstuk van deze geschiedenis,
de sluiting van de laatste mijn in Lim-
burg, de sluiting van de mijnen in het
algemeen, waarvan de heibel rond
het KS-dossier het onrechtstreeks ge-
volg is, was een politieke operatie
waaraan alle traditionele partijen een
grote bijdrage hebben geleverd.

Het was onder meer de Société
Générale die in het begin investeerde
in het Limburgs mijngebied. Bepaal-
de groepen hadden grote belangen in
de Waalse staalindustrie en konden
het Limburgse steenkool natuurlijk
goed gebruiken. De mijnen, dus op
dat moment de industrie en de toe-
komst van Limburg, waren in franco-
fone , Waalse handen.

In plaats van rond de Limburgse mij-
nen een verwerkende industrie op te
zetten ging men zelfs zover dat men
het Albertkanaal aanlegde zonder
sluizen, zodat op een zeer snelle ma-
nier de Limburgse steenkool onmid-
dellijk ter beschikking kon staan van
het Waalse staal.

Dat al van in het begin Limburg de
speelbal was van Wallonië, was dui-
delijk. Reeds toen in de jaren dertig
de Borinage in een crisistoestand ver-
keerde stelde Emile Mester, secreta-
ris van de mijnwerkerscentrale van
de Borinage dat de produktie van de
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COM- 

Wymeersch

Limburgse kolen laag moest worden
gehouden omdat dit anders een be-
dreiging voor Wallonië zou worden.
Heel het Limburgs bekken mocht
slechts beschouwd worden als een re-
serve.

De meest pijnlijke episode uit de ge-
schiedenis van het Kempense bekken
vond zijn oorsprong in de sluiting van
de Waalse mijnen. Ter compensatie
moest ook een Limburgse mijn de
deuren sluiten. De keuze viel op
Zwartberg ; juist de meest rendabele
en de meest moderne mijn in Lim-
burg, eigendom echter van Cockerill.

Ondertussen was wel het kolendirec-
torium opgericht in het kader van de
organisatie van de vijf nationale sec-
toren. De bedoeling hiervan was dui-
delijk : met de winsten van het Kem-
pens bekken zou men de Waalse mij-
nen kunnen sluiten.

De fusie kwam er : de winsten wer-
den geprivatiseerd en de verliezen
kwamen in handen van de staat.

En de verliezen kwamen er : KS
werd eigenlijk gedwongen tegen
dumpingprijzen steenkool te leveren
ten behoeve van het Waalse staal.
Het was uiteindelijk alleen de PSC’er
Califice die in de Kamer, inzake de
toegepaste methode bij de oprichting
van KS, waarschuwde voor de plun-
dering van het onroerend goed en
van de nevenstructuren. Hij zei, ik
citeer uit de Handelingen van 30 juni
1970 : C’est la nationalisation des
pertes et l’appropriation privée des
bénéfices, einde citaat. Men heeft de
verliezen genationaliseerd, ten laste
gelegd van de gemeenschap, maar de
winst heeft men blijvend toever-
trouwd aan de stichtende privéven-
nootschappen. Dat was dus hoofdza-
kelijk, zo niet uitsluitend, Brussels,
Waals en Frans kapitaal.

Deze vennootschappen bleven nog
tot 1987 in de raad van bestuur van
KS, waarom ? Zij waren ook eige-
naar van de afnemers van kolen. Zij
konden dus gemakkelijk gunstige
prijzen en contracten bedingen voor
hun eigen fabrieken en centrales.

Dit alles om te illustreren dat de lij-

densweg van de Limburgse mijnen in
feite begonnen is bij hun ontstaan en
dat de mijnindustrie en dus heel Lim-
burg een speelbal is geweest van de
grote Belgische politiek van Waals-
Brussels kapitaal en Vlaamse horig-
heid.

De verdere historiek is bekend : de
beslissing tot sluiting van alle Lim-
burgse mijnen werd genomen, de na-
tionale sectoren werden geregionali-
seerd en de GIMV kwam op de prop-
pen.

Een crisismanager, sluitingsmanager,
werd aangesteld in de persoon van
Thyl Gheyselinck, enveloppes wer-
den toebedeeld en protocollen geslo-
ten.

Graag wil ik echter toch even herin-
neren aan een uitspraak van Willy
Claes, reizend cultuurambassadeur
en eminent dirigent, die de wereld
ons benijdt. Een uitspraak die inhield
dat van een sluiting van alle Limburg-
se mijnen voor 2010 niets in huis zou
komen. Een uitspraak die evenwel
reeds lang naar de geschiedenisboe-
ken verwezen is. Willy Claes is een
Limburger die, terloops, ten nadele
van de Limburgse mijnen en de Lim-
burgse economie verantwoordelijk
was voor het sluiten van contracten
voor de levering van Algerijns aard-
gas en olie uit Saoedi-Arabië.

De Vlaamse, dus Limburgse grond-
stoffen en/of mogelijkheden waren te
voor de hand liggend.

De sluiting werd in een versneld tem-
po gerealiseerd en plots kwam het
moment waarrond  alles zou worden
gekristalliseerd. In de commissie
voor Economie, Energie en Werkge-
legenheid van de Vlaamse Raad
kwam het dossier over de sluiting van
de mijn op de proppen, mede of
vooral door het lobbywerk vanuit
Limburg.

Diverse commissieleden werden be-
naderd om zich achter de eis tot
openhouden van de laatste schachten
te scharen.

Toen ik de argumenten van de be-
wuste groep hoorde en mij meer en
meer, als niet-Limburger, met deze
materie ging bezighouden, werd ik

overtuigd van deze standpunten
zette mij er ook voor in.

en

Samen met collega Weyts heb ik ver-
schillende persconferenties van deze
groep bijgewoond om hen onze sym-
pathie te betuigen. Niet bij alle com-
missieleden had men evenveel suc-
ces. Vooral, merkwaardig toch, bij
de Limburgers was de respons heel
wat minder. Daar stond men ronduit
afwijzend tegenover de ultieme po-
gingen om nog iets van de mijnen te
redden.

Nochtans waren de Limburgse stand-
punten wel onderbouwd. Er was de
kwaliteit van de grondstoffen en de
Europese Commissie had de moge-
lijkheid om op alternatieve industrie
over te schakelen, onder meer op
carbochemie, reeds toegezegd. Dat
de carbochemie nog toekomst heeft,
wordt bewezen door Tessenderlo
Chemie.

Vooral in een periode van economi-
sche recessie, in een provincie waar
de werkloosheid groot is en met de
mogelijkheid van een eventuele ener-
giecrisis en het teloorgaan van de
technische kennis leek het ons aange-
wezen ten minste de mogelijkheid te
onderzoeken de laatste mijn niet de-
finitief te sluiten.

De vraag rees : wie uiteindelijk in de
commissie Economie, Energie en
Werkgelegenheid van de Vlaamse
Raad een initiatief zou nemen. De
commissieleden bereikten uiteinde-
lijk een eensgezind standpunt, maar
voor de stemming over een motie in
die zin stapten een aantal commissie-
leden, vooral van de CVP-fractie, op.
Er werd een brief gestuurd naar mi-
nister-president Van den Brande,
maar die bleef zonder gevolg.

Er diende dus een ander initiatief ge-
nomen te worden ; men vroeg ons
een voorstel van resolutie in te die-
nen. Er werd een resolutie opgesteld,
maar niemand was bereid ze te on-
dertekenen. Uiteindelijk hebben we
ze zelf ingediend. Het ingediende
voorstel van resolutie werd nooit op
de agenda van de commissie voor
Economie, Energie en Werkgelegen-
heid geplaatst omdat het, dixit com-
missievoorzitter Laverge , niet mocht.
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Uiteindelijk w e r d  h e t  v o o r s t e l
Sleeckx-Ulburghs, om de laatste
schachten open te houden zolang het
noodzakelijk was voor het onderzoek
aanvaard. Dit was evenwel slechts
een mediashow. Intussen was de heer
Weyts ook niet meer dezelfde me-
ning toegedaan.

De besteding van de KS-gelden
kwam onder impuls van de heer Ul-
burghs aan bod.

Wij gaan niet herhalen wat reeds in
de commissie en in de pers aan bod
is gekomen, meer bepaald het gesjoe-
mel rond de acquisities en de verwe-
venheid van financiële en persoonlij-
ke belangen. Het politieke pokerspel
waarbij iedere partij wel ergens zijn
mannetje of vrouwtje moest hebben
dat aan de vleespotten van Egypte
moest zitten, een grof pokerspel als
bleek dat de ene of andere partij iets
meer bevoordeeld was tegenover de
andere. Ik zal het niet hebben over
afzonderlijke dossiers als Super Club,
Pears Plastics en Pieters-De Gelder.

We gaan het niet hebben over het
ERC-project  en Fenix, anderen heb-
ben dat gedaan of zullen dat nog
doen.

Waar we wel willen op wijzen is de
rol van de GIMV en Gimvindus in
heel deze onverkwikkelijke affaire.

De verwevenheid van mensen en
middelen in GIMV, KS, LIM en der-
gelijke springt in het oog en stuit te-
gen de borst. De aanhankelijkheid
van dezelfde zakelijke partners de
jongste jaren is trouwens opvallend :
Volvo Car Sint-Truiden, Boelwerf,
KS, de Begemannconnectie heeft in
Vlaanderen reeds opgeld gemaakt.
Dikwijls en op zulke wijze dat men
in hoofde van de overheid moeilijk
van goed zakelijk doorzicht en mana-
gement kan spreken.

Steeds dezelfde namen komen terug
en het zijn vooral zij die in dit ultiem
gefoefel rond KS een verpletterende
verantwoordelijkheid dragen. Het is
onduldbaar dat mensen zichzelf moe-
ten controleren.

Het is duidelijk dat gewild of onge-

wild GIMV en consoorten verworden
zijn tot een staat in de staat waar
blijkbaar niemand nog controle op
heeft, laat staan iets aan te zeggen
heeft. Bewust of onbewust is de uit-
voerende macht in Vlaanderen hier-
van de schuldige. Zij heeft de Raad
en het Rekenhof volledig buitenspel
gezet. Zelf heeft de Vlaamse Execu-
tieve nooit de controletaak ter harte
genomen en daardoor heeft ze ervoor
gezorgd dat bestuurders van GIMV
en Gimvindus steeds driester werden
in hun doen en laten. Sommige be-
stuurders paraderen rond in het
Vlaams economisch bestel als kleine
zonnekoningen met een onvoorstel-
bare arrogantie.

Deze politiek benoemde creaturen
maken dus grote sier met het geld
van de Vlaamse belastingbetaler. Zo-
als gezegd : deze groep is absoluut
niet groot en men vindt er pionnen
in terug uit alle traditionele partijen.
Collega’s, de Limburgse stucturen
moeten volledig worden herzien en
op Vlaams gebied dringen zich ook
een aantal economisch-politieke
maatregelen op. De KS moet zich be-
zighouden met haar eerste en meest
dringende taak, namelijk het saneren
van gebouwen en terreinen, moet
alle participaties afstoten. Alle leden
van de raad van bestuur moeten uit
hun functie worden gezet, ook de
vertegenwoordigers van de aandeel-
houders.

Tevens moet worden onderzocht in
welke mate zij hoofdelijk verant-
woordelijk kunnen worden gesteld
voor begane beleidsfouten. Hiervoor
moet worden teruggegaan tot de be-
slissing van sluiting en het opzetten
van de reconversie-activiteiten.

De LIM en de SIM moeten onmid-
dellijk worden ontbonden. Zij heb-
ben geen toekomst meer en hun wer-
king in het verleden is trouwens te
belastend om op een vertrouwenwek-
kende manier voort te kunnen be-
staan. Hun participaties moeten wor-
den overgedragen aan de GIMV.

De GIMV moet open staan voor pri-
vatisering. Daarbij willen wij niet zo
ver gaan als de mensen van de VLD.
De overheid moet steeds en te allen
tijde een blokkeringsminderheid kun-

nen uitoefenen voor de strategische
sectoren in Vlaanderen. De verpoli-
tiekte verantwoordelijken binnen de-
ze structuren moeten op hun beleids-
fouten worden gewezen en tegen hen
moeten de gepaste maatregelen wor-
den getroffen.

De verschillende beleidsverantwoor-
delijken  hebben mede schuld aan de
huidige toestand, door nalatigheid of
door het nemen van verkeerde beslis-
singen. Zij moeten de politieke eer-
lijkheid opbrengen om hieruit de juis-
te conclusies te trekken. Het is echter
te gemakkelijk alles af te schuiven op
enkel en alleen de ministers van Eco-
nomische Zaken en enkel de jongste
periodes in beschouwing te nemen.
Alle beleidsverantwoordelijken zijn
collegiaal verantwoordelijk. We ge-
ven toe dat ze moeilijk zichzelf kun-
nen berispen. De meest adequate ju-
ry, de Limburgse bevolking zal dit
echter wel doen.

Het reconversiebeleid in Limburg
moet worden toevertrouwd aan een
nieuw op te richten structuur, be-
perkt in tijd en juist omschreven naar
taak en middelen. Zij moet afhanke-
lijk zijn en onder toezicht staan van
de Vlaamse overheid, regering en
Raad, en onder controle worden ge-
bracht van het Rekenhof. Zij kan be-
paalde participaties van KS overne-
men en haar middelen moeten be-
staan uit het overschot van de KS-en-
veloppe en uit de opbrengst van
eventuele participaties.

Collega’s, we menen dat nog lang
niet alles rond het KS-dossier is ge-
weten, laat staan gezegd. Heel wat
onverkwikkelijke zaken zijn aan het
licht gekomen, andere nog niet. We
mogen zelfs twijfelen of gevolg zal
worden gegeven aan bepaalde aanbe-
velingen, of er lessen zullen worden
getrokken voor de toekomst. We
hebben de indruk dat er nu reeds be-
paalde mensen en partijen met de
idee spelen nieuwe structuren op te
starten waarmee men later een bijna
identiek spel zal kunnen spelen.

De heer E. Van Rompuy : Hoe ziet
u de verankering van de gelden in
Limburg ? Bent u akkoord dat de
gelden die nu nog beschikbaar zijn in
Limburg, de komende jaren in Lim-
burg zouden worden besteed ?
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De heer F. Wymeersch : Wij hebben
altijd gesteld dat de gelden die oor-
spronkelijk ter beschikking werden
gesteld voor de sluiting van de Lim-
burgse mijnen en nadien voor de re-
conversie van Limburg, in Limburg
moeten blijven en er worden besteed.
Wij hebben gezegd dat een naar stuc-
tuur welomschreven reconversie-ap-
paraat moet worden opgezet dat de
besteding van deze resterende gelden
moet organiseren en controleren.

De heer E. Van Rompuy : Welke
formule ziet u daarvoor ? Denkt u
aan de privé-sector of aan de over-
heid.

De heer F. Wymeersch : Wij denken
aan een overheidsinitiatief waarbij
wij niet uitsluiten dat de privé-sector
daarin zijn zeg heeft.

De heer E. Van Rompuy : Dat is bij-
na ons standpunt.

De heer F. Wymeersch : Mijnheer
Van Rompuy, ik weet dat wij u regel-
matig op het verkeerde been zetten.
De ene keer denkt u dat wij naar de
VLD overhellen, de andere keer
denkt u dat wij naar de CVP overhel-
len. Wij blijven onze eigen rechtlijni-
ge politiek voeren, ook in Vlaamse
economische dossiers.

Collega’s, het kan niet genoeg her-
haald worden : het openspatten van
de KS-etterbuil is uiteindelijk niets
anders dan de bevestiging van de so-
ciale en economische achteruitstel-
ling van Limburg. De Kempense
steenkoolmijnen die eens de hoop op
een rijke toekomst waren voor een
hele provincie, voor heel Vlaande-
ren, zijn vanaf het begin de inzet ge-
weest van politieke en financiële
spelletjes, eerst Waals-Belgische,
daarna Vlaamse. Limburg is al die
jaren niets anders geweest dan de
melkkoe van de Belgische politiek,
het Belgische kapitaal, de Belgische
macht.

Het onherstelbare kan men niet her-
stellen, maar we mogen nooit verge-
ten dat tegenover deze mastodonti-
sche machtsstructuren kleine mensen
stonden die dachten aan hun toe-
komst, die gewerkt en gevochten
hebben voor deze toekomst, de toe-
komst van hun streek, van hun mijn.

Wij hebben nu de plicht te corrigeren
wat te corrigeren valt. Wij hebben de
plicht om naar de toekomst toe de
juiste conclusies uit dit alles te trek-
ken. Wij mogen deze mensen nooit
vergeten. Vlaanderen, Limburg mag
nooit zijn kompels  uit het oog verlie-
zen die in de ondergrond of voor hun
mijn het leven lieten. Wij denken aan
de doden van de mijnramp van Eis-
den, aan Jan Latos en Valere  Sclep
die werden doodgeschoten toen ze
opkwamen voor hun mijn in Zwart-
berg. Zij zijn veel meer waard dan
de belangen van financiële en politie-
ke machtsstructuren. Wij zijn hen
niet vergeten. Mijnheer de minister-
president, collega’s, wij hopen dat u
nu ook in het belang van Limburg en
denkend aan het verleden, voor de
toekomst de juiste conclusies trek-
ken. (Applaus bij het VB)

De heer G. Moens (op de tribune) :
Mijnheer de voorzitter, mijnheer de
minister, collega’s, na het letterlijk
hooggestemde debat van vanmorgen,
wil ik het wat rustiger aandoen en
proberen mij te beperken tot waar
het hierover gaat, namelijk de be-
spreking van het verslag van de on-
derzoekscommissie, de vaststellingen
en de besluiten van de commissie en
proberen daarover een appreciatie te
geven.

Iedereen is uiteindelijk meester van
zijn eigen gevoelens en ervaringen en
dat is ook de reden waarom onze ge-
voelens en ervaringen altijd heel sub-
jectief zijn. Indien ze ten opzichte
van het werk van de commissie objec-
tief waren geweest, dan had de pu-
blieke opinie veel positiever gerea-
geerd op de werking van deze com-
missie, wat ze nu niet heeft gedaan.

Ik geef enkele objectieve redenen
waarom men de werking van de com-
missie ietwat hoger zou moeten
schatten dan men tot nog toe gebeurd
is.

Wie het stenografisch verslag door-
bladert én de feitenverzameling en de
getuigenverklaringen nagaat evenals
het studiewerk en de bijgevoegde no-
ta’s van de diensten van het Reken-
hof, zal met mij moeten toegeven dat
dit waarschijnlijk niet alleen het
meest volumineuze werk is dat in de-

ze Raad ooit gepresteerd is - en
waarvoor de diensten moeten gefeli-
citeerd worden - maar dat het bo-
vendien zo veel rijkdom bevat, dat
het uiteindelijke boek over KS aan
de hand van deze nota’s, nog moet
worden geschreven.

Wie het parlementair verslag, het
kortere document dat thans aan de
orde is, leest, zal met mij akkoord
gaan dat dit een prestatie is in synthe-
se die niet alledaags kan worden ge-
noemd. Het is een schitterend werk-
stuk en ik weet niet wie ik het meest
moet feliciteren de verslaggever de
heer Weyts die er de verantwoorde-
lijkheid voor draagt, of de diensten
van de Raad die de facto dit werk tot
stand hebben gebracht.

De h&y A. Denys : Beiden.

De heer G. Moens : De pluim die op
het duifken steekt is dus verdeeld.
De heer Weyts krijgt de helft van de
felicitaties en de diensten, meer be-
paald het afdelingshoofd van de
dienst Commissies, die de debatten
over KS altijd heeft gevolgd, krijgen
de andere helft. Dat de diensten van
de Raad hun vakantie voor dit ver-
slag hebben opgeofferd en tot op he-
den nog niet met vakantie zijn kun-
nen gaan, verdient van ons zeker een
applaus. (Applaus op alle banken)
De grote verdienste van dit verslag
ligt hem in de opbouw, de logica en
de coherentie ervan. Dat er ondanks
deze kwaliteiten zo weinig belang-
stelling, zo weinig appreciatie voor
bestaat, roept bij mij het onweer-
staanbaar gevoel op dat daar wat ach-
ter zit. We kunnen niet meer spreken
van een objectieve reactie, maar van
een subjectieve. En die indruk wordt
nog versterkt als ik de reactie op de
besluiten van de commissie meet.

De besluiten van de commissie zijn
de besluiten punt per punt van een
meerderheid in de commissie, niet
van de meerderheid, want iedereen
zal toegeven dat voor sommige van
deze punten, mijnheer Ulburghs,
zelfs uninamiteit bestond. Als mijn
geheugen mij niet in de steek laat,
was er unanimiteit voor zes van de
twaalf punten, en voor de overige
punten waren er wisselende meerder-
heden, wat voor mij betekent dat dit
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de conclusies zijn van een meerder-
heid, maar niet van de meerderheid,
zoals we tot hier toe altijd hoorden
vertellen.

De voorzitter : De heer Ulburghs
heeft het woord voor een onderbre-
king .

De heer J. Ulburghs : Ik mag er even
op wijzen dat er geen mogelijkheid
was om de alternatieve besluiten van
de oppossitie te bespreken of te
amenderen. Na drie maanden prach-
tig werk werden de besluiten op een
drafje afgehandeld. Het is zeer spijtig
dat dit werk zo moest eindigen.

De voorzitter
het woord.

: De heer Moens heeft

De heer G. Moens : Mijnheer Ul-
burghs, dat is dan waarschijnlijk de
uitleg waarom u en anderen zich zo
smalend hebben uitgelaten over de
conclusies waartoe de commissie ge-
komen is, die als vaag, vrijblijvend
en ondoeltreffend werden bestem-
peld. Blijkbaar voelde u, en ook de
VLD zich tekort gedaan : de conclu-
sies van de oppositie - die nochtans
tot nog toe in dit debat het meest
becommentarieerd zijn geworden -
zouden immers de goede, de echte
conclusies zijn, als ik de oppositie
moet geloven.

Ik zal even een kleine oefening ma-
ken.

De heer P. Dewael : Het is niet meer
dan normaal dat in een democratie
de meningen uiteen lopen over een
dergelijk belangrijk dossier als de
Limburgse reconversie. Het is posi-
tief dat de commissie een poging on-
derneemt om een zo groot mogelijke
convergentie te bereiken tussen de
standpunten. Wat het verleden be-
treft, zijn er een aantal gemeenschap-
pelij ke inzichten gegroeid.

U mag het de oppositie echter niet
kwalijk nemen dat men naast de hou-
ding van de meerderheid met het oog
op de toekomst eveneens andere
standpunten kan beklemtonen. Ik
heb het vervelende gevoel dat men
probeert de oppositie in de hoek te
drukken zodat de indruk ontstaat dat

zij zich achter de mening
meerderheid schaart.

van de

De VLD is bereid om in de commis-
sie die poging te ondernemen. U zal
kunnen vaststellen dat wij de mening
van de meerderheid kunnen onder-
schrijven betreffende 6 van de 12
punten maar dat wij het oneens zijn
betreffende een aantal andere funda-
mentele punten.

De heer G. Moens : Daarmee heb ik
helemaal geen probleem. Ik zal u
zelfs het genoegen doen de conclusies
van een meerderheid in de commissie
te vergelijken met de uwe. Ik zal bei-
de conclusies naast elkaar plaatsen en
ze elk op hun verdiensten beoordelen
om daaruit af te leiden welke conclu-
sies de grootste consensus in Vlaan-
deren zouden bereiken.

Ik zal nagaan welke conclusies het
meest neutraal zijn ten opzichte van
de kleine politiek.

Ik kan het mij nog gemakkelijker ma-
ken en niet spreken over de conclu-
sies van een meerderheid maar het
bewijs van hun degelijkheid uit het
ongerijmde leveren zoals wij het op
school hebben geleerd. Neem van
een aanvaarde stelling de omgekeer-
de stelling en bewijs aan de hand van
een strikte redenering dat de omge-
keerde stelling fout is. Hierdoor is
het bewijs geleverd dat de oorspron-
kelijke stelling de juiste is. Dit is de
illustratio ex absurdo, die ik nu zal
toepassen.

Staat u mij toe dat ik de conclusies
van de VLD van punt a tot punt z
even met u overloop, waarbij ik eerst
een algemene indruk zal geven en ze
daarna punt per punt gedetailleerd
zal behandelen.

De twee pijlers waarop uw conclusie
is gebaseerd - besluiten en aanbeve-
lingen - doen mij onvermijdelijk
denken aan een jachtpartij. De VLD
is op jacht zoals de jager uit Kurpfalz
uit het liedje dat wij in onze jeugd
hebben geleerd. Hij loopt al door het
groene woud en schiet het wild om-
heen gelijk het hem bevalt. Dit laat-
ste heeft mij aan het denken gezet.
Ik vraag mij af of de VLD elk wild
op dezelfde wijze bejaagt. Houdt zij

misschien rekening met beschermd
wild, met wild dat buiten schot moet
worden gelaten ? Indien uit de analy-
se blijkt dat dit wild dat buiten schot
werd gelaten, een persoon of een in-
stelling is die op de ene of de andere
manier dicht bij de VLD staat of zelfs
een partner van de VLD kan worden
genoemd, is de waarde van de con-
clusie veel minder groot dan op het
eerste gezicht bij de lectuur bleek.

De heer P. Dewael : Mijnheer
Moens, indien u het heeft over instel-
lingen en organisaties, dan moet u
namen noemen. Stel mij niet teleur
maar noem namen en haal feiten aan.

Waar wij volgens u selectief schieten,
is de SP helemaal niet op jacht uit
vrees voor de problemen die dit zou
kunnen meebrengen.

De heer G. Moens : Wij hebben het
weliswaar over een jachtpartij maar
u hoeft mij daarom niet op te jagen.
Ik zal het nu onmiddellijk hebben
over de concrete feiten.

Op de eerste bladzijde van de VLD-
besluiten wordt de controle, die van-
morgen trouwens reeds uitvoerig aan
bod is gekomen, beschreven. Ik lees :
de regionale overheid zette zich stel-
selmatig buiten spel. De instellingen
hebben zich volgens de VLD dus we-
tens en willens buiten spel gezet.

U doet alsof de geschiedenis van de
nationale sectoren in Vlaanderen be-
gint waar de regionale overheden
hun rol beginnen waar te nemen. Zo-
als uitvoerig werd aangetoond, be-
gint die geschiedenis echter twee tot
drie jaar vroeger.

Indien ik dan werkelijk concreet
moet worden, ben ik verplicht voor
te lezen uit het protocol dat de heer
Verhofstadt als voorzitter van het mi-
nistercomité heeft afgesloten op 5 ok-
tober 1987. Ik heb het protocol mee-
gebracht en ik zal u de artikelen
voorlezen die hier van toepassing
zijn.

Volgens de heer Verhofstadt was al-
les in zijn tijd pico bello onder contro-
le, hij wist van de commissaris-revi-
sor alles wat er gebeurde bij KS, elke
frank moest per begroting worden
verantwoord en achteraf werd gecon-
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Houdt deze stelling van de heer Ver-
hofstadt steek ? Ik lees in dat ver-
band artikel 5, het bewuste artikel uit
het protocol : Elk trimester maakt de
KS volgens de boekhoudwetgeving
en in overeenstemming met de in de-
ze overeenkomst vastgestelde moda-
liteiten voor ieder luik een raming
van de in artikel 2, 3 en 4 bedoelde
financiële behoeften van KS voor het
komende trimester. De KS maakt
hierbij een gedetailleerde en behoor-
lijk gemotiveerde begroting op en
voegt de nodige verantwoordings-
stukken toe. De begroting en de
stukken worden nagezien door de
commissaris-revisor van KS. Einde
citaat. Dit ziet er weliswaar mooi uit
maar er moet worden nagegaan wat
wordt bedoeld met de onderdelen
van artikel 2, 3 en 4. Zo behandelt
artikel 2 het eerste luik, de verliesfi-
nanciering voor het oosten. Dit bete-
kent dat er in een subsidie werd voor-
zien voor de verliezen van het oosten
en dat de financiering die wordt aan-
gevraagd, moet overeenstemmen
met wat men in het oosten als com-
pensatie van het verlies zal subsidië-
ren.

Artikel 3, het tweede luik, behandelt
de subsidiëring van het westen, welke
gelden er nodig zijn voor de exploita-
tie in het westen en voor de afvloei-
ing van de mijnwerkers in het westen.
Hiervoor moet eveneens een begro-
ting worden opgemaakt die kan wor-
den getoetst aan de werkelijkheid.

In artikel 4, het derde luik, wordt
bepaald welke investeringen mogen
worden gedaan en welke bedragen
aan investeringen mogen worden uit-
gegeven.

Aan het einde van elk artikel wordt
een zeer belangrijke paragraaf toege-
voegd : indien de verliesfinanciering
kleiner is dan de bedragen die in 1986
door de regering werden vastgelegd,
komt de helft van de winst toe aan
KS en gaat de andere helft uiteraard
terug naar de overheid.

Al deze bepalingen impliceren dat de

controle uitsluitend te maken heeft
met de uitgaven in verband met de
exploitatie en met de afvloeiing van
de mijnwerkers. Hiervoor moet een
begroting worden opgemaakt en
moet de boekhoudwetgeving worden
gevolgd. Deze boekhoudwetgeving
bepaalt dat alle kosten mogen wor-
den ingebracht op twee posten na,
namelijk braspartijen en bordeelbe-
zoek. Alle andere kosten mogen wel
worden ingebracht.

Mijne heren, is dit de sluitende con-
trole die door de heer Verhofstadt in
zijn protocol is ingevoerd ?

Het gaat echter verder dan dat : voor
de helft die overblijft nadat het jaar
is afgesloten, bestaat er geen enkele
controle.

Mijn beweringen zijn niet uit de lucht
gegrepen. Indien er bij deze financie-
ring iets was misgegaan, dan zou de
commissaris-revisor , de inspecteur
van Financiën en het Rekenhof zijn
opgetreden. Helaas bestaat er geen
enkel verslag waarin feiten worden
aangetoond die niet conform zijn met
het protocol, noch van van de com-
missaris-revisor, noch van de inspec-
teur van Financiën, noch van het Re-
kenhof.

Het kon ook niet. Er is niets misge-
gaan volgens de controle van de heer
Verhofstadt. Men zal dan wel zeg-
gen : er is dan ook echt niets misge-
gaan.

We moeten wel weten dat tijdens de
periode dat de heer Verhofstadt nog
de volledige verantwoordelijkheid
droeg hij verklaarde dat hij toezicht
had op de hele winkel van KS en dus
ook op de opportuniteit van de beslis-
singen .

Twee uitzonderlijk belangrijke
schandaaldossiers zijn in die periode
gesloten, en zelfs beëindigd met ver-
lies. Het dossier met betrekking tot
Diamont Boart is op dat ogenblik ge-
heel afgehandeld. Het dossier-cege-
ka is helaas nog altijd niet afgehan-
deld en vormt nog steeds een blok
aan het been van Limburg. Dat is
ook toen, met al de risico’s die in het
verslag uitvoerig beschreven zijn, be-
slist.

Ik heb nooit vernomen dat de heer
Verhofstadt, die op dat ogenblik toch
de controle waarnam, zich tegen deze
dossiers zou hebben verzet.

De heer Dewael heeft daarstraks
trouwens gezegd dat Diamont Boart
een slecht dossier was voor KS. In-
dien er opportuniteitscontrole zou
hebben bestaan, zou dat dossier be-
slist geen doorgang hebben gevon-
den. Het was een ongelooflijk cadeau
aan de Société Générale.

Ik weet zeker dat de heer Verhof-
stadt - en ik apprecieer hem te zeer
om het niet te zeggen - dit niet zou
hebben toegelaten als hij het had ge-
weten. Hij heeft het echter niet gewe-
ten omdat het protocol het hem niet
toeliet.

Wie dus beweert dat de controles
vanaf het begin sluitend waren en dat
alles pas achteraf is begonnen, maakt
een politiek proces. Het Rekenhof
zegt het bovendien letterlijk in zijn
conclusies in antwoord op de vraag
of opportuniteitscontrole volgens het
protocol mogelijk is : deze vraag
moet negatief beantwoord worden.

De voorzitter : De heer Dewael heeft
het woord.

De heer P. Dewael : Mijnheer de
voorzitter, ik wil alleen maar zeggen
dat een controle nooit helemaal slui-
tend kan zijn. Ik zeg alleen dat ze
meer sluitend was op het ogenblik
dat de protocols  zijn genegotieerd
met de toenmalige nationale rege-
ring. Ik verwijs in dit verband nog-
maals naar artikel 9 van het protocol
waarover de heer Moens het heeft.
Dat stelt heel duidelijk dat de jaar-
lijkse eindafrekening van KS gecon-
troleerd wordt door de commissaris-
revisor en dat een overzicht wordt ter
informatie overgemaakt aan de mi-
nister van Economische Zaken en
aan de voorzitter van het MCVG, die
toen de heer Verhofstadt was.

De heer G. Moens : Natuurlijk.

De heer P. Dewael : Mijnheer
Moens, ik wil erop wijzen dat de heer
Verhofstadt, die weliswaar heel veel
macht had tussen 1985 en 1987, niet
de uitsluitende macht had want uiter-
aard droeg de minister van Economi-
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I , 

SP-Senator 

leden van de onderzoekscommissie 
KS aan de plenaire vergadering voor-
legde 

Dewael

sche Zaken dezelfde verantwoorde-
lijkheid. Zoals u weet, was de heer
Verhofstadt alleen bevoegd voor de
begroting.

Ik lees ook in artikel 9 dat indien er
bij de eindafrekening een teveel aan
financiering aan het licht komt er dan
kan worden teruggevorderd.

De heer G. Moens : Natuurlijk, als
blijkt dat de kosten van luik 1, II en
III zijn overschat in de begroting.
Dan moet er natuurlijk een gedeelte
van de prefinanciering worden terug-
gegeven. Dat is de betekenis van ar-
tikel 9 en artikel 12.

De heer P. Dewael : Ik stel alleen
maar vast dat bij de regionalisering
van de nationale sectoren toen de
Vlaamse Raad en de Vlaamse rege-
ring de volledige bevoegdheid heb-
ben verworven, en dat door het in-
schakelen van GIMV en Gimvindus
als aandeelhouder de controle syste-
matisch en in toenemende mate is
verminderd om uiteindelijk bijna tot
nul te worden herleid in januari van
dit jaar.

De heer G. Moens : Dat is uw twee-
de stelling, en daarop wilde ik juist
komen.

SP-Senutor  Guy Moens verdedigde de
conclusies die de meerderheid van de

U gebruikt daarvoor een citaat van
de heer Gheyselinck. U citeert hem
letterlijk in uw conclusies. Hij zegt
dat vanaf 1989 de politiek zich ermee
begon te bemoeien. Die zin moet vol-
gens u aantonen dat het met de con-
trole verkeerd liep.

Deze zin toont echter aan dat het op
dat ogenblik voor de heer Gheyse-
linck moeilijk werd om op dezelfde
wijze als voorheen verder te gaan,
zoniet omdat de politiek zich ermee
begon te bemoeien.

U moet de zaken zeggen zoals ze zijn.
U gebruikt citaten waarvan u denkt
dat ze in uw voordeel zijn, maar die
zich tegen u keren. U moet opletten
als u dergelijke nota’s schrijft.

De voorzitter : De heer Ulburghs
heeft het woord.

De heer J. Ulburghs : Mijnheer
Moens, is het daarom dat de heer
Gheyselinck door u afgeschoten
werd ?

De heer G. Moens : Door mij ?

De heer J. Ulburghs : Ja, en vervan-
gen door de heer Kluft ?

De heer G. Moens : U bedoelt : af-
geschoten door Guy Moens ?

De heer J. Ulburghs : Ja, samen met
de SP. U bent een machtige figuur in
Limburg. (Gelach)

De heer G. Moens : Het zijn verha-
len die tegenwoordig opgang maken.
Men schrijft op de een of andere ma-
nier wat getuigenissen en verloren
papiertjes bij elkaar . . . (Gelach) Als
dat verkoopt, ben ik blij voor degene
die het geschreven heeft, maar we
moeten toch ernstig blijven. We zijn
een parlement en het is niet Moens
die de heer Gheyselinck de laan uit-
stuurt. De heer Gheyselinck heeft ge-
merkt dat het ogenblik gekomen was
om, met behoud van zijn voordelen,
weg te gaan en zijn portemonnee, die
hem waarschijnlijk meer interesseer-
de dan KS, in veiligheid te brengen.
Dit is alleszins mijn indruk.

De heer P. Dewael : Ik heb geen ci-
taten nodig van de heer Gheyselinck.

De heer G. Moens : Ze staan in uw
eigen verslag.

De heer P. Dewael : Wat de heer
Gheyselinck verklaard heeft, is zijn
verantwoordelijkheid.

Ik heb alleen maar gezegd dat, als de
protocollen met elkaar worden ver-
geleken en indien men vaststelt dat
de controle is afgebouwd sinds de
Vlaamse regering bevoegd is, u heel
slecht geplaatst bent om mij te zeg-
gen dat de controle van de heer Ver-
hofstadt in 1987 niet voor 100 percent
rond zou zijn geweest.

De heer G. Moens : Die was niet
goed. Die vormde de basis van alle
controles achteraf, zoals ik heb aan-
getoond. Die controle was vooral in
verband met de restgelden niet goed
omdat er geen controle was. Als men
geen controle instelt, dan is er geen
controle en kan er van alles gebeu-
ren. Dit is de eerste fout, maar ik wil
er niet op terugkomen.

Ik wil mij nu buigen over het volgen-
de punt van het verslag.

U spreekt eerst over KS, daarna over
de LIM en de SIM. U duidt de be-
leidsverantwoordelijkheden aan. Wie
treft schuld en wie heeft fouten be-
gaan ?

U doet dan wat de commissie in haar
conclusies niet heeft gedaan. U be-
gint namen te noemen, en dat is
vreemd. Van Acker, Malevé en nog
anderen zijn de baarlijke duivels.

Ik wil de houding van die mensen
niet verschonen - daarvoor zijn ze
niet schoon genoeg.

Maar wat u over anderen zegt, is dan
integendeel weer van het goede te
veel. U beweert dat vele getuigen
niet geloofwaardig zijn maar dat me-
vrouw Klaps en de heer Kumpen dat
wel zijn. U citeert ze en dus moet u
mij aantonen waarom die wel en an-
deren niet geloofwaardig zijn.

Als u een hele combinatie vermoedt
die de val van de heer Kluft, die als
ik u mag geloven toch zo een goede
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onderzoekscommis- 

--- 

cliëntele 

aanvanke- 

Moens

manager was en zoveel verdienste
heeft voor KS . . . (Onderbreking door
de heer P. Dewael) Dat staat erin. Ik
kan het voorlezen. U verdedigt de
heer Kluft zonder voorbehoud.

De heer P. Dewael : Ik daag u uit
om in de conclusie van de VLD te
citeren dat wij de verdediging van de
heer Kluft op ons hebben genomen.
U vertelt onvoorstelbare dingen.

De heer G. Moens : Neen, ik lees uw
conclusies : eerst  over mevrouw
Klaps en de heer Kumpen, die uit-
drukkelijk spreken over twee soorten
van leden van de raad van bestuur.
Waarom gelooft u mevrouw Klaps en
de heer Kumpen, en anderen, die be-
weren dat het niet zo is, niet ? U
maakt daar al duidelijk een keuze.

De heer P. Dewael : Er waren meer-
dere getuigen.

De heer G. Moens : Er waren ook
getuigen die het tegendeel beweer-
den.

De heer P. Dewael : De heer Van
Acker was een andere mening toege-
daan. De meerderheid van de getui-
gen was van mening dat . . .

De heer G. Moens : Als dat zo is,
dan had u dat moeten schrijven, maar
dat doet u niet.

De heer P. Dewael : Zeg me waar ik
de verdediging van de heer Kluft op
me neem.

De heer G. Moens : U schrijft dat de
heer Kluft stelt dat hij wekelijks nau-
we contacten met de heer Van Acker
had omtrent KS. U gelooft dus de
heer Kluft, en niet de heer Van Ac-
ker . . . (Onderbreking door de heer
P. Dewael) . . . die precies het tegen-
overgestelde zegt.

De heer P. Dewael : Ja.

De heer P. Dewael : Waaruit leidt u
af dat ik partij kies ?

De heer G. Moens : De rol van Ma-
levé bij het ontslag van de heer Kluft
blijft vraagtekens oproepen. Kluft
heeft gelijk en Malevé heeft ongelijk.
Het feit dat de heren Van Acker en
Malevé samen met de nieuwe voor-
zitter, de heer Deleye, een perscon-
ferentie geven naar aanleiding van
het rapport-Bellen, dat toch wel een
officieel en neutraal rapport is en
waarin zij brandhout maken van de
heer Kluft, kan moeilijk beschouwd
worden als een daad van decent op-
treden. Iemand die een officieel rap-
port over de heer Kluft uitbrengt, is
indecent. Dat zal dan wel zijn omdat
de heer Kluft van een bijzondere mo-
raliteit is die boven elke kritiek ver-
heven is. Ik kan het niet anders be-
grijpen, maar het is misschien omdat
hij in de commissie gezegd heeft dat
hij een liberaal is, dat u hen zo zacht
behandelt.

De heer P. Dewael : Dat is al te grof.
Wij hebben alleen een feit gehekeld
dat de publieke opinie zwaar heeft
geschokt, namelijk dat de nieuwe
voorzitter van de raad van bestuur,
de heer Deleye, het bij zijn aantreden
nodig vond - onafhankelijk van het
werk dat op dat ogenblik werd ge-
presteerd in de onderzoekscommis-
sie - om, geflankeerd aan de linker-
zijde door de heer Van Acker en aan
de rechterzijde door de heer Malevé,
alle zonden van Israël te laden op de
rug van de heer Kluft.

De heer G. Moens : Die zonden zijn
tot op dit ogenblik nog niet weerlegd.

De heer P. Dewael : Daarover gaat
het toch niet. Het gaat over het feit
dat er een gerechtelijk onderzoek
was gestart, dat er een parlementaire
onderzoekscommissie aan de gang
was en dat de twee bestuurders, de
heren Malevé en Van Acker, die
door velen naar voren worden ge-
schoven als zijnde degenen die per-
fect wisten waarover het gaat, die te-
gelij kertijd aandeelhouder en be-
stuurder waren, al die tijd naast de
heer Kluft hebben gezeten in de raad
van bestuur en die plots, als de heer
Kluft wordt afgeschoten, naast de
heer Deleye gaan zitten en doen alsof

De heer G. Moens : Dat is nooit ge-
bleken. Waarom kiest u partij ?

De heer P. Dewael : Ik kies geen
partij.

De heer G. Moens : Dat doet u wel.

ze zich van geen kwaad bewust zijn.
Dat is de enige waarheid die uit ver-
schillende getuigenissen naar voren is
gekomen. De selectiviteit waarmee u
citeert, getuigt gewoon van een kwa-
de trouw. Ik zou bovendien graag
hebben dat u eens spreekt over de
tijd toen u nog bestuurder van KS
was en toen de verliezen van 10 tot
15 miljard frank per jaar legio waren.

De heer G. Moens : Mijnheer De-
wael, ik meen betreffende mijn aan-
wezigheid in de raad van bestuur van
KS te mogen zeggen dat ik de enige
ben die van bij de aanvang bij deze
zaak betrokken is en aan wie nie-
mand, noch politiek, noch juridisch,
ook maar enige betrokkenheid bij
een beslissing die in het het nadeel
van de gemeenschap zou zijn geno-
men, kan aanwrijven. Zwijg dus
maar over wat ik zou gedaan hebben,
dan zal ik ook zwijgen over wat ande-
ren gedaan hebben. Ik laat het aan
de heer Ulburghs over om de per-
soonlijke toer op te gaan.

Ik analyseer dan nog even verder uw
verslag. Over de LIM schrijft u dat
dit ook een instelling is die nooit goed
gefunctioneerd heeft en die nooit
goede participaties heeft genomen.
Ik ben het daar grotendeels met u
eens.

De heer P. Dewael : Ik heb geschre-
ven dat de LIM sommige goede par-
ticipaties heeft genomen en dat het
meest succesrijke bij de LIM de klim
op-formule is, maar dat de LIM voor
het overige meer en meer een instru-
ment wordt in de handen van de
GIMV. Dat is vervat in de conclu-
sies.

De heer G. Moens : Neen, ik lees
het volgende : Buiten de klim op-for-
mule kunnen de participaties van de
LIM moeilijk als succesvol worden
ervaren. Einde citaat. U bekritiseert
de LIM - ik doe dat ook - maar u
maakt een uitzondering. Misschien is
een zekere cliëntele  van de PW daar
op een of andere manier mee gediend
geweest. In het verslag van de com-
missie staat dat de klim op-leningen
op dit ogenblik geen enkele belang-
stelling meer vinden in Limburg en
dat men ze aan de straatstenen niet
meer kwijtraakt, terwijl er aanvanke-
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De- 

Moens

lijk wel belangstelling voor bestond.
Als u een positief oordeel uitspreekt
over de formule maar op dit ogenblik
blijkt dat het geen goede formule
meer is, moet u dat ook zeggen. Dat
staat eveneens in het verslag.

De heer P. Dewael : Wij hebben het
nu over de werking van de LIM in
het verleden toen er nog werd geïn-
vesteerd en toen het systeem van de
klim op-leningen een adequate for-
mule was, veel beter dan de partici-
p a t i e s  d i e  w e r d e n  g e n o m e n . U
kraamt hier op een suggestieve ma-
nier werkelijk intellectuele nonsens
uit. Ik vind dit een schande.

De heer G. Moens : Mijnheer De-
wael, u bent niet degene die rechter
moet spelen over de schande en de
welvoeglijkheid. Dat zal de voorzit-
ter wel doen. Het is echter vreemd
dat u voor de klim op-leningen kijkt
naar vroeger, toen het nog goed ging
en dat u voor het volgende, voor de
SIM, spreekt over de huidige hetze.
Vanmorgen heeft minister-president
Van den Brande uw medebetrokken-
heid in verband met het vroegere
SIM-dossier geciteerd. Toen was de
SIM blijkbaar wel goed. Nu u er niet
meer bij betrokken bent, is er niets
goeds meer aan. Ik heb altijd gezegd
dat er in de SIM veel gefoefel was en
ik heb dat nooit verzwegen. Ik maak
geen onderscheid tussen vroeger en
nu, ik heb altijd gezegd dat de SIM
een instelling was die aanleiding kon
geven - en heeft gegeven - tot mis-
bruiken.

De heer P. Dewael : Mijnheer
Moens, in verband met de SIM is
vanmorgen gebleken dat de creatie
van de SIM in de toenmalige Vlaam-
se regering - als zijnde deel uitma-
kend van een globaal pakket beslis-
singen - de goedkeuring heeft ge-
kregen van de twee liberale ministers
die behoorden tot de meerderheid .
Dat sluit echter niet uit dat wij, toen
op terrein al spoedig bleek dat de
SIM eigenlijk slechts een instrument
was in handen van de GIMV en be-
doeld om de twee grote partijen in
Limburg op dat ogenblik te spekken,
gezegd hebben dat het beter zou zijn
de middelen van de SIM te reaffecte-

ren in de begroting van de Vlaamse
Gemeenschap. Wij behoorden toen
niet meer tot de meerderheid, die
heeft dat advies niet opgevolgd. U is
politiek mee verantwoordelijk voor
de uiteindelijke uitputting van de drie
miljard frank.

De heer G. Moens : Daarin hebt u
natuurlijk groot gelijk, maar u bent
niet volledig. U spreekt alleen over
de zuilen, er zijn echter ook de lob-
bys. Is dat beter ? U hebt toch ook
het boek van de heer Vandekerkhove
gelezen, of niet ?

De heer P. Dewael : Mijnheer
Moens, ik daag u uit om man en
paard te noemen en niet te zeggen :
Waarschijnlijk zullen de bedrijfjes
van de PW daar mee gediend zijn.
Dat zijn groteske algemeenheden.

De heer G. Moens : Ik spreek over
het verslag van uw kabinetschef, de
heer Kerremans, dat in het boek van
de heer Vandekerkhove wordt geci-
teerd. Hij laat u uitdrukkelijk zelf
zeggen, ik citeer : Voor dit dossier
zal nog veel moeten gelobbyd wor-
den wil ik het erdoor krijgen. Einde
citaat. Verschillende mensen die ge-
noemd worden in het kader van de
SIM waren daarbij. De heer Ver-
brugghe was op diezelfde vergade-
ring aanwezig. Er staat zelfs een af-
druk van het document bij.

De heer P. Dewael : Er is ook de
betrokkenheid van een aantal SP’ers
in Limburg in verband met de SIM.

De heer G. Moens : U spreekt over
de zuil ; ik over de lobby, en over u.

De heer P. Dewael : Er is tot nu toe
ten opzichte van geen enkele manda-
taris of lid van mijn fractie iets onder-
nomen. Hetzelfde kan niet worden
gezegd van uw partij, waar in de mu-
tualiteit  van Maasmechelen, de
Voorzorg, een huiszoeking gebeurt,
waar men alle stukken heeft meege-
nomen.

De heer G. Moens : Ik ontken dat
ten stelligste.

De heer P. Dewael : Ik zwijg dan nog
maar over de betrokkenheid van de
heren Bujok, Stevaert en Vandenho-
ve. Wat vertelt u daar allemaal ?

De heer G. Moens : Ik zeg gewoon
dat u niet selectief moogt spreken en
aanklagen en dat u af en toe ook eens
in eigen boezem moet kijken.

Tot nu toe heb ik namen genoemd
van de personen waarover u spreekt.
Straks zal ik ook nog enkele namen
bekend maken die u verzwijgt.

Vervolgens kom ik tot het hoofdstuk-
je aanbevelingen, waarin u spreekt
over een gerechtelijke actie. Hier-
over is vanochtend reeds voldoende
gesproken, ik zal hierop dan ook niet
verder ingaan. Hoewel alle dossiers
al systematisch aan de gerechtelijke
instanties zijn overgedragen, kondigt
u aan dat dit nu moet gebeuren. Ik
ben van mening dat de burger op die
manier voor de gek wordt gehouden
en dat hij wordt onderschat en bela-
chelijk gemaakt.

Vervolgens kom ik tot het vennoot-
schapsrecht en uw artikel 1382. Het
is u wellicht bekend dat u de fout zult
moeten aantonen en dat zij gekop-
peld zal zijn aan penale feiten zoals
oplichting, schriftvervalsing, waar-
over een strafrechterlijk vonnis zal
moeten worden uitgesproken. Tot op
dat ogenblik blijft het burgerlijke do-
mein geblokkeerd. Volgens de heer
Pinxten worden dergelijke opmerkin-
gen alleen maar gemaakt voor de
show, het zijn geen opmerkingen die
hout snijden. Ik ben het hiermee
eens.

Vervolgens kom ik tot het rijtje na-
men die in de VLD-nota worden ge-
noemd, die als bestuurder of beleids-
verantwoordelijke moeten worden
verwijderd. Hierbij rijst de vraag
waarom sommige namen hier dan
weer niet worden genoemd ? Moet
de heer Martens van de LIM die u
- verwonderlijk genoeg - niet
noemt, niet worden geschrapt omdat
hij, zoals de heer Pierco heeft ge-
zegd, in het voordeel van de VLD
heeft getuigd dat een opportuniteits-
controle wel mogelijk was ? Hij
wordt ook niet genoemd in uw eind-
motie. U volhardt dus in de boos-
heid, u verzwijgt zijn naam niet één
keer, maar twee keer. Ik vraag u eer-
lijk te zijn.

U kent waarschijnlijk zelf wel de re-
den van dit selectieve optreden.
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De voorzitter : De heer Dewael heeft
het woord.

De heer P. Dewael : Mijnheer de
voorzitter, de heer Moens is zeer se-
lectief. Hij noemt namelijk alleen de
bestuurders van KS. Hij noemt ze
niet bij naam, maar zegt dat degenen
die erbij waren betrokken van voor
de meest recente vernieuwing van de
raad van bestuur, indien er fouten
kunnen worden aangetoond, uit hun
functie moeten worden ontslagen.
Wij gaan verder.

Mijnheer Moens, niet alleen de be-
stuurders van KS, maar ook de per-
sonen die in hoofde van de Vlaamse
Executieve controle moesten uitoefe-
nen, maar die dit niet hebben ge-
daan, zijn verantwoordelijk. Hetzelf-
de geldt voor de verantwoordelijken
binnen de SIM. Welke fouten zijn er
in hoofde van de LIM in het kader
van de Commissie voor Onderzoek
aangetoond ? Er zijn fouten aange-
toond in verband met KS en de SIM,
maar dit is niet het geval voor de
LIM.

Op een eenzijdige manier beschuldigt
u de bestuurders, maar degenen die
controle moesten uitoefen, zeker de
mensen van de Vlaamse Executieve
zelf, gaan vrijuit. Dit is wat de meer-
derheid wil.

De voorzitter
het woord.

: De heer Moens heeft

De heer G. Moens : Mijnheer De-
wael, sta mij toe u terug tot de werke-
lij kheid te roepen. Vermoedelijk
spreekt u over een versie van oude
conclusies van de commissies, die in-
tussen wezenlijk zijn aangepast. In
deze nieuwe tekst staat dat de be-
stuurders van KS, de bestuurders en
de verantwoordelijken van de aan-
deelhouders en al degenen die bij de
reconversie in Limburg betrokken
zijn geweest en die beleidsfouten
hebben gemaakt, moeten uit hun
ambten worden ontslagen. Einde ci-
taat. Deze conclusie gaat dus verder
dan wat u zegt. (Onverstaanbare on-
derbreking door de heer P. Dewael)

Mijnheer Dewael, u hebt de conclu-
sies van de commissie dus niet eens
gelezen ? (Onverstaanbare onderbre-
king door de heer P. Dewael)

Ik heb daarstraks reeds gezegd dat
eventueel terugvorderingen moeten
gebeuren, op basis van artikel 1382
van het Burgerlijk Wetboek. Derge-
lijke besluiten worden inderdaad
door de overheid genomen, ik ver-
wijs hierbij naar het dossier Beaulieu.
U baseert zich op verkeerde gewoon-
tes uit het verleden. Indien uit het
gerechtelijk onderzoek zal blijken dat
er inderdaad sprake was van afwen-
ding van openbare middelen voor
particuliere doeleinden, ben ik er ze-
ker van dat wij een terugbetaling
kunnen en zullen vragen.

Tenslotte spreekt u over de toekomst
van de instellingen. Indien u uw ei-
gen conclusies voor u neemt, kunt u
merken dat elk van de drie voorstel-
len die u doet tot gevolg hebben dat,
hoewel wij het er allen over eens wa-
ren dat het geld in Limburg moest
blijven, de reconversiegelden Lim-
burg verlaten. U beweert dat het re-
conversiegeld moet aangewend wor-
den voor fiscale stimuli. (Onverstaan-
bare onderbreking door de heer P.
Dewael)

En ook de heer Pinxten heeft gezegd
dat hij dit goedkeurde wanneer het
langs reconversiemaatschappijen ge-
beurde. Maar de helft van de recon-
versiemaatschappijen zijn buiten
Limburg gevestigd. De helft van het
geld zal dus buiten Limburg besteed
worden.

Indien ik vraag wat er met het geld
van de SIM gebeurt, antwoordt u dat
het in de Vlaamse begroting moet
worden opgenomen. In de commissie
werd beslist dat deze middelen moe-
ten worden opgenomen in een Lim-
burgfonds van de Vlaamse begroting,
gereserveerd voor Limburg. Wan-
neer het zondermeer wordt opgeno-
men in de Vlaamse begroting, kan
overal worden geïnvesteerd. Even-
eens volgens het VLD-rapport moet
de LIM worden overgedragen aan de
GIMV en moet de GIMV daarna
worden geprivatiseerd. Welke garan-
tie is er dan dat het geld in Limburg
zal blijven ?

Indien de VLD meent dat over der-
gelijke conclusies een consensus zou
kunnen tot stand komen en indien dit
volgens u rechtvaardige en eerlijke

conclusies zijn tegenover Limburg,
vergist u zich. De publieke opinie zal
het hiermee niet eens zijn.

En zo kom ik bij mijn stelling uit het
ongerijmde. Indien u geen concensus
kunt bekomen, voor uw conclusies,
en de meerderheid wel voor de hare,
dan meen ik dat de conclusies van de
meerderheid juist zijn.

De voorzitter : De heer Dewael heeft
het woord.

De heer P. Dewael : Mijnheer
Moens, indien er een nieuwe struc-
tuur komt, zoals er al zoveel structu-
ren bestaan, betekent dit voor ons
dat de gelden die waren bestemd
voor Limburg, uiteindelijk Limburg
hebben verlaten. De feiten hebben
dit bewezen.

Door de participatie en het aquisitie-
beleid van KS werden in Zeebrugge
werken uitgevoerd met gelden van
KS. Dit is blijkbaar de politiek waar-
in u volhardt door in Limburg een
nieuwe structuur te vormen. Het be-
leid waarvan ik voorstander ben, is
dat men de opbrengst van privatise-
ringen samenbrengt en voorbestemt
voor Limburg. Onze teksten zijn op
dit vlak voldoende duidelijk. Deze
middelen kunnen worden opgeno-
men in de Vlaamse begroting, maar
moeten bestemd zijn voor Limburg.
Het moet worden gebruikt als stimu-
lans inzake investeringen in Limburg.
Vandaag wordt het geld buiten Lim-
burg geïnvesteerd en u volhardt daar-
in.

De voorzitter
het woord.

: De heer Moens heeft

De heer G. Moens : Mijnheer de
voorzitter, eigenlijk had ik mijn be-
toog beëindigd maar ik wil toch een
kort antwoord geven.

Ik ben niet de geschikte man waaraan
u dit moet zeggen. Voor zover de
socialisten toezicht hadden op de
dossiers - en minister De Batselier
is daarvoor een tijdje verantwoorde-
lijk geweest - hebben zij in de mate
van het mogelijke ingegrepen. Ik ver-
wijs ter zake naar het dossier Beek.
Ik geloof niet dat de minister mij zal
tegenspreken wanneer ik zeg dat, als
hij of anderen - en ik heb veel ver-
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De voorzitter : Vraagt nog iemand
het woord over het eerste voorstel ?

trouwen in de Vlaamse Executieve,
ook in minister-president Van den
Brande - daarop toezicht zullen uit-
oefenen, het geld in Limburg zal blij-
ven. Mijnheer Dewael, ik heb daarin
meer vertrouwen dan in de manier
waarop u het zou aanpakken. (Ap-
plaus bij de SP)

De voorzitter : Dames en heren, er
werden tot op heden drie voorstellen
van resolutie ingediend. Het eerste
en tweede voorstel werden ingediend
door de heer Dewael en consorten,
het derde voorstel door de heer Ul-
burghs en consorten.

Het eerste voorstel van resolutie, dat
werd uitgedeeld op de banken, is vol-
ledig identiek aan de besluiten en
aanbevelingen van de VLD zoals die
zijn opgenomen in de bijlage van het
verslag van de commissie. Welnu, in
het uitgebreid bureau van de Raad
bestond er een consensus dat er een
debat zou worden georganiseerd zon-
der dat er over de conclusies zou wor-
den gestemd. Dat is conform artikel
81 van het reglement.

De heer Chevalier heeft het woord.

De heer P. Chevalier : Mijnheer de
voorzitter, geachte collega’s, ik heb
de nota gelezen die u hebt laten rond-
delen aan de fractieleiders. Ik wil uw
aandacht erop vestigen dat er in deze
nota een vergissing is in de tekst inza-
ke de status van de conclusies van het
voorstel van resolutie dat wij vandaag
hebben ingediend.

Ten eerste, is het voorstel van resolu-
tie dat wij hebben ingediend niet
identiek met de conclusies van de
commissie. De meerderheid heeft op
het einde van de werkzaamheden
steeds gezegd dat er maar één ont-
werp van conclusies mogelijk was -
wat meerderheid tegen minderheid is
goedgekeurd - en dat datgene wat
wij hebben ingediend ten hoogste als
bijlage kon worden beschouwd. Men
kan dus onmogelijk het voorstel van
resolutie dat wij hebben ingediend,
beschouwen als gestemde conclusies.

Ten tweede, werd er over datgene
wat wij hebben vooropgesteld in de
commissie niet gestemd. Ons voor-

stel kan dus ook niet worden be-
schouwd als een amendering van de
conclusies van de meerderheid in de
KS-commissie .

Wat wij indienen gaat veel verder
dan datgene wat door de meerder-
heid werd aanvaard. Wij leggen deze
tekst dan ook als een oorspronkelijk
voorstel van resolutie aan de Raad
voor.

De voorzitter : De heer Denys heeft
het woord.

De heer A. Denys : Mijnheer de
voorzitter, aansluitend aan wat de
heer Chevalier zoëven heeft ver-
klaard, wijs ik erop dat in het bureau
ook werd gezegd dat wij dezelfde
werkwijze zouden volgen als in de
Kamer van Volksvertegenwoordi-
gers. Bij nader toezicht stel ik vast
dat in de Kamer van Volksvertegen-
woordigers een dergelijk debat kan
worden besloten met een stemming.

Ten slotte weet u ook dat het regle-
ment duidelijk bepaalt dat er bijvoor-
beeld een interpellatie kan volgen.
Een interpellatie en een voorstel van
resolutie hebben dezelfde draag-
kracht. Er bestaat alleen een verschil
tussen het tijdstip waarop ze worden
besproken. Wanneer men bij een
voorstel van resolutie de spoedbe-
handeling vraagt, kan dit onmiddel-
lijk worden besproken. Een interpel-
latie daarentegen volgt steeds een
paar dagen later.

Ik vind het niet aangewezen dat wij
dit debat besluiten zonder dat daar-
aan een stemming is verbonden.

De voorzitter : De heer Van Rompuy
heeft het woord.

De heer E. Van Rompuy : Mijnheer
de voorzitter, wij sluiten ons aan bij
uw voorstel. Een onderzoekscommis-
sie wordt niet besloten met een stem-
ming. Het reglement is op dat vlak
duidelijk. Het voorstel van resolutie
dat de heer Dewael indient, kan ei-
genlijk gelijk worden gesteld met
amendementen op de besluiten van
de commissie die in de commissie zijn
goedgekeurd. Dit houdt dus de facto
een omzeiling in van artikel 81.5 van
het reglement. Het voorstel is bijge-
volg onontvankelijk.

Mijnheer Chevalier, wanneer men
stemt over amendementen, stemt
men ook impliciet over de conclusies
van de commissie. U bent wel zo ver-
standig om dat te begrijpen.

De heer Hancké heeft het woord.

De heer L. Hancké : Mijnheer de
voorzitter, ten eerste hebben wij on-
langs ons reglement herzien. Dit arti-
kel is door de leden niet voor herzie-
ning in overweging genomen. Blijk-
baar rezen ter zake geen problemen.

Ten tweede heb ook ik mij afge-
vraagd waarom er in het reglement
staat dat er in één enkele beraadsla-
ging en zonder stemming over de
conclusies en het verslag van de on-
derzoekscommissie wordt beraads-
laagd. Een verklaring hiervoor kan
volgens mij gevonden worden in de
aard van de commissie : het gaat im-
mers om een onderzoekscommissie
met aparte rechten en met besloten
vergaderingen. Dit laatste lijkt me
belangrijk omdat het een afwijking
vormt op de gewone commissies van
de Vlaamse Raad : bij de besloten
vergaderingen van een onderzoeks-
commissie zijn zelfs geen andere le-
den van de Raad toegelaten. In een
dergelijke commissie - waarop zelfs
geen leden van de Raad toegelaten
zijn - gebeurt de besluitvorming bij-
gevolg volledig intern. Het is dus ook
niet meer noodzakelijk dat er voor
diegenen die in de commissie het
pleit zouden verliezen, nog eens een
mogelijkheid zou bestaan om in de
plenaire vergadering te discussiëren
over de conclusies. Het gaat om con-
clusies die in een besloten vergade-
ring worden uitgewerkt door diege-
nen die meer dan twintig vergaderin-
gen, volledig gewijd aan het onder-
werp, hebben bijgewoond en waar-
over in het kader van de democrati-
sche procedure hier in het openbaar
wordt gedebatteerd. De conclusies
evenwel werden getroffen door de
commissie en moeten door deze ver-
gadering worden gerespecteerd. Er
wordt dus geen stemming uitgelokt
om te vermijden dat de besluitvor-
ming die binnen de commissie ge-
beurt op basis van het dossier, zou
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worden doorkruist door politieke
oogmerken in de plenaire vergade-
ring.

Dit is volgens mij de reden waaraan
artikel 81.5 van het reglement zijn
bestaansrecht dankt. Bijgevolg moe-
ten we ons houden aan de geest maar
zeker aan de letter van het regle-
ment. Indien sommige fracties me-
nen dat zij later over de uitvoering
van de conclusies en de gevolgtrek-
kingen, die de Vlaamse Executieve
wil halen uit deze besluiten, willen
interpelleren, staat het hun dan volle-
dig vrij om moties in te dienen waar-
over ten gepaste tijde zal worden ge-
stemd. Er bestaat evenwel geen en-
kele reden om af te wijken van dit
artikel uit het reglement dat - ik
herhaal - enkele maanden geleden
door diegenen die nu een stemming
vragen toch niet ter herziening was
voorgelegd.

De voorzitter
het woord.

: De heer Geysels heeft

De heer J. Geysels : Mijnheer de
voorzitter, ik denk dat de ingediende
voorstellen van resolutie op geen en-
kele wijze afbreuk doen aan de regle-
mentaire bepalingen ter zake. Elk lid
heeft het recht een voorstel van reso-
lutie in te dienen. Men heeft het
recht via een motie van orde de
spoedbehandeling te vragen. Wij zul-
len dat ook doen.

Ik heb de indruk dat men hier wel
een debat wil voeren maar blijkbaar
moeite heeft met een conclusie die
wel in de commissie mogelijk was,
maar die blijkbaar moeilijker in ple-
naire vergadering kan herhaald wor-
den via een of andere vorm van be-
sluitvorming.

Mijnheer de voorzitter, u heeft ons
voorstel van resolutie goed gelezen.
Daarin staan elementen die niet in
tegenspraak zijn, noch met de beslis-
singen van het bureau van 21 septem-
ber, noch met het reglement. Ons
eerste voorstel in verband met Fenix
handelt over de toekomst. Wij heb-
ben toch het recht om, in het kader
van de actualiteit, voorstellen van re-
solutie in te dienen en daarvoor -

en hiervan bestaan ook precedenten
- de spoedbehandeling te vragen.
Of zullen we, zoals zo dikwijls ge-
beurd is in dit dossier, zeggen : Wij
hebben goed werk verricht, maar nu
geven we de Vlaamse Executieve car-
te blanche  om te doen wat ze wil ?

De voorzitter : De heer Chevalier
heeft het woord.

De heer P. Chevalier : Mijnheer de
voorzitter, ik zou het bijzonder jam-
mer vinden indien dit boeiende en
hoogstaande debat zou verzanden in
een procedureslag. Het zou jammer
zijn dat dit zeer ernstig probleem, dat
zich weliswaar vertaalt in de KS-pro-
blematiek maar dat breder is dan dat
- en dat ook te maken heeft met het
overheidsingrijpen in de economie -
zou verzanden in een debat over de
vraag of het reglement toelaat dat
men naar aanleiding van een debat
een resolutie indient of niet.

Onze fractie kon zeer gemakkelijk
een resolutie indienen die met andere
woorden hetzelfde bepaalde van het-
geen wij als minderheidsstandpunt
hebben ingediend in de conclusie.
Wij hebben dat niet gedaan maar er
een dimensie aan toegevoegd : een
tweede voorstel van resolutie heeft
betrekking op de politieke verant-
woordelijkheid van de voorzitter van
de Vlaamse Executieve.

Nu heb ik de indruk - en ik kan me
hierin vergissen - dat men vanuit
een bepaalde zijde te allen prijze een
stemming hierover wil vermijden.
Misschien ben ik in deze Raad de
enige die die indruk heb.

Mijnheer Hancké, als u dit niet erg
vindt, waarom stemt u er dan niet
over ? Dat is toch democratisch ? U
hebt, net zoals in de commissie en in
het bureau, een meerderheid. Waar-
om stemt u dan niet over die resolu-
ties ? Er kan ter zake toch geen moei-
lijkheid rijzen ?

Ik treed volledig de stelling van de
heer Geysels bij : wij maken de pu-
blieke opinie nogmaals duidelijk
waarvoor wij staan. Als de meerder-
heid in de Vlaamse Raad vindt dat
er over deze zaken niet moet worden
gestemd, waarom zegt men dat dan
niet ?

De voorzitter : De heer Ulburghs
heeft het woord.

De heer J. Ulburghs : Mijnheer de
voorzitter, iedereen moet toegeven
dat dit een uiterst belangrijk en
boeiend debat is. Het siert evenwel
de meerderheid niet dat ze in de com-
missie en ook hier niet voldoende de
kans heeft geboden om de standpun-
ten en amendementen te verduidelij-
ken. Ze waren te nemen of te laten.
Daarom is het uitermate belangrijk
- en hierin treed ik de heer Geysels
bij - dat deze resolutie met spoed
wordt behandeld.

De voorzitter : De heer Dewinter
heeft het woord.

De heer F. Dewinter : Mijnheer de
voorzitter, inzake de strikte interpre-
tatie van het reglement ben ik het
gedeeltelijk met u eens : er is geen
stemming mogelijk en het eerste
voorstel van resolutie van de VLD is
onontvankelijk.

Er is evenwel een maar. Het zou be-
ter zijn voor het debat vandaag en in
het voordeel van de meerderheid in-
dien zij de politieke volwassenheid
zouden hebben om hierover te stem-
men. Immers, nu blijft bij de publie-
ke opinie ontegensprekelijk de in-
druk hangen dat hier iets niet mag
worden besproken, dat iets niet mag
worden gestemd.

Om deze reden - en ik herhaal dat
de strikte interpretatie van het regle-
ment duidelijk is en ik het niet eens
ben met de inhoud van het voorstel
van resolutie van de VLD - vind ik
het beter dat we erover stemmen.

De voorzitter : Ik meen dat iedereen
zijn standpunt heeft kunnen uiteen-
zetten. Ik ben geen voorstander van
proceduredebatten.  Ik moet het
reglement toepassen, dat trouwens
onlangs is gewijzigd. Bovendien was
er in het uitgebreid bureau grote con-
sensus om dit debat te houden zonder
stemming over de conclusies. Ik kan
niet van het reglement afwijken. In-
dien er evenwel eenparigheid is om
van het reglement af te wijken, dan
zal er over de voorstellen van resolu-
tie worden gestemd.

De heer A. Denys : Hetgeen wij vra-
gen, is volgens het reglement. In te-
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genstelling tot wat de heer Dewinter
zegt, vragen wij de spoedbehandeling
voor de ingediende resolutie. Dit is
reglementair en druist niet in tegen
het reglement.

De voorzitter : Het gaat niet over
spoedbehandeling, mijnheer Denys,
het gaat over ontvankelijkheid of on-
ontvankelijkheid.

De heer A. Denys : Waar staat dat
het indienen van een voorstel van re-
solutie onontvankelijk is ?

De voorzitter : Hier staat alleen dat
het KS-debat zonder een stemming
over de conclusies van de commissie
wordt gehouden. Uw eerste voorstel
van resolutie bevat louter amende-
menten over de conclusies van het
debat.  Wie over amendementen
stemt, stemt over de conclusies van
het debat.

Dames en heren, wij stemmen nu bij
zitten en opstaan over de onontvan-
kelijkheid van het eerste voorstel van
resolutie.

De leden die de onontvankelijkheid
wensen aan te nemen, worden ver-
zocht op te staan.

De tegenproef.

Het voorstel voor de onontvankelijk-
heid van het eerste voorstel van reso-
lutie is aangenomen.

Het tweede voorstel van resolutie is
vooral omwille van de inhoud totaal
onontvankelijk. In dit voorstel wordt
immers beslist tot het ontslag van de
minister-president, dit kan volgens
artikel 56 van het reglement alleen
via een constructieve motie van wan-
trouwen.

Dames en heren, wij stemmen nu bij
zitten en opstaan over de onontvan-
kelijkheid van de tweede resolutie.

De leden die de onontvankelijkheid
wensen aan te nemen worden ver-
zocht op te staan.

De tegenproef.

Het voorstel voor de onontvankelijk-
heid van het tweede voorstel van re-
solutie is aangenomen.

De voorzitter : Het eerste punt van
de resolutie van de heer Ulburghs is
ontvankelijk, de twee andere punten
zijn de besluiten van het rapport.

Mijnheer Ulburghs, ik stel voor
twee en drie terug te trekken.

punt

De heer J. Ulburghs : Ik ben het
daarmee eens, mijnheer de voorzit-
ter.

De voorzitter : Het voorstel van reso-
lutie wordt aanvaard. (Onverstaanba-
re opmerking van de heer J. Geysels)

De heer Ulburghs heeft het woord.

De heer J. Ulburghs (op de tribune) :
Mijnheer de voorzitter, ik vond het
een heel interessant debat. Ik ben
wel verbaasd door het politiek gekra-
keel en de protocoloorlog van politie-
ke partijen die boter op het hoofd
hebben.

Hetgeen zich in Limburg de jongste
zeven jaar afspeelt, begint op een
Griekse tragedie te lijken. Een trage-
die waarvan de gewone mens het
slachtoffer is. Het gaat om oplichterij
op grote schaal, onbekwaamheid en
sociaal onrecht. Het stoort mij mate-
loos dat de politici de schuld bij KS
en haar wirwar aan structuren leg-
gen, maar zelf buiten schot blijven.
Wie heeft de KS-constructie opgezet,
zonder controle op de 100 miljard
frank ? De regering Martens-Verhof-
stadt. Wie heeft dit rampzalig scena-
rio verder begeleid ? De regering
Martens-Claes,  d ie  e r  bovend ien
voor zorgde dat de interne controle
door de mijnwerkersorganisaties zelf
werd uitgeschakeld en vervangen
door de beheerscontrole van de poli-
tici. Het ongelofelijke is dat onder
druk van de beide regeringspartijen
hun vakbonden, het ACV en ABW
hun respectievelijke mijnwerkerscen-
trales opheven. Ik hoop dan ook dat
de regering Van den Brande-De Bat-
selier haar politieke verantwoorde-
lijkheid zal opnemen. Wat hier rond
de KS gebeurt, heb ik nog nooit mee-
gemaakt.

Nochtans heb ik mijn leven ten dien-
ste gesteld van mijnwerkers, migran-
ten en de kleine mens, zowel in
Vlaanderen als Wallonië. Voor mij

had die solidariteit immers geen
grenzen.

Ik heb de indruk dat de besluiten van
de onderzoekscommissie in de doof-
pot worden gestopt.

Onder leiding van de ministers De
Batselier-Van den Brande wordt de
jongste weken het doek snel neerge-
haald. Waarom nu plots zo’n haast ?
Het was toch onze schuld niet dat de
CVP, de SP en de Volksunie er eind
juli 1993 niet in slaagden in de KS-
commissie een akkoord te bereiken.
De heer Pinxten heeft daarover zo-
juist een opmerking gemaakt, maar
hij is er mede de oorzaak van dat dit
debat nu, in september, in plaats van
zoals afgesproken, in juli moest wor-
den gevoerd.

De nieuwe afspraak was dat het rap-
port op 15 september moest af zijn
en dat we het een paar dagen later
zouden krijgen, zodat we een week
de tijd kregen om tot gemeenschap-
pelijke besluiten te komen. We kre-
gen het rapport een dag op voor-
hand, maar ik zocht vruchteloos de
besluiten. Die kregen we pas op de
commissievergadering zelf. In plaats
van drie dagen commissievergade-
ring, zoals vooropgesteld, kregen wij
welgeteld twee maal dertig minuten
de tijd om te vergaderen. We kregen
zelfs geen kans om de tekst van de
meerderheid te bespreken, laat staan
te amenderen. De heer Van den
Brande heeft gezegd dat hij zou
wachten op de besluiten van de on-
derzoekscommissie, het lijkt mij dan
ook belangrijk dat hij die besluiten
niet zou beschouwen als zijn beslui-
ten, maar dat hij ook de voorstellen
van de oppositie ernstig neemt.

Mijnheer de voorzitter, omwille van
de mijnwerkers werden wij uit de po-
litiek geweerd, maar omwille van de
sociale en ecologische problemen in
Limburg zijn we opnieuw in de poli-
tiek gestapt. De oppositie, en ook de
mijnwerkers worden monddood ge-
maakt.

Mijn volgend punt gaat over het po-
litiek wanbeleid. De partijpolitieke
benoemingen zijn interessante onder-
werpen.

Mijnheer Moens, ik vind het positief
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dat u zojuist een uiteenzetting hebt
gehouden over de reconversie en de
sociale problematiek, maar de SP,
noch de andere partijen gaan op het
vlak van de politieke benoemingen
vrijuit.

Wij wensen nog een laatste maal dui-
delijk te stellen dat niet de mijnwer-
kers, niet alleen KS, maar de politie-
ke overheid heeft gefaald. Via proto-
collen, gesloten door de executieve
en KS werd iedere ernstige controle
van de Vlaamse Executieve en het
Rekenhof onmogelijk. Meer nog, de
politieke overheid zorgde ervoor dat
al deze overheidsinstellingen werden
bemand, niet door personen geselec-
teerd op basis van hun bekwaamheid,
maar op grond van hun partijkaart
en partijpolitieke verdiensten.

Nu zouden deze mensen ontslagen
worden. We hebben in de commissie
het tragische schouwspel meege-
maakt van managers die de andere
parti jen beschuldigen. De heer
Gheyselinck beschuldigde de SP, de
heer Kluft beschuldigde de CVP. We
hebben hetzelfde zielige gekrakeel
meegemaakt vanwege de SIM-mana-
gers van CVP en SP signatuur die op
grond van partijpolitiek benoemd
werden. Hetzelfde schouwspel in de
LIM, in de GIMV-Gimvindus.

Inderdaad, toen de SP regeringsve-
rantwoordelijkheid nam zowel op na-
tionaal vlak als in de Vlaamse Execu-
tieve en het Limburgse provinciebe-
stuur, moest de CVP een deel van de
KS-koek delen met de SP. Om demo-
cratisch, pluralistisch te zijn, kon de
koek niet eenzijdig naar één partij
gaan, zo meende de SP. De stroom-
versnelling kwam er toen de CVP na
150 jaar alleenheerschappij uit het
provinciebestuur van Limburg ver-
dreven werd door het monsterver-
bond SP-VLD-VU. Dat veroorzaak-
te in Limburg een aardverschuiving.
Maar daarover straks meer.

Mijnheer de voorzitter, Agalev eist
dat in de nieuwe structuren die opge-
zet worden, de helft vrouwen en de
helft mannen worden benoemd op
grond van hun bekwaamheid en on-
kreukbaarheid, volgens objectieve

criteria’ en niet omwille van partijpo-
litieke beïnvloeding en berekening.
Als dat wel gebeurt, dan wordt de
nieuwe Limburgse reconversiemaat-
schappij het voorwerp van misbruik
om andere politieke spelletjes te spe-
len. Dan hebben we voor niets ge-
vochten.

We vragen ten eerste dat KS zich al-
leen nog zou bezighouden met de sa-
nering van de mijnterreinen en dit
volgens de studie van professor van
Autenboer van het Limburgs Univer-
sitair Centrum, op een ecologisch
verantwoorde wijze. Dat lijkt me be-
langrijk.

Ten tweede, mogen de mijngebou-
wen niet worden afgebroken. Als be-
langrijk industrieel-archeologisch erf-
goed moeten ze een nieuwe aange-
paste functie krijgen. De mijngebou-
wen zijn uniek. Laten we ze nieuwe
bestemmingen geven.

Ten derde, Agalev eist dat het wan-
beheer in de vennootschappen, zeker
wanneer ze werken met gemeen-
schapsgelden, strafrechtelijk kan
worden vervolgd, dat managers en
beleidsmensen ter verantwoording
kunnen worden geroepen voor be-
heersfouten. De man in de straat be-
grijpt niet dat er verjaring komt voor
een miljardenfraude, terwijl hij zijn
belastingen moet betalen tot de laat-
ste frank.

Ten vierde, de activa van KS, SIM,
LIM moeten worden samengebracht
in een op te richten Limburgs Ecolo-
gisch Fonds. Waarom ? Omdat we
duidelijk niet akkoord gaan met de
uitverkoop van de KS zoals de VLD,
mijnheer Dewael, dat wil. Maar ook
omdat de ecologie de troef is van
Limburg en ook van de toekomst van
onze planeet. Dit fonds zal ecolo-
gisch verantwoorde bedrijven met
spitstechnologie steunen. Daarom is
het belangrijk dat met dit fonds een
ecologisch, wetenschappelijk onder-
zoekscentrum wordt uitgebouwd in
de schoot van het Limburgs Universi-
tair Centrum. In een tijd waarin we
verstikken in de afval en mestover-
schoten vormen ecologisch verant-
woorde bedrijven de enige uitweg.
Het is duidelijk dat dit fonds dient
beheerd te worden door mensen die

worden benoemd op grond van ob-
jectieve criteria en door de Vlaamse
Raad, provincieraad en Rekenhof
worden gecontroleerd, ook op grond
van de beheersdoelstellingen.

Ten vijfde, de Permanente Werk-
groep Limburg moet haar werkzaam-
heden in relatie met de Europese Ge-
meenschap kunnen afwerken. Vooral
de structuurfondsen die gelden willen
versassen naar Limburg, moeten in
Limburg kunnen worden aangewend.
maar ook deze groep moet worden
gedepolitiseerd.

Ten zesde, de Begeleidingsdienst
Limburgse Mijnwerkers doet goed
werk en moet haar opleiding van de
zwakkere bevolkingsgroepen zoals
ex-mijnwerkers, migranten, langduri-
ge werklozen kunnen verder zetten.
Mijnheer Moens, heb ik u goed be-
grepen gisteren op de persconferen-
tie toen u zei dat de BLM in de
VDAB moet worden ingschakeld,
omdat de BLM een parallelle struc-
tuur is bemand door de CVP ? (De
heer Moens doet teken van niet). Ik
ken de BLM zeer goed en weet op
welke basis zij aanwerven. De BLM
doet goed werk en moet hierbij wor-
den aangemoedigd. Voor mij kan de
BLM best met de VDAB samenwer-
ken.

De heer J. Vandeurzen : Ik ben blij
te horen dat u tot dezelfde conclusie
komt als ik. Wat de Permanente
Werkgroep Limburg betreft stelt u
dat die een niet-gepolitiseerde leiding
moet krijgen. Acht u het mogelijk dat
een werkgroep die de besteding van
overheidsgeld moet coördineren, ge-
leid wordt door niet-politieke figu-
ren ? Van wie moet de leiding van
die werkgroep dan zijn richtlijnen
krijgen voor de besteding van het
overheidsgeld ? Ik heb daar soms
moeite mee als ik sommigen altijd
maar de aanstelling van niet-gepoliti-
seerde figuren haar verdedigen. Is
het niet per definitie zo dat degenen
die de middelen ter beschikking stel-
len, de bevoegdheden moeten toege-
wezen krijgen.

De heer J. Ulburghs : U hebt die
vraag ook gesteld aan de minister-
president en ik neem aan dat hij daar-
over ernstig heeft nagedacht.
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De heer J. Vandeurzen : Ik wil niet
agressief doen, maar als u wil dat die
verschillende instellingen geleid wor-
den door bekwame, niet-gepolitiseer-
de personen, hoe moeten die dan in
de praktijk worden aangesteld.

De heer J. Ulburghs : Ik weet dat u
OCMW-voorzitter bent geweest. Ik-
zelf ben voorzitter geweest van de
V.Z.W. Opbouwwerken in Genk. In
die hoedanigheid werven u en ik
mensen aan op grond van objectieve
criteria. Het is dat wat ik verwacht,
ook voor instellingen die werken met
overheidsgelden. We kunnen niet
zeggen dat dit de criteria bij KS wa-
ren. Natuurlijk moet de overheid zor-
gen voor de nodige controle.

Een speciale commissie dient samen-
gesteld te worden om het dwingende
probleem van ongelijke en on-
rechtvaardige pensioenbehandeling
te bestuderen en voor te stellen. Ik
weet dat dit punt niet op de agenda
stond van de onderzoekscommissie
en naar de commissie voor Econo-
mie, Energie en Werkgelegenheid
verwezen werd. Een grote groep
mijnwerkers, vooral uit het oostelijk
bekken werd op een asociale wijze
behandeld. Voor de overheid is het
doek gevallen, maar deze asociale
behandeling is een tijdbom voor Lim-
burg. We moeten tenminste met die
mensen gaan overleggen. Voor hen
was er geen CAO. Voor hen worden
de wetten van Zwartberg en de Con-
ventie van Parijs niet toegepast. Niets
van dit alles. Mensen die op het
ogenblik in de tribune zitten, kunnen
dit getuigen. Opdat de mijnwerkers
zouden afvloeien, heeft men deze
mensen misleid. De heer Gheyse-
linck heeft dit zelfs met veel lef toe-
gegeven in de media en in de hoorzit-
ting van de commissie Economie,
Energie en Werkgelegenheid van de
Vlaamse Raad. De heer Gheyselinck
heeft die mensen misleid omdat ze
anders zouden overgegaan naar het
westelijk bekken, waardoor dan min-
der bespaard kon worden.

Ik zal u het verhaal vertellen van mijn
buur Ivo in Waterschei-Cité. Hij is
ex-mijnwerker en heeft een werk-
loosheidsvergoeding van 32.000
frank. Voor enkele jaren toen hij nog
in de mijn werkte, heeft hij zijn huis

gerenoveerd en een achterbouw bij-
gezet. Hiervoor moet hij maandelijks
10.000 frank betalen. Dan blijft er
nog 22.000 frank over voor zijn gezin.
Zijn vrouw is permanent ziek en zijn
zoon wil verder studeren. Hij heeft
zijn auto verkocht en 17.000 frank
geleend om stookolie te betalen voor
de winter. Nu moet hij zijn huis ver-
kopen en verhuizen uit de buurt waar
hij geboren en getogen is.

Zoals Ivo zijn er duizenden. Daar
wordt niets voor gedaan. Ik krijg er
dagelijks op bezoek. Ze lopen mijn
drempel plat. Jef, hoe zit het ermee,
vragen ze mij. Ik kan ze niets beloven
en zeg : Schiet niet op mij, ik kan u
niets beloven, maar ik zal voor u blij-
ven vechten tot het bittere einde. En
ik hoop dat de christen-democraten
dat samen met mij zullen doen. Ze
zijn immers christen en democraat.
Ik hoop dat ook de socialisten dat
met mij zullen doen. Ze zijn immers
socialist en ze hebben hun vakbon-
den en mutualiteiten en ik reken er
ook op dat de liberalen in naam van
de gelijkheid zich zullen inzetten, al
zie ik de heren Dewael, Chevalier en
compagnie hier niet meer. (De heer
P. Dewael treedt het halfrond binnen)
Als de Vlaamse regering die driedui-
zend afgedankte mijnwerkers een se-
rieus pensioen zou geven, zouden ze
uit de werkloosheidscijfers verdwij-
nen, wat de tewerkstelling van jonge
werknemers kan bevorderen en
werken houdt jongeren af van drugs,
criminaliteit enzovoort. Dit sociaal
probleem zou dus best aangepakt
worden. D e  E u r o p e s e  Gemeen-
schaps is bereid dit project te co-fi-
nancieren. Laat ons hopen dat dit iets
wordt, nietwaar Jef Sleeckx, Gilbert
Bossuyt, Maurice, Jo, Karel en de
anderen. Laten we daar samen toch
voor vechten in de commissie voor
Economie, Energie en Werkgelegen-
heid. De voorzitter van de commis-
sie, de heer Laverge van de VLD, is
bereid dit punt op de agenda van on-
ze commissie te plaatsen, liefst zo
hoog mogelijk. Ik hoor sommigen be-
weren dat ze geen sociale of ecologi-
sche lessen te krijgen hebben. Ik wil
aan de hand van twee punten bewij-
zen dat de overheid zowel sociaal als
ecologisch gefaald heeft. Ik weet
waarover ik spreek. Ik woon en werk

al 25 jaar in Waterschei.

Ten eerste, is er het Fenixproject. Ik
heb hier horen beweren dat het Toe-
komstcontract schitterende resulta-
ten kon voorleggen. Dit is niet waar.
Het HIVA-rapport, dat ik tot twee-
maal toe grondig hebben doorgeno-
men, stelt dat de bijkomende tewerk-
stelling in Limburg vooral te danken
is aan de KMO’s en aan de gunstige
economische conjunctuur op een be-
paald ogenblik. Gisteren is dan dui-
delijk gebleken dat de SP een ver-
woed voorstander blijft van het reeds
lang achterhaalde Fenixproject , maar
minister De Batselier heeft zijn groe-
ne maagdelijkheid bewezen. Ook ge-
deputeerde Steve Stevaert heeft zijn
groene maagdelijkheid bewezen.
Hoe reageren beide politici nu ? Het
laatste woord over dit project is nog
niet gezegd, maar als de beslissing
valt, wil de SP er blijkbaar bij zijn
om de tewerkstelling te verdelen. De
SP vreest dat de CVP-ACV via dit
Fenixproject haar machtsbasis zal
versterken in Limburg. De SP-
ABW en De Voorzorg die er ook
bij betrokken is, kunnen dit niet dul-
den en zo krijgen we weer met cliën-
telisme  te maken. Heeft onze onder-
zoekscommissie dan voor niets ge-
diend ? Het is toch niet omdat de
nutteloze studies 400 tot 500 miljoen
frank hebben gekost - ik dacht dat
het maar een 250 miljoen frank was
- dat we moeten volharden in de
boosheid. Die Fenix kan best niet uit
zijn as herrijzen. In het buitenland
beschouwt men dit soort projecten
als verlieslatend, maar hier willen
sommigen het toch uitvoeren en dus
tewerkstelling verplaatsen en werk-
loosheid creëren. De middenstand
van Genk-Hasselt gelooft alleszins
niet in dit Fenix-verhaaltje. Collega
Weyts en de heer Dylst kunnen hier-
over meespreken. De vertrouwelijke
brief die de heer Weyts hieromtrent
aan minister-president Van den
Brande heeft gestuurd, is uitgelekt in
de pers. Mijnheer Weyts, wat u wist,
wisten wij echter allemaal. De mega-
shopping  die u aanklaagt, betekent
inderdaad een dodelijke concurrentie
voor de middenstand en de horeca-
becrijven  in Limburg. Het Fenixpro-
ject met zijn nutteloos bungalowpark
en nutteloos winkelcentrum, gefinan-
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Is dat een sociaal beleid ? Moeten de
vakbonden hiervoor vechten ? Zij
moeten niet vechten om beheerders
te worden, zij moeten de werknemers
organiseren om een rechtvaardige sa-
menleving tot stand te brengen.

De heer H. Olaerts : Is u nog niet
aan uw besluit toe ?

De heer J. Ulburghs : Vanmorgen
werd er uitvoerig gesproken door le-
den van andere fracties. Mijn spreek-
tijd is nog niet om. Ik weet dat u
ongeduldig is maar ik zal naar u luis-
teren. Wellicht kunnen wij zelfs nog
bondgenoten worden.

Hoe zullen de beleidsmensen van de
SP dit project in de Vlaamse regering
en in de bestendige deputatie verde-
digen ? Niet alleen gaan er jobs ver-
loren of worden zij verplaatst, maar
de kans gaat eveneens verloren voor
een eigen zachte en aangepaste re-
creatie. Het protserige Fenix past
niet in een succesvol uitgewerkt re-
gionaal landschap.

Mijnheer Moens, ik vrees dat het
groene imago dat uw partij zich in
Limburg probeerde aan te meten,
door deze problematiek haar geloof-
waardigheid verliest.

Ik richt mij tot mijn vriend Johan
Sauwens, die echter niet aanwezig is.
In Limburg meet de Volksunie zich
eveneens een groen imago aan. Hoe
gaat de Volksunie dit project verko-
pen ? Of is de Volksunie het niet
eens met dit project ? Johan Sauwens
en ik stonden naast elkaar toen we
probeerden de oprukkende A 24 te-
gen te houden. Hij was op dat ogen-
blik nog geen minister en ikzelf was
buurtwerker in Zwartberg. De strijd
tegen de A 24 was de eerste milieu-
strijd in Limburg. Deze strijd kan zo-
wel groen als sociaal worden ge-
noemd.

Met het Fenixproject mag de Volks-
unie zijn groene franje in Limburg
echter vergeten.

Ik hoop dat wij samen kunnen strij-

den tegen dit project, zoals wij samen
streden tegen de aanleg van de A 24.

Denk nu niet dat wij de VLD verge-
ten. De tandem Martens-Verhofstadt
was de architect van de KS-miljar-
denconstructie. Van de 35 beslissin-
gen van de Vlaamse Executieve wer-
den er 31 medeondertekend door de
heer Dewael.

Samen met de SP en de Volksunie
heeft de VLD trouwens in Limburg
een monsterverbond gesloten.

De heer H. Olaerts : Waarom noemt
u het een monsterverbond ? Spijt het
u misschien dat u er zelf niet bij
hoort ?

De heer J. Ulburghs : Agalev zou het
Fenixproject nooit goedkeuren. Wij
verdedigen het regionaal landschap
in Limburg. Wij zijn voorstander van
een eigentijdse, ecologisch verant-
woorde reconversie. Wij steunen de
KMO’s die verankerd zijn in Lim-
burg en die economisch verantwoord
zijn.

Toen kwam de aap echter pas uit de
mouw. De VLD, die eveneens in het
bestuur van Limburg zit, krijgt het
voorzitterschap van de GOM. Deze
GOM is bereid 250 miljoen frank te
betalen aan Center Parcs, u welbe-
kend. De SIM wordt mede door de
VLD onder druk gezet om nogmaals
200 miljoen frank op te hoesten voor
Center Parcs. Dit bedrag van 450 mil-
joen frank moet door Center Parcs
worden betaald aan de NV Machiels,
u eveneens welbekend. Gedurende
20 jaar baggerde Machiels op een il-
legale wijze voor 2 miljard grind. Nu
de grond volledig is uitgeput, moeten
de GOM en de SIM hem via Center
Parcs 450 miljoen frank betalen.
Klopt dit verhaal, mijnheer de minis-
ter ?

Machiels werd uit de illegaliteit ge-
haald aangezien Center Parcs moet
worden verwezenlijkt voor de ont-
wikkeling van Limburg. Limburg
heeft deze asociale en a-ecologische
ontwikkeling niet nodig.

De CVP wil haar machtsbasis in Lim-
burg vergroten en voert verwoede ge-
vechten om het verloren terrein terug
te winnen.

Mijnheer Weyts, waarom zwijgt u en
waarom zweeg u in de commissie ?
Waarom heeft u in de conclusies het
Fenix-project niet aangeklaagd ? U
heeft op het verkeerde paard gewed,
u heeft als een Don Quichote tegen
windmolens gevochten. Ik vrees dat
u het gelag heeft betaald. U is een
naïeve idealist.

Texas is een deel van het terrein waar
Fenix uit zijn as moet verrijzen. Het
gehele Fenixterrein bestrijkt 550 hec-
taren, terwijl men oorspronkelijk een
terrein van 1.800 hectaren beoogde,
op de mooiste ecologische site van
ons land in Waterschei, op de schei-
ding van de wateren van het Maas-
en het Scheldebekken.

In de nabijheid van een terril bevindt
zich een sociale wijk, bewoond door
mijnwerkers en door weduwen van
mijnwerkers. Uitgerekend op dit
grondgebied werd de bouw van het
Aquapalace gepland. De bewoners
van deze wijk zullen dus moeten ver-
huizen. Een oude boom die wordt
verplant, sterft vaak. Hetzelfde geldt
voor de mensen die gedwongen wor-
den te verhuizen. Zij willen niet naar
Nieuw Texas, naar het getto waar
nog niemand woont en dat nog voor
het bewoond wordt, moet worden ge-
renoveerd. Op dit ogenblik is de
kostprijs per sociale woning reeds ge-
stegen tot 3,4  miljoen frank, zonder
de infrastructuur. Deze wijk werd ge-
bouwd door Pieters-De Gelder, het
bouwbedrijf dat door KS, veel te
duur, overgenoemn werd, omdat
men zo vlug mogelijk resultaten wou
bereiken. Deze resultaten zijn echter
ten koste van de mensen die in de
wijk Texas wonen en zich er goed
voelen. Het sociaal netwerk dat zij er
hebben gecreëerd, wordt vernietigd.
Is dat een christelijk-sociale ethiek ?

Suska,  een mijnwerkersweduwe, was
gelukkig in haar huisje in Texas. De-
ze wijk kan perfect worden gereno-
veerd. Ze hield van haar huis, van de
omgeving en van de wijk met haar
sociale relaties. Sedert vijf jaar leeft
deze wijk in onzekerheid omdat zij
plaats moet ruimen voor het Fenix-
project. Vorige week is ze in de kli-
niek gestorven. Terwijl 2.300 gezin-
nen in Genk wachten op een sociale
woning, zou er een Nieuw Texas wor-
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den gebouwd en zou een volledige
wijk met de grond worden gelijkge-
maakt om een ongewenst Aquapala-
ce te bouwen.

De waanzin gaat oneindig ver. In dit
Aquapalace zal men kunstmatig gol-
ven creëren om te kunnen surfen.

Mijnheer Moens, kan u surfen ? Ik
wel. Ik zal echter nooit gaan surfen
op de plaats waar eens een wijk stond
en waar ik twintig jaar lang heb ge-
werkt. Bovendien zijn er tal van plas-
sen in de nabijheid waar men kan
surfen, zoals in Paal en in Kelchter-
hoef en in de Maasvallei.

Waarom houdt men toch vol dat het
Fenixproject moet worden gereali-
seerd en dat het Aquapalace moet
worden gebouwd op het terrein van
Texas ?

Door een groot glas in de bodem zal
men haaien zien zwemmen. Texas
gaat letterlijk naar de haaien. Hoe
kan men een dergelijk project blijven
verdedigen ?

De huisjes van Texas staan gedeelte-
lijk leeg. Het lijkt wel een kerkhof,
een kerkhof met lege huizen in plaats
van met doden.

Achter de wijk van Texas verrees het
trotse, protserige KRC van Thyl
Ghyselinck, die nu in ongenade is ge-
vallen. Dit stadion werd met gemeen-
schapsgelden opgericht. Het contrast
is hallucinant.

Volgens de Duitse ingenieur Sherrif
en volgens Ghyselinck zelf heeft men
het terrein van Texas eigenlijk niet
nodig.

Toch wordt er koppig doorgezet om-
dat de politici geen gezichtsverlies
willen lijden. De maskers zullen ech-
ter afvallen.

De KS-story heeft reeds 3 miljard
frank gekost. Ik was verbaasd dat er
zoveel geld werd verspild terwijl er
voor de mijnwerkers geen geld was.

Ik hoop dat de Texas-wijk, deze brok
natuurschoon en welzijn, zal kunnen
overleven. Mijnheer de voorzitter,
mijnheer de minister-president, ho-

pelijk  is de KS-story een les voor de
politici. Het zou u sieren indien u in
dit opzicht uw eigen falen zou erken-
nen. Wie nog niet overtuigd is, raad
ik de lectuur aan van het boek De
miljarden van KS van Ivo Vande-
kerckhove. Ik zal u straks een exem-
plaar overhandigen, mijnheer de mi-
nister-president, uit echte vriend-
schap. Vriendschap veronderstelt im-
mers ook eerlijkheid en kritiek.

De KS-story leert ons hoe met macht
en geld wordt omgesprongen. Het
beroep van politicus kan een eerlijk
beroep zijn wanneer de deskundig-
heid, de eerlijkheid en de kwaliteit
van het leven centraal wordt gesteld.
Het gaat om een ethische strijd, een
strijd om op een andere manier te
leven en te handelen. Als politici niet
meer op een onbaatzuchtige wijze
diensten bewijzen aan de gemeen-
schap maar zich op business storten,
lijdt dit tot een fiasco.

Daarom doe ik een oproep opdat ie-
dere politieke mandataris zou afzien
van een lucratief mandaat in de eco-
nomische en de financiële wereld. Ik
hoop dat ook de VLD dit inziet.
Wanneer de partijen de machtsop-
bouw niet baseren op de kwaliteit
van de maatschappijvisie maar op
machtsuitbreiding in de economische
sector, tekenen zij hun eigen dood-
vonnis.

De KS bewijst dat elkaar beloerende
politici over een dergelijke miljarden-
pot geen resultaten kunnen behalen.

Wat in de KS is gebeurd, was reeds
lang tevoren te voorzien. Wat Johan
Weyts vernam, wisten wij allemaal al
lang. Deze informatie kregen wij niet
van buiten maar van de basis. Van
daaruit hebben wij deze informatie
verstrekt aan de Vlaamse Raad.

Wij zullen de parlementaire en de so-
ciale strijd verderzetten tegen het Fe-
nixproject en voor het behoud van
Texas, voor het welzijn van de mijn-
werkers en de toekomst van Lim-
burg. In die zin hebben wij bij hoog-
dringendheid een resolutie inge-
diend.

De KS-zaak mag niet zonder meer
worden afgesloten. Agalev stemt

daarom tegen de besluiten van dit
rapport.

Omwille van de mijnwerker, de klei-
ne machteloze man die de dupe is,
herneem ik de woorden van Emile
Zola in het Dreyfuss-dossier : J’accu-
se ! (Applaus)

De voorzitter : De heer Olaerts heeft
het woord.

De heer H. Olaerts (op de tribune) :
Mijnheer de voorzitter, bij het volgen
van de debatten van de jongste dagen
had ik soms zin om opnieuw over de
mestoverschotten te praten, maar
dan over deze in de politieke koehan-
del. Ik wil de meerderheid echter wat
sparen en zal beginnen met een ge-
past woord van dank aan de voorzit-
ter in de dubbele rol van coördinator
en SP-er, aan de verslaggever voor
het Weyts-rapport, aan de diensten
van de Raad die stonden voor een
enorme opdracht, aan de drie mede-
werkers van het Rekenhof die door-
tastend tewerk gingen waar ze niet
werden tegengehouden.

Ik wil ook een woord van dank uit-
spreken aan mijn twee aanstekelijke
medewerkers en vooral aan degenen
die tijdens het onderzoek de waar-
heid spraken en niets verzwegen. Dat
kan niet van iedereen worden ge-
zegd.

Er mag niet worden vergeten hoezeer
de mijnwerkers wogen op de tijds-
geest en de maatschappijvorming in
Limburg, op de ontwikkeling, de uit-
straling, de besluitvorming en de in-
zet.

Om aan hun trekken te komen,
moesten de mijnwerkers vaak een
stoflong  opdoen. De groeipijnen
sloegen toe en de toekomstdynamiek
werd gelegd maar hoe rijkelijk, fraai
en inventief de startperiode ook was,
de KS als koloniaal schandaal is nooit
veraf geweest.

De Waalse ingenieur en de mijnwer-
kersboys, het Limburgs wingewest
gekoppeld aan het Waalse staal . . .
voor de kool nooit een rechtmatige
prijs. De typisch Belgische compen-
satiepolitiek zorgde ervoor dat de
modernste mijn, Zwartberg, schan-
delijk werd gesloten.
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Toen de florissante periode voorbij
was, werden de lucratieve projecten
brutaal versast  en bleef KS met het
sociaal passief achter.

Tussen de 17.347 KS-werknemers in
1986 en de slechts 1.482 werknemers
nu is een groot verschil in verweesd-
beid, behandeling en reconversie.
Sommigen droomden ervan de Lim-
burgse koppen eens duchtig tegen el-
kaar te slaan. Grote manitoes trok-
ken aan de touwtjes en lieten de ma-
rionetten hangen. Hoe Limburg van
buiten de provincie werd getreiterd,
ook dat is niet te beschrijven of te
vermelden.

Mijnheer de voorzitter, het was de
derde keer in de geschiedenis van de
Vlaamse Raad dat een onderzoeks-
commissie werd opgericht. Het be-
trof een heel belangrijk dossier met
betrekking tot heel veel overheids-
geld - bijna 100 miljard frank -
voor de sociaal-economische omscha-
keling van een provincie die mij na
aan het hart ligt.

Laten we eerlijk zijn. Nu de werk-
zaamheden worden afgerond, is er
weinig reden tot al te grote fierheid
en tot al te grote zelfgenoegzaam-
heid.

Dit is geen nestbevuiling van de com-
missie, waarvan ik ondervoorzitter
was en waar ik me nooit heb gevoeld
als een bloempot. Dit is een poging
om alles nog even op een rij te zetten.

Ondanks de ondersteuning van drie
voortreffelijke medewerkers van het
Rekenhof kreeg de commissie onvol-
doende tijd om dit ingewikkelde dos-
sier vanuit de diverse gezichtspunten
te onderzoeken. In nauwelijks drie
maanden tijd moest de klus geklaard
zijn. Bovendien werd veel tijd be-
steed aan noodzakelijke juridische
vragen in verband met mogelijke in-
terferenties van parlementair en juri-
disch onderzoek. Van de vele dos-
siers werden slechts enkele blikvan-
gers zoals Super Club of Pieters-De
Gelder  een beetje nauwkeurig onder-
zocht. Diverse denkpisten, zoals de
fameuze Begemann-constructie, kon-
den onvoldoende worden onder-

zocht. De tijd ontbrak om bijkomen-
de getuigen te ondervragen of ande-
ren een tweede maal op te roepen.

De formulering van de conclusies
diende eveneens inderhaast te gebeu-
ren, maar daarover straks meer.

Evenmin erg fraai waren de politieke
spelletjes die ook tijdens dit parle-
mentair onderzoekswerk blijkbaar
niet achterwege konden worden gela-
ten. Het begon al bij de samenstelling
van de commissie, maar ik hoef u die
toestanden niet in herinnering te
brengen. Ook tijdens de werkzaam-
heden, en vooral in de fase van de
conclusie, bleek dit vaak het geval te
zijn.

Het is jammer dat de commissie geen
eenparigheid heeft bereikt in haar
besluiten over de werking van de KS
en de besteding van gemeenschaps-
geld, zelfs niet over een aantal mini-
mum-stellingen.

Het KS-verhaal was nochtans meer
dan de moeite waard om te worden
onderzocht. Het is geen al te opge-
wekt verhaal ; het is een verhaal van
vaak falende individuen en door de
politiek steeds meer gecreëerde in-
stellingen met onduidelijke opdrach-
ten en politieke en parapolitieke
structuren en met verduiveld veel on-
controleerbare macht.

Ten eerste, vaak falende individuen.
Hoe is het anders te verklaren dat de
overigens politiek samengestelde
raad van bestuur van de KS zich zo
gedwee liet meevoeren met de beslis-
singen en de opties van managers -
of moet ik zeggen : huur-werkmoor-
denaars - als een Gheyselinck en
later Kluft ?

Hoe is het anders te verklaren dat de
bestuursleden, die toch konden bo-
gen op heel wat ervaring in het eco-
nomisch leven, beslissingen konden
nemen zoals in het dossier Pieters-De
Gelder  ? Toen werd een bouwbedrijf
gekocht waarvan de meerwaarde
voor Limburg overduidelijk gering
was voor een bedrag van vele tiental-
len miljoenen frank meer dan uit elke
financieel-economische analyse
mocht blij ken.

Hoe is het te verklaren dat ze zich

zo lieten meeslepen in het toen al
dubieuze dossier Super Club waarbij
meer dan een miljard frank verlies
werd geleden ?

Zijn er politieke dossiers ? Was Su-
per Club een aspirant CVP-dossier ?
Was Pieters-De Gelder  een aspirant
SP-dossier ?

In het zakenleven bestaan er delcre-
derediensten. Waren er ook Del-
croixderediensten ?

Op deze vragen hebben
steeds geen antwoord.

we nog

Aandelen die nog niet geveild waren,
werden al te koop aangeboden. Der-
gelijke praktijken zijn toch heel erg
te laken.

De bestuursleden hebben zich, ge-
zien de belangrijkheid van hun taak,
namelijk de goede besteding van 100
miljard frank overheidsgeld en de so-
ciaal-economische heropbloei van
een hele provincie, en door hun
klaarblijkelijke nalatigheid onverant-
woord gedragen. Dat kan niet door
de beugel.

Ten tweede, de steeds meer ge-
creëerde instellingen met onduidelij-
ke opdrachten. Het is duidelijk dat
de moeilijkheden bij KS van in het
begin ingebakken waren.

Wat was de bedoeling van de KS-
constructie en van het aantrekken
van Thyl Gheyselinck ? De sluiting
van de mijnen en het zo goedkoop
mogelijk ontslaan van de mijnwer-
kers ? Of reconversie en diversifica-
tie ?

Welke waren de precieze doelstellin-
gen ? In welke mate was KS een mo-
rele partner in het Toekomstcon-
tract ?

In de commissievergaderingen heb-
ben de betrokkenen op diverse ma-
nieren geantwoord op de vraag naar
de doelstellingen van KS. De reden
is eenvoudig. Doelstellingen beston-
den haast niet en als ze bestonden,
waren ze zo algemeen geformuleerd
dat iedereen ze op een eigen manier
kon interpreteren.

Dit is de fundamentele reden van
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heel wat misverstanden en proble-
men. Dit is een politieke verantwoor-
delijkheid, en dit kan evenmin door
de beugel.

Waarom koos men voor een n.v. als
bestuursvorm van KS ? In een n.v.
hoopt men in de eerste plaats winst
te maken. Kan men dan naderhand
jammeren dat KS haar eventuele so-
ciale opdrachten zo weinig ter harte
heeft genomen ? Indien sociale op-
drachten prioritair zouden zijn, kan
men van instellingen die overheids-
middelen beheren dan verwachten
dat ze eenzelfde rendabiliteit genere-
ren als een normale vennootschap ?

Klare afspraken van in het begin kun-
nen veel moeilijkheden achteraf
voorkomen. Niet alleen de KS lijdt
onder deze kwaal, de taakverdeling
tussen KS en de Limburgse Investe-
ringsmaatschappij is trouwens ook
nooit helemaal uitgeklaard.

De werking van de Sociale Investe-
ringsmaatschappij werd aldoor ver-
lamd door discussies omtrent de ei-
genlijke opdracht van deze nieuwe
instelling. Deze discussie was overi-
gens opvallend partijpolitiek geïnspi-
reerd .

Ten derde, een web van moeilijk con-
troleerbare politieke en parapolitieke
machtsverovering. In theorie waren
er nochtans objectieve controlemoge-
lijkheden door aandeelhouder Gim-
vindus  en door de Vlaamse regering,
en niet zozeer door het Vlaams par-
lement.

Controlemogelijkheden zijn opgeno-
men in artikel 5 van het basisprotocol
van 5 oktober 1987 en in artikel 1
van het protocol van 4 september
1989, maar in de praktijk ging het
helaas anders.

Het ging anders omdat de bestaande
controlemechanismen onvoldoende
werden benut. In de commissie be-
vestigde de afgevaardigde van Finan-
ciën, de heer Ketels, dat het vooral
misliep omdat steeds dezelfde perso-
nen in diverse belangrijke en belang-
hebbende maatschappijen zaten, zo-
als GIMV, Gimvindus, KS, enzo-
voort. Op de duur wist men niet meer

wie controleerde of wie gecontro-
leerd werd.

Het is een van mijn grote teleurstel-
lingen dat de commissie niet de tijd
noch de ambitie had om het echte
circuit van belangen te ontrafelen.
Primeerde de GIMV-strategie echt
op de KS-strategie inzake bepaalde
belangrijke dossiers ? Wat is juist van
de veronderstelling, die overigens re-
delijk klinkt, dat er anderen aasden
op de aanlokkelijke KS-miljarden ?
Het laatste woord over de Bege-
mann-constructie is door deze KS-
commissie nog niet gezegd. Men kan
heel wat vragen stellen. Wat doet de
heer Deleye van Begemann bij KS ?
Waarom moet een ex-premier soe-
laas zoeken en fungeren als een uit-
hangbord voor de groep-Begemann ?
Is dat politiek fatsoenlijk ?

De heer A. Denys : Maar u steunt
de regering die de heer Deleye heeft
aangesteld.

De heer H. Olaerts : Mijnheer De-
nys, ik ben vaak tussengekomen in
het dossier van Boel . . . Willen we
samen het deksel van het potje lich-
ten ?

De heer A.
quent zijn.

Denys : U moet conse-

De heer H. Olaerts : U weet dat ik
erg kritisch ben. Ik ben consequent.

De heer A. Denys : Neen, conse-
quent bent u niet.

De heer H. Olaerts : Mijnheer De-
nys, ik heb nog altijd de consequentie
in mijn lijf. Ik kan toegeven wanneer
er fouten gemaakt zijn en ik kan dan
nederig mea culpa slaan. Ik wens niet
mee te doen aan de koehandel die
hier vandaag door uw partij is opge-
zet. Ik kan dat niet steunen. Ik wens
eerlijk en oprecht te zijn.

De heer A.  Denys :  Mijnheer
Olaerts, onze fractie heeft enkele
maanden geleden in de Vlaamse
Raad een motie van aanbeveling in-
gediend die ingaat tegen de hele con-
structie van Begemann met BOEL en
KS. Uw fractie heeft toen tegenge-
stemd. In plaats van de zaken aan te
klagen, zou u beter door uw stemge-

drag aantonen
eens bent:

dat u het er niet mee

De heer H. Olaerts : Mijnheer De-
nys, ik wens het voor u en voor de
VLD altijd zo leuke spel van opposi-
tie tegen meerderheid niet mee te
spelen. Ik hoop van harte dat u uit
het antwoord van de minister-presi-
dent zult vernemen dat het nog me-
nens wordt met de overheidsinstellin-
gen en met de GIMV. Ik ben be-
nieuwd zijn antwoord te horen: Ik
heb echter niet het lef al op voorhand
zijn rekening te maken. De VLD
weet blijkbaar alles, zij beschikken
zeker over een glazen bol. Zij reage-
ren al op de conclusies die de Vlaam-
se regering zal trekken.

Ik heb gewezen op een aantal onre-
gelmatigheden en ik zal er zo dadelijk
nog een aantal citeren. Ik ben, als lid
van de meerderheid, benieuwd te ho-
ren wat de minister-president zal
voorstellen. Ik zal dit, zoals ik dit
gewoon ben, zeer kritisch benaderen
en beslissen of daar solidariteit bij
hoort of niet.

Ten derde, had ik het over het web
van de moeilijk te controleren poli-
tiek en een para-politieke machtsver-
overing.  Ik vermeldde dat er noch-
tans objectieve controlemogelijkhe-
den waren voor de aandeelhouder
Gimvindus en voor de Vlaamse rege-
ring. Ik verwees daarbij naar de pro-
tocol-mogelijkheden. Het liep an-
ders. Men maakte daarvan onvol-
doende gebruik. Een aantal strate-
gieën primeerden op andere. Het liep
ook mis omdat de politieke wereld
een wel zeer eigenaardige houding
heeft tegenover controle. Een con-
trole op een met overheidsgelden au-
tonoom werkende instelling betekent
voor ons op basis van duidelijk gefor-
muleerde doelstellingen, op geregel-
de tijdstippen een resultaatscontrole
doorvoeren - ik kom daar nog op
terug - en geen inmenging door en-
kele Vlaamse kabinetten bij de min-
ste beleidsbeslissing over de samen-
stelling van de raad van bestuur en
zelfs over het personeelsbeheer. De
slagschaduw van de partijpolitieke
beïnvloeding heeft inderdaad zwaar
doorgewogen op het reconversiebe-
leid in Limburg. De reconversie in
Limburg was een domein waar geld
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en macht te verdelen waren en waar
de partijpolitiek een zekere vinger in
de pap wenste te houden. Deze par-
tijpolitiek heeft trouwens ook in de
eindfase van de werking van de on-
derzoekscommissie een rol gespeeld.
De commissie is , zoals gezegd, niet
tot eenparige besluiten gekomen, wat
te betreuren valt. Onderzoeken naar
de correcte besteding van overheids-
middelen en naar de scheeftrekkin-
gen mogen niet partijpolitiek beïn-
vloed zijn. Een aantal minimumcon-
clusies kunnen normaal toch wel
door iedereen worden onderschre-
ven. Het was misschien eens een
daad van een nieuwe politieke cul-
tuur. De door de meerderheidsfrac-
ties goedgekeurde besluiten worden
door de Volksunie, dat weet u, alvast
geïnterpreteerd als waardevolle mini-
mumbesluiten. Ik heb dat duidelijk
gezegd en ik herhaal dat nog eens in
plenaire vergadering. De Volksu-
niefractie onderschrijft de besluiten
die in het verlengde liggen van de
bekommernissen van de Volksunie.
Deze komen neer op het volgende.

De financiële engagementen tegen-
over Limburg moeten gehonoreerd
worden. Vandaar dat ik steeds de na-
druk heb gelegd op de Limburgse
verankering.

Ten tweede, dienen de overheidsgel-
den die ter beschikking worden ge-
steld gepaard te gaan met duidelijke
opdrachten en doeltreffende contro-
lemogelijkheden.

De structuren betrokken bij de re-
conversie in Limburg dienen te wor-
den vereenvoudigd. Daarover zijn we
het allemaal eens. De SIM moet wor-
den afgeschaft, de KS moet worden
beperkt. De KS en de LIM moeten
worden ondergebracht in opvangs-
tructuren. De PWL moet men be-
houden en een nieuwe dynamiek ge-
ven. Er moet in Limburg overleg
worden gepleegd, over de partijgren-
zen heen.

Mijnheer de minister-president, dat
zijn stuk voor stuk correcte maar al-
gemene minimumbesluiten die nog
moeten worden aangevuld. Voor de
Volksunie zijn de nazorg van de KS-

commissie en de verdere concretise-
ring minstens even belangrijk als het
besluit zelf. Daarom zijn wij verder
van oordeel dat de opvangstructuur
van de KS en de LIM-participaties
duidelijk moeten dienen voor Lim-
burg en voor de sociale en economi-
sche reconversie. De NV-structuur
heeft al voldoende bewezen hiervoor
geen geschikt instrument te zijn. De-
ze formule moet misschien worden
afgewezen. Een andere formule is
waarschijnlijk noodzakelijk. Tevens
dienen de doeltreffende controlemo-
gelijkheden uit de eindconclusie on-
der meer vertaald te worden in een
uiterst strikte deontologie van de be-
stuurders. Elke cumul is niet alleen
ongewenst in de politiek, ook in het
economische beheer van overheids-
gelden kan dit tot zeer dubbelzinnige
situaties leiden. De situatie van de
heren Van Acker en Malevé zijn
hiervan duidelijke voorbeelden. Bo-
vendien houdt mijn partij vast aan
haar standpunt dat het verleden niet
zomaar met de mantel der liefde kan
worden toegedekt. Is het trouwens
niet hoog tijd dat deze mantel der
liefde naar de nieuwkuis wordt ge-
bracht ? Het ontslag van de be-
stuursleden van de KS die reeds voor
de vernieuwing van de raad van be-
stuur deel uitmaakten van de raad
van bestuur is maar een strikt mini-
mum. Het eventuele strafrechtelijk
vervolgen van de betrokkenen moet
opengehouden worden, maar dat is
niet onze taak. Er moet gevolg aan
gegeven worden zoals de voorzitter
van de commissie vanmorgen duide-
lijk heeft onderstreept. De Vlaamse
regering moet erover waken zich bur-
gerlijk partij te stellen. De Volksunie
onderstreept dus zeer duidelijk het
vervolg- en verhaalrecht. Dat weet u.
Wij zijn geen rechters, maar wij wen-
sen recht. De verantwoordelijkheden
dienen te worden bepaald, zowel
voor de regeringsafgevaardigden als
voor de gemachtigden. De verant-
woordelijkheden van de bedrijfsrevi-
soren dienen te worden benaderd in
het licht van de nieuwe wet. Daar
moet werk worden van gemaakt. Zij
gaan niet vrijuit. Zijn alle décharges
en ontlastingen geschied op een ver-
antwoorde wijze ? Welke niet ? De
Vlaamse regering heeft de bijzondere
opdracht de zaken af te ronden, daar-
voor wordt zij door deze vergadering

gemandateerd. De Volksunie wenst
duidelijke antwoorden. Zoals ik
reeds voldoende heb benadrukt, gaat
ook de politieke wereld niet vrijuit.
Ik hoor altijd maar zeggen dat men
het in de politiek hard moet maken,
maar ik heb soms de indruk dat men
daarvoor eerst een olifantenvel moet
krijgen. Dat is echter mijn stijl niet.

Er is onvoldoende gebruik gemaakt
van de schaarse beschikbare contro-
lemogelij kheden . Er waren teveel
misplaatste interventies vanuit de ka-
binetten, ook van het uwe. De doel-
stellingen waren onvoldoende duide-
lijk omschreven. Er werden eerder
nieuwe structuren gecreëerd in plaats
van gebruik te maken van de be-
staande. Wij moeten het daar roe-
rend eens over zijn. Het KS-verhaal
is geen prettig verhaal en de KS-com-
missie is misschien geen schoolvoor-
beeld van hoe het zou moeten. De
Volksunie heeft haar besluiten ge-
trokken. We moeten er wel voor op-
passen het kind niet met het badwa-
ter weg te gooien en alleen de nega-
tieve zaken over te houden. De uit-
eindelijke zaken, de reconversie en
de tewerkstellingspolitiek heeft in
Limburg gedeeltelijke resultaten op-
geleverd. Ik verwijs u naar het werk-
loosheidsoverschot van 13.000 een-
heden in Limburg. Wij moeten niet
altijd een hoge hoed opzetten. Be-
sluiten dat elk overheidsinitiatief uit
den boze is, doen we niet. Ook de
conclusie dat de privatisering à la
VLD een wonderoplossing is, vind ik
ter zake zeer misplaatst.

Ik wens nog nader in te gaan op een
aantal punten. Het KS-onderzoek
begon zoals vaak in dit land in een
gerechtsjungle. Er was het gerecht
dat invalt en dat niet de nodige stap-
pen kan doen, niet dadelijk de nodige
vaststellingen kan doen. Daarover
worden nu grote proceduredebatten
gevoerd en de VLD doet daar graag
aan mee. Er wordt enerzijds gespro-
ken over rechtszekerheid en ander-
zijds worden alle kansen benut om te
vechten in kleine proceduredebatten
die maatschappelijk niets bijdragen.

Wat moet er gezegd worden van die
duurzame tewerkstelling ? Als we
sommige resultaten lezen, mogen we
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die woorden
mond nemen.

zelfs niet meer in de

Ik wijs vooral op het volgende. Wij
zeggen ja op het voorstel de KS te
beperken, de SIM af te schaffen, de
KS en de LIM te ontbinden, de PWL
te behouden, maar wij wensen daar-
over geen dubbelzinnigheid te laten
bestaan. Ik walg over de financiële
berekening van de VLD en hun ver-
klaringen dat de opbrengst van de
KS-fondsen maar moet worden be-
steed aan een en andere stimulatie.
Dat is een grove leugen. Als wij een
rekening zouden maken over het sa-
neren van de mijnterreinen bekomen
wij zo’n negatief saldo dat het klets-
praat is wat daar wordt verteld.

Waarde collega’s, ik daag u uit om
eens na te tellen welk negatief saldo
het correct uitvoeren van het saneren
der mijnterreinen tot gevolg zal heb-
ben. Dan spreek ik nog niet over het
versassen van de eventuele op-
brengst.

Mijnheer de voorzitter, mijnheer de
minister-president, men wil de SIM,
de participaties van KS en de LIM
afschaffen. Ik hoop dat u het met mij
eens zult zijn dat er hieraan vennoot-
schapsrechterlijk heel wat andere as-
pecten zijn verbonden. Dit alles is
niet zo eenvoudig. Wij moeten reke-
ning houden met de reële toestan-
den. Bij dergelijke overdrachten, met
zo’n sociaal passief, kunnen niet zo-
maar van de ene vennootschap aan
de andere worden overgedragen,
zonder rekening te houden met de
sociaal-economische, de financiële en
de fiscale aspecten.

Het zal voor de Vlaamse regering een
zware opdracht zijn, om te kunnen
nagaan op welke juridische wijze be-
paalde overdrachten gebeuren om de
verliezen die hierdoor ontstaan tot
een minimum te beperken.

Ik kom nog even terug op de recon-
versiegelden. Op dit punt ben ik het
niet eens met de heer Pinxten. Ik had
de indruk dat de nationale regering
de reconversievennootschappen
heeft uitgesteld om de eigen beurs te
spijzen. Ik wil hierover nu niet in dis-

cussie treden, daarvoor is de tijd te
beperkt.

Vervolgens kom ik terug op de boek-
houding van KS. Ik vraag mij af hoe
iemand zicht kan hebben op deze
boekhouding. Dit zicht kan worden
vergeleken met het zicht van iemand
die boter op het hoofd heeft. Bepaal-
de personen hier die boter op hun
hoofd hebben, beschouwen die boter
nu als gel. Sommigen hebben zelfs
zoveel boter op hun hoofd dat men
hen niet meer ziet zitten, wat proble-
men zal veroorzaken.

De boekhouding van KS is een puin-
hoop, er is sprake van vernietiging,
versnippering enzovoort. De contro-
leurs die werden aangesteld door de
commissie en de mensen van het Re-
kenhof kregen ook niet de gelegen-
heid de boekhouding van KS te on-
derzoeken. Zij werden wandelen ge-
stuurd. Wie kan nu bewijzen hoe de
100 miljard frank zijn aangewend,
aan wie wat is uitbetaald en hoe dit
werd ingeschreven ?

De voorzitter : De heer Bossuyt
heeft het woord.

De heer G. Bossuyt : Mijnheer
Olaerts, ik heb niet gezegd dat de
boekhouding in orde was. Deze
boekhouding was al gedurende jaren
niet in orde.

Ik breng even in herinnering dat de
eerste maatregelen zijn genomen
door minister De Batselier.

De voorzitter
het woord.

: De heer Olaerts heeft

De heer H. Olaerts : Mijnheer Bos-
suyt, ik neem nota van uw opmerkin-
gen. Indien een bedrijfsrevisor wordt
aangesteld om de boekhouding van
een bedrijf als KS te controleren en
wanneer hij daarvoor slechts een pe-
riode van veertien dagen dieper na-
trekt, geeft dit geen garanties dat hij
enig inzicht zal krijgen in de bedrijfs-
cultuur.

Het gaat hier om wat de socialisten
steeds zo nauw aan het hart ligt. De
fiscale fraude is zo een probleem. Be-
drijfsrevisoren doen alleen maar
steekproeven en de grote bedrijven
zijn bijna niet meer te controleren,
wat een essentieel probleem is.

Als reconversiewerkgever is KS gro-
tendeels mislukt. Hierbij maak ik een
vergelijking met de Nederlandse
steenkoolmijnen, waar er ook een
strijd is geweest, maar waar in het
kader van het reconversiegebeuren
uiteindelijk iets werd verwezenlijkt.
Ik wens nu niet in te gaan op het
aspect van de vervuiling, wat echter
niet wil zeggen dat ik hiermee geen
rekening houd.

Mijnheer de voorzitter, mijnheer de
minister-president, Limburg is voor
de Limburgers. Limburg moet zich-
zelf bedruipen. De heer Dewael wil
dit geld naar Brussel overhevelen,
hoewel men ons al zoveel heeft afge-
nomen. Ook inzake BML mag er
geen eilandvorming ontstaan, er mo-
gen geen constructies op andere con-
structies ontstaan.

De VDAB stond op het moment van
de mijnsluitingen nog in zijn kinder-
schoenen. Toch druk ik uitdrukkelijk
mijn appreciatie uit over de toege-
voerde waarde en de gangmakers van
de nieuwe impulsen en de nieuwe dy-
namiek.

Mijnheer de voorzitter, mijnheer de
minister-president, ik vraag ook uw
aandacht voor de oplossing voor de
nieuwe wijk Texas.

KS had vaak meer oog voor de per-
soonlijke fiscaliteit dan voor de re-
conversie. Ik denk hierbij aan de
Gheyselinckpremie in het buiten-
land, managementsvennootschappen
die op de eerste plaats kwamen en
waarover er trouwens ruzie is ont-
staan, het vermogensbeheer en de
fiscale spitstechnologie. De staat
werd zelfs afgezet met eigen staats-
gelden, er waren ontwij kingsma-
noeuvres als de Pieters-De Gelder
NV. Er werd geïnvesteerd in coördi-
natiecentra en ook in buitenlandse
belangen. Deze feiten heb ik in het
verleden reeds herhaaldelijk aange-
haald.

Nu rijzen er nog meer vragen dan in
het begin. Ook over de zoethouder-
tjes die aan politici werden gegeven
vóór de sluiting, de terugbetaalde
stakingsgelden, de rol van de sociale
bemiddelaars en de verrijking op
overheidsmateriaal zou ik graag meer
duidelijkheid krijgen.
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Tot slot geef ik u mijn visie over de
GIMV. De besluitvorming van KS en
GIMV zijn zeer duidelijk tegenge-
steld. Er is een aaneenschakeling van
onoverzichtelijke protocollen, die
niet worden uitgevoerd, of terugge-
trokken. Rekening houdend met de
kleinheid van Vlaanderen en met de
economische samenstelling en onder-
bouw, is een Vlaams steunpunt nood-
zakelijk. Hiermee bedoel ik de
GIMV die een waarborg moet zijn
voor de strategische sectoren. Er
moet een correctie komen op de lou-
ter kapitaalbelangen, monopolies
moeten worden doorbroken en men
moet een dam opwerpen tegen de
Vlaamse ondergang à la de Generale.
De GIMV moet een correct financier
zijn, waarin de particuliere sector
mag participeren en vergroten, wat
niet mag leiden tot eenzijdigheid. Zij
moet wel omlijnde opdrachten heb-
ben, met winstmarges die niet ge-
blokkeerd mogen worden op een lou-
ter eenzijdige factor als twee percent
op de lange termijnrente. Een effi-
ciënte controle mag de goede wer-
king van deze instelling niet verlam-
men.

Ik kan niet dieper ingaan op de Lim-
burgse verankering in de speciale op-
vangstructuur, gezien mijn spreektijd
om is.

Mijnheer de voorzitter, mijnheer de
minister-president, wij kunnen ons
afvragen of het in deze situatie gaat
om reizen om te leren of om reizen
om te verteren ? Veel modaliteiten
en onduidelijkheden moeten nog
worden ingevuld door de Vlaamse re-
gering en liefst in overleg met het
Vlaamse parlement. Ik heb hierin
vertrouwen, maar ik zal kritisch luis-
teren en niet nalaten u mijn beden-
kingen over te maken. (Applaus)

De voorzitter : De heer Didden heeft
het woord.

De heer M. Didden (op de tribune) :
Mijnheer de voorzitter, mijnheer de
minister, collega’s, vooraf sluit ik mij
aan bij de door sommige sprekers
geuite dankwoorden aan het adres
van de voorzitter van de onderzoeks-
commissie, van de verslaggever en

VU-Raadslid Hugo Olaerts stelde dat de rzazorg  van de KS-commissie en de verdere
concretisering van de conclusies voor de VU minstens even belangrijk zijn als de
besluiten zelf

vooral van de medewerkers van de
Vlaamse Raad en het Rekenhof. Zij
hebben inderdaad uitstekend werk
verricht.

De onderzoekscommissie heeft voor
de reconversiepolitiek in Limburg
een aantal tekortkomingen blootge-
legd en aangetoond dat openbaar in-
dustrieel initiatief vaak al te verstren-
geld geraakt met de politiek. Politie-
ke beleidsmensen moeten zich tot
hun eigen opdracht beperken, dit wil
zeggen tot het scheppen van wetge-
vende voorwaarden en het bepalen
van welomschreven en publiek be-
kende doelstellingen.

Bij de analyse van de Limburgse re-
conversie is het niet alleen voldoende
zich te baseren op de werkzaamhe-
den in de commissie. Ook het journa-
listieke werk van Ivo Vandekerckho-
ve kan zonder twijfel klaarheid bren-
gen. Maar meer nog dan al deze be-
naderingen is het zeker van belang
rekening te houden met de uitspra-
ken van de wetenschappers over de
reconversie. Zo wens ik dat de be-
sluiten van de evaluatie van de KUL
in opdracht van de EG-Commissie en

de Vlaamse Gemeenschap degelijk
worden ontleed en dienen als basis
voor de nodige gevolgtrekkingen. De
Vlaamse regering moet inderdaad
naast de conclusies van het parlement
ook de bevindingen van de weten-
schap eerbiedigen. Trouwens, dit
rapport werd opgemaakt aan de hand
van de onderzoeken van verschillen-
de onderzoekinstellingen. Zo werden
de VUB, de KUL en het LUC gelast
met het onderzoek naar het econo-
misch aspect.

Vooral het laatste hoofdstuk is be-
langwekkend omdat het de vraagstel-
lingen naar de toekomst bevat. Men
heeft hier veel over het verleden ge-
praat. Sta mij toe iets te zeggen over
de toekomst en aandacht te vragen
voor twee reeksen aanbevelingen,
namelijk wat de economische ontwik-
keling en de bestuurlijke organisatie
betreft.

Ten eerste, economisch heeft Lim-
burg ongetwijfeld sterke en zwakke
punten.

Sterk punt is onder meer dat de eco-
nomische groei er in de jaren tachtig
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met 4 percent tegenover 2 percent in
de rest van Vlaanderen is gestegen.
Bovendien heeft Limburg de fameu-
ze achterstand inzake het inkomen
per capita ten opzichte van Vlaande-
ren eindelijk ingehaald. Ook het aan-
tal KMO-werkgevers nam met 37
percent toe in de referteperiode
1984-1991, wat opmerkelijk beter
was dan in Vlaanderen. Ook de on-
derzoeksinvesteringen zijn sterker.
De omzet in de industrie steeg ster-
ker dan in Vlaanderen en de export
bedraagt in Limburg 75 percent te-
genover 60 percent in de rest van
V l a a n d e r e n .  D e investeringen
groeien er sterker en de winsten wor-
den meer geherinvesteerd. Onze on-
dernemingen leven dus niet van hun
dividenden ; de winsten vloeien eer-
der terug naar de ondernemingen.

De zwakke punten daarentegen zijn
de beperkte onderzoeks- en ontwik-
kelingsinvesteringen en werkgelegen-
heidsaangroei in de grote bedrijven.
Limburg heeft het de afgelopen jaren
inderdaad vooral van de KMO’s
moeten hebben.

Zeer zeker is dat Limburg daarenbo-
ven na jaren afhankelijkheid van de
kolenmijnen nu overdreven van de
automobielnijverheid afhangt.

De economische reconversie moet
dus gericht zijn op verdere inspannin-
gen inzake infrastructuur. Ik bedoel
hiermee uitbreiding van vooral de
voorzieningen van hogere orde zoals
communicatie-infrastructuur , indus-
trieterreinen en opleidingsinfrastruc-
tuur.

Voorts moeten de onderzoeksuitga-
ven worden gestimuleerd. Inzonder-
heid de kennisintensieve diensten
moeten worden geëxporteerd en het
industriële weefsel, dat ook vandaag
nog te zwak is, moet worden ver-
sterkt. Het succesrijke KMO-beleid
moet worden voortgezet. Dienaan-
gaande moet naar schaalvergroting
worden gestreefd.

Daarnaast moeten de publieke mid-
delen vooral worden ingezet om het
gebrek aan diversificatie te verhel-
pen.

De nieuwe opvangstructuur voor KS
en LIM moet een duidelijke opdracht
krijgen om de financiële middelen
aan te wenden voor de versterking
van de ondernemingen die kunnen en
willen groeien, onder meer door de
uitbreiding van de klim op-formule,
strategie die zelfs door de oppositie
als positief wordt beschouwd.

De kredieten moeten ook kleinere
bestaande ondernemingen ten goede
komen. De raad van bestuur van de
LIM besliste op 1 januari van dit jaar
om de klim op-leningen enkel voor
starters in te zetten. Deze maatregel
lijkt mij eenzijdig en staat haaks op
de voorstellen in het HIVA-rapport.

Ik dring er voorts bij de Vlaamse re-
gering op aan dat de nieuwe investe-
ringsmaatschappij naast een eenvou-
dige structuur ook een sterkere Lim-
burgse vertegenwoordiging krijgt en
dat de financiële produkten in functie
van de wensen van de ondernemers
worden uitgebreid. Onder druk van
de aandeelhouders moest de LIM
zich tot zuivere kapitaalparticipaties
en achtergestelde leningen van maxi-
maal 5 miljoen frank beperken. De
nieuwe reconversiemaatschappij
moet ook andere formules kunnen
hanteren, net zoals dat voor andere,
private investeringsmaatschappijen
het geval is. Ik denk hierbij aan aan-
delenfinanciering en obligatielenin-
gen. De courante financiële instru-
menten die in de meeste andere re-
conversiegebieden in Europa door de
overheden worden aangewend, moe-
ten ook in Limburg mogelijk zijn. Via
diverse financieringsvormen van
nieuwe industriële projecten in de
privé-sector stimuleren de autoritei-
ten in de Europese reconversiegebie-
den zeer verschillende initiatieven. Ik
noem enkele voorbeelden : de activi-
teiten van de Europese ontwikke-
lingspool in de regio Aarlen-Rodan-
ge-Longwy, deze van Sofirem in de
Franse mijngebieden, deze van Liof
in Nederlands-Limburg, deze van de
British Coal Enterprise in de Engelse
steenkoolregio’s, deze van British
Steel Industry Limited voor de
Engelse staalregio’s en deze in het
Ruhrgebied in Duitsland. Daar wer-
den in belangrijke voordelen voor in-
vesterende ondernemingen voor-

zien : hun wordt maximale expansie-
steun en fiscale
versie verleend.

stimuli voor recon-

De meeste gelijkaardige voordelen
voor Limburg werden stopgezet.
Mijn inziens zou men nochtans som-
mige ervan opnieuw moeten invoe-
ren.

In al deze Europese regio’s zijn er
naast fiscale, ook financiële instru-
menten, zoals aandelenfinanciering,
al dan niet achtergestelde of conver-
teerbare leningen, bijzondere lea-
singformules, verlaagde interest voor
belangrijke projecten. De nieuwe
Limburgse reconversiemaatschappij
moet ook over gelijkaardige moge-
lijkheden beschikken.

Mijnheer de minister-president, uw
verklaringen over de hervormingen
worden aandachtig gelezen door de
ondernemingen waarin door de over-
heid wordt geparticipeerd. Zij stellen
zich daarbij vragen over de continuï-
teit en het behoud van het bedrijfs-
partnership dat zij vroeger zijn aan-
gegaan. Elke nieuwe structuur zal
hoe dan ook de commerciële onder-
nemersbelangen moeten vrijwaren en
de timing voor de engagementen
moeten nakomen. Inderdaad, pacta
sunt servanda.

Ik kom nu tot mij tweede punt : de
bestuurlijke vormgeving van de re-
conversie. Het HIVA-rapport bevat
ook aanbevelingen over het bestuur-
lijke aspect. Zo stelt men voor het
toekomstcontract, het interministe-
rieel overleg en de Permanente
Werkgroep Limburg te behouden.
Dit advies ligt in de lijn van de acht-
ste conclusie van de onderzoekscom-
missie die weliswaar met drie onthou-
dingen werd goedgekeurd.

Het Toekomstcontract moet het poli-
tieke draagvlak vormen van de re-
conversie. Het is dan ook logisch dat
het publieke debat zowel in de
Vlaamse Raad als in de Limburgse
provincieraad plaatsheeft. De over-
weging om beide raden in een ge-
mengde commissie te laten samen-
werken, is het onderzoeken waard.
In elk geval moet een middel worden
gezocht om de evolutie van het Toe-
komstcontract te volgen en democra-
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tisch te beoordelen. Alleen op deze
wijze is er een wettelijke legitimering
van de genomen beslissing. Eén zaak
is echter klaar geworden in de onder-
zoekscommissie : nameliik het demo-
cratisch deficit met betrekking tot de
reconversiepolitiek in Limburg. Het
HIVA-rapport heeft dat trouwens
bevestigd. Ik geloof dat het ogenblik
is aangebroken dat de politiek tijd
neemt voor haar eigen opdracht en
voor het delgen van het democratisch
deficit. (Applaus)

aan te stippen die collega Ulburghs
in het debat heeft gebracht. In de
politiek vergeten we al te vaak dat er
ook nog een hart is. Wij trachten met
een aantal cijfers iets te bewijzen en
wij vergeten dat hart.

De miserie in een aantal families
waarvoor collega Ulburghs aandacht
heeft gevraagd, behoort tot de zaken
waarvoor wij als politici meer aan-
dacht moeten hebben.

Super Club boekte een verlies van 1
miljard 152 miljoen frank en deze
heer neemt alle verantwoordelijkheid
op zich !

Wat gebeurt er dan ?

Hij wordt door de pers naar de hemel
geschreven en geprezen als een man
die de volle verantwoordelijkheid op
beide schouders neemt.

Ter zake ! De privé-managers gingen
het probleem oplossen. Daarvoor
werden ze aangetrokken. Waarom
zij ? In de eerste plaats omdat het
een sociaal bijzonder geladen pro-
bleem was. De politiek durfde dat
niet aan, dus werden een aantal
privé-managers aangezocht om de
zaak te klaren. Gheyselinck had een
staat van verdienste : hij had Shell-
Portugal succesvol geherstructu-
reerd. Kluft had een en ander opge-
lost voor Nederland.

Als kleine commissieleden kunnen
wij daarop nauwelijks reageren. Dat
vind ik zielig.

De voorzitter : De heer Sleeckx heeft
het woord.

De heer J. Sleeckx (op de tribune) :
Mijnheer de voorzitter, mijnheer de
minister-president, collega’s, hoewel
onze rangen lichtjes zijn uitgedund,
vind ik het nuttig om nog een aantal
dingen op een rijtje te zetten. Ik wil
niet in herhaling vallen, ik zal mij
beperken tot drie grote krachtlijnen.

Wie zijn de eigenlijke hoofdverant-
woordelijken voor het KS-debâcle ?
Niet de Limburgse regio, maar wel
de privé-sector heeft in de eerste
plaats geprofiteerd van de KS-gelden
en van de tewerkstelling.

Het is me opgevallen dat het gedeelte
tewerkstelling zeer weinig aan bod is
gekomen in het debat. Het werd ter-
loops wel aangeraakt, maar eigenlijk
is daarover niet heel veel gezegd,
hoewel de KS-gelden juist bestemd
waren voor de aanmoediging van de
tewerkstelling in het betrokken ge-
bied.

Regelmatig heb ik gehoord dat het
geld in Limburg moet blijven. Daar-
mee ben ik het eens op voorwaarde
dat het geld gebruikt wordt voor de
tewerkstelling. Maar het geld in Lim-
burg houden om er in de eerste plaats
de privé-sector van te laten profite-
ren, kan voor mij echt niet. Dat geld
moet dienen voor de tewerkstelling
in Limburg !

In het hoofdstuk dat ik straks zal be-
handelen, komt zeer duidelijk tot ui-
ting dat er op dat vlak zeer weinig
werd gerealiseerd.

Verder wens ik de menselijke noot

We hebben dan moeten vaststellen
dat de managers die het voor ons
moesten doen, een blind vertrouwen
genoten van de regering met als ge-
volg dat heel wat is misgelopen, zoals
uitvoerig door de commissie werd
aangetoond. Ik zal daarop niet ten
gronde ingaan.

Wel vind ik het een beetje spijtig dat
de VLD-Raadsleden zijn weggegaan,
want ik had graag met hen een
woordje gewisseld. Als ik collega De-
wael hoor zeggen dat de gemeen-
schap er onder geleden heeft, dan
ben ik het met hem eens. Wel vergeet
hij eraan toe te voegen dat één be-
paald segment van de gemeenschap,
namelijk de privé-sector er niet onder
geleden heeft. Integendeel, de privé-
sector heeft er veel profijt bij gedaan.

Ik wil dat met een aantal voorbeeld-
jes verduidelijken, al was het maar
voor het verslag, want de meeste col-
lega’s hier aanwezig weten perfect
waarover het gaat.

Voorts heeft het mij getroffen dat
toen de commissie aan de heer Ghey-
selinck vroeg wie nu verantwoorde-
lijk is voor Super Club en voor Pie-
ters-De Gelder,  deze heeft geant-
woord : Ik neem alle veranwoorde-
lijkheid op mij !

Iemand kan, zonder enige verant-
woording te moeten afleggen, zo
maar beweren dat hij alle verant-
woordelijkheid op zich neemt, terwijl
al zijn collega’s zeer goed weten wat
er met Super Club is gebeurd. Er
werd niet eens een opportuniteitsstu-
die uitgevoerd ; er werd zo maar wat
in het wilde weg gespeculeerd met
een verlies van 1 miljard 152 miljoen
frank voor de gemeenschap als ge-
volg. Hij kan ons de mond snoeren
met de verklaring dat hij alle schuld
op zich neemt. Hij schreeuwt : Bas-
ta ! en de pers schrijft hem naar de
hemel. Collega’s, dat begrijp ik niet
meer. Als dat kan, zit er in onze sa-
menleving iets fout.

Over wat volgt was ik graag een dis-
cussie aangegaan met de VLD. Ik
had hen graag gezegd dat de privé-
sector toch dik geprofiteerd heeft van
de KS-gelden. Ik zal me tevreden
stellen met een opsomming : partici-
patie in Super Club, hoofdaandeel-
houder De Prins, verlies 1 miljard
152 miljoen gemeenschapsgelden,
verantwoordelijke Gheyselinck ; par-
ticipatie in Pieters-De Gelder, voor-
deel voor familie Becaus, aandeel-
houder, verlies 150 tot 360 miljoen
frank door overtallige betalingen aan
de privé-sector , hoofdverantwoorde-
lijke Gheyselinck ; Truck Center
Holding Europe, voordeel voor de
groep Schaap, hoogstwaarschijnlijk
60 miljoen frank te veel betaald aan
de privé-sector, in totaal heeft het
faillissement aan de Vlaamse Ge-
meenschap 258 miljoen frank ge-
kost ; Center Parcs NV, waarover
uitvoerig werd gesproken door colle-
ga Ulburghs, 450 miljoen frank voor
het dempen van een put. Ik dacht dat
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de NV Maasland die zou krijgen ; die
was toch de eigendom van mijnheer
Machiels, een man die geörienteerd
is op lobbyingactiviteiten.

De tijdelijke vennootschap Betonac-
Kumpen-Vandereyt heeft een indi-
rect voordeel gehaald uit KRC Genk.
Betonac schijnt een bekende naam te
zijn in Limburg. Men kan deze firma
ook citeren in een bepaalde context
of zitten de Limburgse collega’s zo
verkeerd.

Volgens het rapport maakt men daar
300 miljoen frank verlies omdat men
bedragen gespendeerd heeft aan een
voetbalclub. De commissie heeft de
heer Kumpen hierover ondervraagd
om te peilen of hij niet aanvoelde dat
het gevaar van belangenvermenging
niet ondenkbaar was en het principe
deontologisch niet zuiver. De heer
Kumpen heeft geantwoord dat hij
niets aanvoelt. Op dat ogenblik stel
ik mij de vraag in welk soort samen-
leving wij leven ! Hij was tegelijk
voorzitter van KRC Genk en be-
stuurslid van KS en - naar mijn aan-
voelen - participeerde hij ook in het
bouwbedrijf van zijn broer. Ik her-
haal dat de man deontologisch niets
voelt. Collega’s, loopt er dan niets
verkeerd in onze samenleving ? Moe-
ten wij de zaken niet herbekijken ?
Achteraf zei de betrokkene mij dat
ik medeverantwoordelijk was en dat
ik het mogelijk had gemaakt dat hij
dergelijke daden kon stellen vermits
ik lid ben van de wetgevende macht.

Collega’s, het is de taak van het par-
lement daar wat aan te doen. Wij
moeten op dat vlak dringend wetge-
vende initiatieven nemen opdat der-
gelijke belangenvermenging in de
toekomst niet meer kan plaatsvin-
den.

Deze elementen hebben mij bijzon-
der getroffen. Ik voelde mij niet al-
leen zeer verveeld maar ook zeer
machteloos. Machteloos omdat ik

aan dit probleem niets kan verande-
ren. Alle collega’s voelden zich
machteloos. Tegen de gewetenloos-
heid van de getuigen die niets aan-
voelden, hadden wij geen verhaal !
Ik herhaal dat wij dringend initiatie-
ven moeten nemen om aan dit pro-
bleem te verhelpen.

In december 1987 beslist de raad van
bestuur van KS om 150 miljoen frank
te investeren in Diamant Boart.
Twee jaar later wordt de participatie
voor 50 miljoen frank verkocht, wat
een verlies van 100 miljoen frank be-
tekent.

Ook de privé-sector heeft geprofi-
teerd en een deel van de KS-gelden
opgesoupeerd. Miljarden franken
werden weggegooid !

Om die reden ben ik geen voorstan-
der van privatisering. Ik vrees ook
dat de privatisering van de overheids-
bedrijven ons nog voor groter proble-
men kan stellen.

De mensen kunnen niet begrijpen dat
men enerzijds met miljarden gooit
terwijl er voor hen niets kan gebeu-
ren. Dat creëert een enorme mis-
noegdheid en een klimaat om in de
toekomst voor rechts te stemmen.
Dat moeten wij proberen te verhin-
deren !

Het rapport bewijst dat KS ongeveer
300 arbeidsplaatsen heeft geschapen.
Op de vraag hoeveel arbeidsplaatsen
er gecreëerd werden, gaf de heer
Kluft het cijfer 1.063 op. De leden
van de commissie hebben herhaalde-
lijk kunnen vaststellen dat zij door
een aantal getuigen voortdurend in
de maling werden genomen. Men
heeft ons voortdurend een aantal za-
ken voorgelogen.

De SP is van oordeel dat het Fenix-
project een goede zaak is indien het
voldoet aan een aantal strikte voor-
waarden.

Ten eerste moeten er, na verrekening
van de verdringingseffecten, meer ar-
beidplaatsen komen.

Ten tweede moet het project voldoen
aan een aantal milieuvoorwaarden.

Ten slotte, ik heb de vergaderingen

van de KS-onderzoekscommissie dik-
wijls verlaten met een gevoel van
machteloosheid en onwetendheid.
Soms was ik ook kwaad op de voor-
zitter omdat hij mij niet altijd het
woord verleende. Desalniettemin
hou ik eraan de voorzitter van de
commissie te danken omdat hij de
vergaderingen, ondanks een licht ge-
voel van wrevel bij sommige leden,
steeds in goede banen heeft geleid.
Het is niet altijd gemakkelijk tegen-
strijdige belangen met elkaar te ver-
zoenen. Ik dank ook de verslaggever.

De voorzitter : De
heeft het woord.

heer Vandeurzen

De heer J. Vandeurzen (op de tribu-
ne) : Mijnheer de voorzitter, mijn-
heer de minister-president, geachte
collega’s, om aan te sluiten bij de
heer Sleeckx, voel ik dat ik best mijn
ideeën in een zeer beperkte uiteen-
zetting naar voor breng.

Ik denk dat ik toch de tolk moet zijn
van de mensen uit onze regio, dus uit
Limburg, die eigenlijk hebben moe-
ten vaststellen dat, doorheen heel het
dossier, het bestuur en de financiële
praktijken van de NV Kempense
Steenkoolmijnen voortdurend wer-
den geïdentificeerd met de globale
reconversie, het economisch, sociaal
en ontwikkelingsluik en dat dit ge-
beurde uitgerekend op een ogenblik
dat in heel de Europese Gemeen-
schap het Limburgs model als een
voorbeeld van een regionaal recon-
versiebeleid wordt voorgesteld.

Het KS-schandaal riskeert inderdaad
die globale inspanningen te verlam-
men. Dat geeft gevoelens van frustra-
tie en verbittering bij degenen  die dit
op het veld als pioniers, voor heel
Europa zelfs, hebben waargemaakt.

Wij hebben in de commissie getracht
te beklemtonen dat in de reconversie
heel wat positieve zaken werden ge-
realiseerd. Dit belet echter niet dat
wat het brede sociale en ontwikke-
lingsluik van de reconversie betreft
uit het KS-drama een aantal conclu-
sies moeten worden getrokken. Als
ik spreek over het sociale en ontwik-
kelingsluik dan bedoel ik de initiatie-
ven in het basis- en het hoger onder-
wijs, het wetenschappelijk onder-
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zoek, de beroepsopleiding, de huis-
vesting, de integratie van migranten
en de initiatieven die er gekomen zijn
naar aanleiding van het opzetten van
het Toekomstcontract. Al deze initia-
tieven werden inderdaad gefinan-
cierd via de gelden van KS of met
middelen van de Vlaamse Gemeen-
schap, via de halve-frank-regeling ,
maar gelieerd aan de deficits en de
exploitatieverliezen van de Kempen-
se Steenkoolmijnen.

Wij hebben moeten vaststellen dat
interne tegenstellingen de SIM in zijn
werking hebben verlamd. We hebben
ook, naar aanleiding van het onder-
zoek bij de SIM, moeten vaststellen
dat wij ons opnieuw vragen moeten
stellen over de manier waarop de
overheid opdrachten, die haar eigen-
lijk toekomen, uitbesteedt aan privé-
partners.

We hebben ook moeten luisteren
naar verhalen over de SIM waarin
bestuurders en de bevoegde overheid
getracht hebben een controle syste-
matisch administratief en juridisch te
onderbouwen en zelfs, vanuit diezelf-
de organisaties, het Rekenhof te be-
trekken in de controle van de midde-
len. Dat alles heeft echter niet tot
een bevredigend resultaat geleid.

Ik beperk mij hier tot het sociale luik
van de reconversie. Wij hebben ook
ernstige beschuldigingen gehoord
over de aanwending van sommige
middelen. Nu moet op een gerechte-
lijk onderzoek worden gewacht om
hierover duidelijkheid te krijgen.

Ik heb ook gelezen dat de commissie
ten onrechte onvoldoende aandacht
zou hebben geschonken aan de glo-
bale sociale en economische recon-
versie. Een aandachtig lezer van het
verslag zou moeten weten dat wij ons
daarvan terdege bewust waren.

De Limburgse reconversie, zoals ze
zich heeft ontwikkeld, poogt een ant-
woord te zijn op een zeer complexe
sociale en economische uitdaging die
door de dominerende aanwezigheid
van de steenkoolnijverheid in Lim-
burg, gedurende bijna een volle
eeuw, werd gecreëerd. Die structu-

ren werden geconcipieerd op een
ogenblik dat in ons land de regionali-
sering voor snelle veranderingen in
de bestuurlijke organisatie van ons
land heeft gezorgd. Op hetzelfde
ogenblik, ook dat moeten wij onder
ogen zien, was de provincie Limburg
aan heel wat maatschappelijke ver-
schuivingen onderhevig, waarvan de
gewijzigde politieke verhoudingen
ongetwijfeld een belangrijke emana-
tie zijn.

In tegenstelling tot wat sommigen
hebben gezegd, denk ik dat het nor-
maal is en ons integendeel zou moe-
ten verwonderen dat de evaluatie van
de wijze waarop in Limburg met
overheidsgelden de uitdagingen wer-
den aangepakt, verschilt naargelang
van de ideologische overtuiging van
eenieder. Het moet mij wel van het
hart dat ik in de verschillende min-
derheidsstandpunten bitter weinig
bekommernis en visie in verband met
het sociale en ontwikkelingsluik van
de reconversie terugvind. Nochtans
hebben wij als christen-democraten
ter zake een zeer uitgesproken visie
en overtuiging. Die overtuiging gaat
uit van een grondig en historisch in-
zicht in de uitdagingen waarmee de
mijnstreek en heel de provincie
wordt geconfronteerd wanneer dui-
zenden werkplaatsen in de steenkool-
nijverheid verdwijnen.

De heer Ulburghs heeft dat met veel
passie en vanuit zijn individuele erva-
ring verteld, maar hetzelfde kan ik
vanuit een meer algemeen beeld
trachten te begrijpen. Het gaat inder-
daad over veel meer dan over het
verdwijnen van tewerkstellingsplaat-
sen. Het gaat over een probleem dat
een hele samenleving heeft doorwe-
ven en dat nu de hele samenleving in
onze provincie heeft doen beven. In
heel de twintigste eeuw heeft de ex-
ploitatie van de steenkool onze pro-
vincie getekend. Het was de oorzaak
van een economische migratie, uit
heel Europa en later uit Islamitische
landen. Jongeren van de derde of
vierde generatie migranten moeten
zich thans, in volle economische cri-
sis, op een arbeidsmarkt, waarin voor
mijnwerkers geen plaats meer is,
waarmaken.

De afwezigheid van een tewerkstel-

lingsperspectief leidt zonder enige
twijfel tot druggebruik en de daaraan
verbonden criminaliteit. De steen-
koolexploitatie hertekende op gron-
dige wijze het Limburgse landschap,
liet er gigantische merktekens achter
in de vorm van terrils en grauwe vlak-
ten. Als toeleveringsbedrijven voor
de Waalse staalindustrie, bepaalden
de mijnen de ruimtelijke ordening
door de aanleg van autowegen en
treinsporen.

Er was een welbepaalde patronale vi-
sie toen de eerste mijnen werden op-
gericht. Deze visie had betrekking op
de relatie werknemer-werkgever,
waardoor de stichtende vennoot-
schappen duizenden mijnwerkerswo-
ningen, kerken, scholen, ziekenhui-
zen, casino’s, voetbalstadions, enzo-
voort hebben gebouwd. Gaandeweg
heeft de overheid al deze grootscha-
lige voorzieningen in een versneld
tempo moeten overnemen. Dat pro-
ces was nog niet eens beëindigd op
het ogenblik van de sluiting van de
laatste mijnen.

In die zin is de reconversie inderdaad
meer dan tewerkstelling. Het gaat
hier over het optillen van de hele re-
gio, het op grote schaal verhogen van
de weerbaarheid van individuen en
gezinnen. Dat is een opgave die nog
veel zwaarder is geworden door de
uitgesproken snelle wijze waarop een
einde aan de steenkoolexploitatie
werd gesteld.

Ik meen dat wij in de commissie geen
misverstand hebben laten bestaan
over het feit dat voor een kwalitatief
goede reconversie-aanpak een aantal
zaken noodzakelijk zijn. Wij hebben
ook getracht om die elementaire za-
ken in de conclusies overeind te hou-
den.

Ten eerste, men moet zich ervan be-
wust zijn dat de inzet van bijkomende
middelen noodzakelijk is. Ik herhaal
dat we ook in de commissie hebben
moeten vaststellen dat op het terrein
van de beroepsopleiding en van de
huisvesting er geruchten of suggesties
zijn geweest om alleszins het ge-
rechtvaardigde en normale, objectie-
ve aandeel van Limburg, in verhou-
ding tot de objectieve noden van heel
Vlaanderen, in feite te laten vervan-
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gen door een aantal middelen die uit
deze reconversie-inspanningen wor-
den overgehouden. Ik denk dat dit
niet mogelijk is. Het gaat over addi-
tionele middelen. De suggestie om
die middelen in een speciaal fonds
onder te brengen op de begroting van
de Vlaamse Executieve, is zeker een
goede optie. Ik begrijp niet goed
waarom sommigen met die construc-
tie problemen zouden hebben. Het
laat niet alleen de controle toe maar
bovendien kan de addionaliteit op
een goede manier worden bewaakt.

Er is ook gepleit voor het inzetten
van geëigende Vlaamse administra-
ties en instellingen. Dat belet echter
niet dat ook een tweede essentieel
kenmerk van de reconversie overeind
moet blijven. Het moet gaan over
een geïntegreerde aanpak van de
problemen. Het gaat er niet om dat
we meer krijgen van hetzelfde, maar
dat wij op een gecoördineerde ma-
nier een meerwaarde creëren met na-
me het welzijn in onze provincie op
een buitengewone manier verster-
ken.

Dat daarvan goede voorbeelden zijn,
is ook in de commissie naar voren
gekomen. We kennen de problemen
van de SIM, de verlamming in de
besluitvorming, de belangenbeharti-
ging die heeft plaatsgevonden, maar
we moeten ook oog hebben voor de
experimenten die in die reconversie
mogelijk zijn geworden en die op an-
dere plaatsen niet van de grond kwa-
men. Ik denk bijvoorbeeld aan het
netoverschrijdende onderwijsvoor-
rangsgebiedenbeleid, aan de projec-
ten waarin de sanering van mijn-
werkswoningen worden gecombi-
neerd met een aangepaste opleiding
voor jonge migranten.

Ik meen dat precies die additionele
middelen, juist die geïntegreerde
aanpak van de problemen op een ge-
concentreerde manier, het unieke en
essentiële is in de reconversie en ook
in de toekomst overeind moet blij-
ven. Dit is alleen mogelijk wanneer,
samen met de begrotingstechniek, de
Permanente Wergroep Limburg dy-
namischer wordt en wordt aangevuld
met die mensen die mede verant-

woordelijk zijn voor de reconversie.
Hiermee bedoel ik de gemeentebe-
sturen uit het mijngebied, de provin-
cie, KS met zijn nieuwe opdracht, de
nieuw te creëren opvangstructuur en
alle andere privé- en overheidsinitia-
tieven die in dat nieuwe plan op-
drachthouder zullen worden. Dit is
voor de christen-democraten essen-
tieel. Deze permanente werkgroep is
geen adviesorgaan ; hij moet het
knooppunt worden van de nieuwe
dynamiek in de reconversie.

Ik kom nu tot een derde essentieel
element in de reconversie. Additio-
nele middelen zijn uitstekend, een
gecoördineerde aanpak noodzake-
lijk, maar bovenal moet een en ander
op een bijzonder flexibele manier
kunnen gebeuren. Een snelle inzet
van middelen is ook noodzakelijk, al
was het maar om de noodzakelijke
Europese financiering op een goede
manier te kunnen organiseren.

Men kan veel kritiek hebben op een
organisatie als de SIM ; één zaak is
echter zeker, zij heeft op een giganti-
sche manier en met een fantastisch
opgebouwde know how de Europese
middelen naar onze provincie ge-
bracht. Ik denk dat dit inzake het
rentabiliseren van Europese moge-
lijkheden een uitstekende zaak is ge-
weest.

In die reconversie is een know how
opgebouwd. Ditzelfde geldt ook voor
wat door de V.Z.W. Begeleidings-
dienst Limburgs Mijngebied werd
ontwikkeld. Deze dienst vervult in-
derdaad een essentiële en aanvullen-
de rol in het gehele opleidingsluik.
Dit alles moet ook duidelijk zijn voor
de Vlaamse administraties, die nu in
de reconversie een groter aandeel
zullen hebben. Ook van hen wordt
verwacht dat zij met diezelfde flexibi-
liteit, met diezelfde constructieve
geest en diezelfde snelle aanpak, zich
zullen engageren in deze permanente
werkgroep en in de nieuwe reconver-
sie. Wij hebben zeker geen behoefte
aan terreingevechten maar wel aan
een consensus over de nieuwe recon-
versie.

Mijnheer de voorzitter, ik besluit met
een bedenking inzake de politieke
consensus die in onze provincie abso-

luut noodzakelijk is. Het verslag van
de KS-onderzoekscommissie is een
mijlpaal in de reconversie van de pro-
vincie Limburg. Het is een moment
van bezinning, van uitzuivering van
gecreëerde structuren, van transpa-
ranter en democratischer maken van
de besluitvorming en, zeker wat het
economische luik betreft, het vergro-
ten van de betrokkenheid van de re-
gio.

Dit alles betekent ook dat de verant-
woordelijkheid van de Limburgse ge-
meenschap zelf er niet kleiner op
wordt. Limburg heeft recht op de de
solidariteit van de rest van Vlaande-
ren. Het gaat dan wel over een tijde-
lijke solidariteit die de morele ver-
plichting in zich draagt om reken- ,
schap af te leggen.

In Limburg moet dringend opnieuw
werk worden gemaakt van het berei-
ken van een consensus over de grote
toekomstprojecten. Dit debat moet
mijns inziens niet in dit halfrond wor-
den gevoerd. De Limburgers zouden
zich best in alle discretie terugtrek-
ken en nagaan hoe zij nader tot el-
kaar kunnen komen. Dit gebeurt niet
met grote redevoeringen, met adver-
tenties of persconferenties ; het kan
alleen door eerst samen te gaan zit-
ten, in de overtuiging dat men door
het bereiken van een consensus er
allemaal beter van wordt, eerder dan
te trachten het grote gelijk aan zijn
kant te krijgen.

Op die manier zal ijveren voor een
beter bestuur van KS niet verworden
tot geheimzinnig lobbyen en getouw-
trek. Op die manier wordt ook ver-
meden dat eerlijke overtuigingen
worden ingekapseld in tactische ma-
noeuvers met het oog op goedkoop
succes.

Mijnheer de minister-president, ik
hoop dat uit uw antwoord moge blij-
ken dat het woord terug is aan de
Limburgers om die uitdaging met
beide handen aan te nemen en dat
wij hier binnen enkele jaren een goe-
de evaluatie kunnen maken en fier
zijn over wat wij gaan noemen de
tweede fase van het Toekomstcon-
tract.  (Applaus)

De voorzitter : Dames en heren, al-
vorens het woord te verlenen aan de
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heer Bossuyt deel ik mede dat wat
het voorstel van resolutie van de heer
Ulburghs betreft, door zijn fractie-
voorzitter de spoedbehandeling werd
gevraagd.

De fractievoorzitter heeft achteraf
verduidelijkt dat het ging om een
vraag om voorrangsbehandeling. Ik
denk dat er geen bezwaar is van de
Raad deze voorrangsbehandeling te
verlenen.

Dit houdt in dat het voorstel van re-
solutie, na commissiebespreking, in
een volgende plenaire vergadering
aan bod kan komen.

Is iedereen het daarmee eens ? (Ja)

Dan is aldus besloten.

De heer Bossuyt heeft het woord.

De heer G. Bossuyt (op de tribune) :
Mijnheer de voorzitter, mijnheer de
minister-president, collega’s, ik ben
een niet zo getalenteerde redenaar
als sommigen die ik hier vandaag heb
beluisterd. Ik heb ook niet de gave
om mijn emoties op zo een bevattelij-
ke en intense manier te uiten. In elk
geval kan ik niet ontkennen dat de
werkzaamheden in de onderzoeks-
commissie op mij een stempel heb-
ben gedrukt.

Vooreerst wil ik de verslaggever feli-
citeren met zijn uitstekend en om-
vangrijk verslag. Toch kan ik niet
ontkennen een beetje ontgoocheld te
zijn over de inbreng van de heer
Weyts in de commissie. Ik had daar-
van duidelijk meer verwacht. In elk
geval hebben de werkzaamheden tot
een zeer goed document geleid.

Ik wens ook de mensen van het secre-
tariaat van de commissie, het afde-
lingshoofd van de dienst Commissies,
de mensen van de Vlaamse Raad die
ook tijdens de vakantieperiode zijn
komen opdagen om het document af
te werken, van harte te danken.

Ik dank eveneens de leden van het
Rekenhof die een zeer belangrijke
rol hebben gespeeld in onze werk-
zaamheden.

Het was een belangrijke parlementai-

re onderzoekscommissie die noch-
tans zeer moeilijk van start ging en
met vele handicaps had te kampen.

Wat de samenstelling van de commis-
sie betreft, is het niet nieuw vandaag
nogmaals te herhalen dat er te veel
Limburgers in de commissie zetel-
den. Dit is zeker niet negatief be-
doeld ten aanzien van de Limbur-
gers, maar het veroorzaakte toch een
zeker onevenwicht.

Wat de voorkennis betreft van een
reeks van feiten, wisten blijkbaar ve-
len meer. Nu weet heel het land het
en het hoeft niet noodzakelijk nega-
tief te zijn.

Bij de start van de commissie en de
samenstelling van het bureau heeft
een tegenkandidaat-voorzitter de
werkzaamheden niet verder willen
bijwonen ; ik begrijp niet goed om
welke reden. Hij betoogde als parle-
mentslid niet te willen zetelen als een
bloempot. Dergelijke uitlatingen van
mensen die een politiek mandaat ver-
vullen, zijn toch bevreemdend. Het
hoeft ons dan ook niet te verwonde-
ren dat de publieke opinie een slech-
te mening over ons heeft ; inderdaad,
op die manier dragen wij er zelf toe
bij. Vandaar dat de samenstelling van
het bureau, dat nochtans van vitaal
belang is voor de goede werking van
een commissie, eveneens zeer moei-
lijk is verlopen wat uiteindelijk hierin
resulteerde dat geen enkel oppositie-
lid in het bureau zetelde. Ik heb ge-
tracht deze handicap op te vangen
door een reeks van problemen en af-
spraken in openbare commissie te be-
handelen. Dit is echter niet het ideale
middel om op een gestructureerde
manier te kunnen handelen.

In belangrijke mate hebben ook de
zeer uiteenlopende politieke bedoe-
lingen van sommige commissieleden
ons parten gespeeld. Een debat voe-
ren over het economisch overheidsi-
nitiatief in het algemeen is de minst
eerlijke manier waarop dit kan ge-
beuren.

De uiteenlopende politieke doelein-
den van de commissieleden hebben
ons in belangrijke mate parten ge-
speeld. Sommigen waren tegen re-
conversiegeld, omdat naar verluidt

aan het reconversiegeld van Limburg
zou worden getornd. En na al die
geruchten op een rijtje te hebben ge-
zet, was aanvankelijk wel reden hier-
voor te vrezen. Anderen beschouw-
den de KS-commissie als een laatste
middel om te trachten één mijn open
te houden. Een volgende groep was
er vooral op uit de gemaakte afvloei-
ingsregels opnieuw ter discussie te
brengen teneinde een gunstige rege-
ling te bekomen voor de oostelijke
mijnwerkers, wat in se geloofwaardig
is. Maar heel wat personen echter
wilden de KS-commissie misbruiken
om een politiek en ideologisch debat
te voeren over het economisch over-
heidsinitiatief in het algemeen en
over de GIMV in het bijzonder. Mis-
schien waren nog anderen - en dat
bleek uit het debat dat vandaag werd
gevoerd - er vooral op uit om poli-
tieke tegenstrevers een voetje te lich-
ten. Op het vlak van onze werkzaam-
heden speelde dergelijke houding
een niet onbelangrijke negatieve rol.

Wij werden geconfronteerd met een
omvangrijk dossier en ook tijdens het
getuigenverhoor was het moeilijk om
structureel te werk te gaan, te meer
omdat de materie erg complex is en
omdat veel dossiers raakvlakken ver-
tonen met mekaar. De poging die ik
aanvankelijk had ondernomen voor
een thematische behandeling was
moeilijk vol te houden. Sommige
commissieleden verwarden vaak het
stellen van vragen met het afleggen
van politieke verklaringen, waarbij ik
trouwens systematisch ingreep.

Diegenen die beweren dat ik de dis-
cussies onderbrak om bepaalde par-
tijen en/of personen te sparen zijn te
kwader trouw. Uit het stenografisch
verslag blijkt trouwens het tegendeel
in die zin dat ik minstens even vaak
partijgenoten als andere leden tot de
orde riep telkens zij niet ter zake wa-
ren of zich niet strikt hielden aan de
opdrachten van de commissie. Som-
mige comrnissieleden dwaalden of
daalden af op zoek naar vermeende
strafrechtelijke feiten, hoewel van bij
de aanvang duidelijk werd gezegd dat
zulks behoorde tot de taak van het
lopende gerechtelijk onderzoek. Re-
gelmatig moest ik die personen tot
de orde roepen om te vermijden dat
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niet alleen binnen de commissie,
maar vooral erbuiten, verwachtingen
zouden worden gecreëerd waarvan
ieder zinnig mens op voorhand wist
ze niet volledig te kunnen beant-
woorden. Het is niet goed op derge-
lijke wijze ontgoochelingen te schep-
pen.

Verder was er een interferentie van
de commissiewerkzaamheden inge-
volge onthullingen in de pers. Het
kan niet worden ontkend dat de me-
dia aan het KS-dossier de nodige aan-
dacht schonk, maar ik voeg er met-
een aan toe dat dit soms onze werk-
zaamheden verstoorde. Inderdaad,
de sfeer, de aard van de vragen en
zelfs de agenda van de commissie
werden vaak beïnvloed door belang-
rijke persartikels. Het zal de commis-
sieleden wellicht niet zijn ontgaan dat
op het ogenblik dat de pers niet aan-
wezig was, het debat anders verliep
dan in het openbaar. Wat ook in-
vloed had op onze commissiewerk-
zaamheden was de verhouding parle-
mentaire onderzoekscommissie en
gerechtelijk onderzoek. De uitspraak
in de zaak Transnuclear heeft ertoe
geleid dat de commissieleden ener-
zijds uiterst gevoelig waren uit angst
om dezelfde fouten te begaan, maar
dat zij anderzijds het grondwettelijk
recht op het parlementair onderzoek
niet lieten beknotten.

Uiteindelijk ben ik van oordeel dat
ter zake een evenwicht werd gevon-
den. Ik ben het dan ook niet eens
met de stelling van procureur-gene-
raal Velu als zou het parlement zich
niet mogen bemoeien met een zaak
waarin een gerechtelijk onderzoek
aan de gang is. Beide onderzoeken
hebben immers hun eigen nut en hun
eigen finaliteit. Het opsporen van
misdrijven behoort ontegensprekelijk
tot de opdrachten van het parket.
Een parlementaire onderzoekscom-
missie is echter best geschikt voor het
behandelen van die zaken die geen
misdrijf uitmaken, maar die, op het
vlak van gemeenschapszin, toch laak-
bare feiten zijn. In dat verband denk
ik bijvoorbeeld aan speculatie met
overheidsgeld, uitbetaling van lonen
aan overheidsmanagers via - jam-

mer genoeg - volkomen legale sys-
temen die enkel tot doel hebben de
belastingen te ontwijken.

Daarom zou het volgens mij nuttig
zijn snel over te gaan tot de behande-
ling van het wetsvoorstel van de heer
Arts, dat voortspruit uit de gemeng-
de commissie van Kamer en Senaat
en dat betrekking heeft op een vlotte
samenwerking tussen een parlemen-
taire onderzoekscommissie en even-
tueel aan de gang zijnde gerechtelijke
onderzoeken. Mocht hieromtrent
duidelijkheid worden gecreëerd dan
zouden wij op een efficiënte wijze
kunnen werken.

Deze commissie vertoonde tevens
een aantal belangrijke voordelen.
Het is de eerste maal dat wij tijdens
onze werkzaamheden in dergelijke
mate beroep konden doen op een staf
uitstekende medewerkers van het
Rekenhof.

Mijnheer de voorzitter, het zou ove-
rigens goed zijn mochten de leden of
het bureau van de onderzoekscom-
missies in de toekomst op een derge-
lijke manier worden begeleid.

Wat de resultaten betreft hangt de
appreciatie aangaande het slagen van
een onderzoekscommissie in eerste
instantie af van de gestelde verwach-
tingen. Dat is de reden waarom ik
van bij de aanvang heb getracht de
besprekingen in die zin te doen verlo-
pen dat zij resultaten zouden opleve-
ren. Tevens wou ik vermijden dat bij
de publieke opinie de indruk zou ont-
staan dat wij tot conclusies zouden
komen waarbij onomstotelijk wordt
bewezen dat een aantal welbepaalde
personen een aantal welbepaalde da-
den zouden hebben gesteld. Dergelij-
ke verwachtingen mochten wij zeker
niet creëren. Wij zijn er weliswaar
niet in geslaagd in alle dossiers tot in
de kleinste details de ware toedracht
van de feite bloot te leggen. Toch ben
ik ervan overtuigd dat onze onder-
zoekscommissie een aantal feiten aan
het licht bracht die, ofschoon zij mis-
schien niet strafbaar zijn, alleszins
laakbaar zijn en waarvan de publieke
opinie althans definitief weet heeft.
En dat is ook belangrijk.

Een aantal dossiers werden niet of

onvoldoende onderzocht, soms be-
wust - in dat verband denk ik aan
de dossiers Hob Units en Moes-
tops - omdat de interferentie met
het gerechtelijk onderzoek te groot
was. In overleg met de onderzoeks-
rechter heb ik die dossiers trouwens
onmiddellijk aan hem overgemaakt
voor verder onderzoek.

Ik ben het hoe dan ook helemaal niet
eens met diegenen die zeggen dat het
ging om een doofpotcommissie. Dat
kon immers niet, alleen al door de
ruchtbaarheid die eraan werd gege-
ven. Bovendien heeft deze commissie
nieuwe feiten aan het licht gebracht
die zelfs onbekend waren voor een
aantal goed geïnformeerde personen.

Sommige revelaties, bepaalde docu-
mentatie en heel wat bewijsmateriaal
worden momenteel verder onder-
zocht in het kader van het gerechte-
lijk onderzoek, omdat wij alle stuk-
ken die ons toekwamen systematisch
overmaakten aan de gerechtelijke in-
stanties.

Samen met alle leden van de onder-
zoekscommissie hoop ik dat ook het
gerechtelijk onderzoek op een ernsti-
ge wijze zal verlopen en dat de resul-
taten ons kenbaar zullen worden ge-
maakt.

Heel wat leden zijn het erover eens
dat wij de evolutie van het onderzoek
moeten volgen. Op een bepaalde
ogenblik heeft onze commissie trou-
wens positief ingewerkt op het ge-
rechtelijk onderzoek.

Het zou niet mogen dat de aandacht
daar verslapt omdat wij vandaag als
onderzoekscommissie onze conclu-
sies hebben ingediend. Als leden van
de commissie moeten wij ons vooral
afvragen of de structuren en de me-
chanismen van de reconversie in
Limburg voldoende zijn blootgelegd
om er relevante beleidsconclusies uit
te kunnen trekken. De commissie
was praktisch unaniem van oordeel
dat dit wel het geval was. Dat bete-
kent dat de commissie overtuigd was
dat er geen meerwaarde kon worden
bekomen door het nog meer in detail
onderzoeken van nog meer dossiers.
Dit zou de basisinstellingen zoals
weergegeven in de conclusies niet
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fundamenteel meer wijzigen. In die
zin heeft de onderzoekscommissie
haar werk gedaan en kan ze volgens
mij in haar opzet geslaagd worden
genoemd, temeer daar wij er op heb-
ben gestaan de ons toegemeten - en
eigenlijk te beperkte - tijdslimiet te
respecteren. Ik hoop dat deze zaken
hierna niet worden vergeten maar dat
ze concreet worden opgevolgd. Er
moet concreet worden ingegrepen
om de gang van zaken die wij hebben
vastgesteld fundamenteel te verande-
ren. Het centrale punt in de beleids-
conclusies is dat het KS-verhaal er
een is van veel te veel geld zonder
duidelijke opdracht en met nauwe-
lijks enige controle op de aanwen-
ding. Mijn opmerking over het teveel
aan middelen mag niet verkeerd wor-
den begrepen. De problemen in Lim-
burg waren en zijn enorm groot. Het
is absoluut te verantwoorden dat de-
ze provincie een voorkeursbehande-
ling krijgt. Is het echter te veel ge-
vraagd dat de extra middelen slechts
worden vrijgegeven in de mate dat er
concrete en nuttige projecten tegen-
over staan ? Wij hebben in de com-
missie gemerkt dat het geld - dat
door de overheid moet worden ge-
leend - op rekeningen wordt gezet
die nog meer geld opbrengen. Dat
kan toch niet de bedoeling zijn. Het
is mij opgevallen dat op een bepaalde
dag de verontwaardiging daarover in
de commissie algemeen en unaniem
was. Naarmate de discussies verder
gingen begonnen de meningen blijk-
baar te veranderen. Dat kon men
ook in een bepaalde pers vaststellen.
Men scheen te vrezen dat het bedrag
dat aan Limburg wordt toegewezen,
zou worden verminderd. Blijkbaar
was men te bang geworden om het
schandaal van de belegging van die
gelden verder aan de kaak te blijven
stellen. Het is toch hemeltergend dat
de gemeenschap op kosten wordt ge-
jaagd om onaantastbare overheids-
managers in staat te stellen wat op
de beurs te gaan speculeren, zoals in
het dossier Super Club. Dit is een
typevoorbeeld en het bedrag kan niet
dikwijls genoeg worden vermeld. Het
was namelijk 1,3  miljard frank in
plaats van 1,l miljard frank over-
heidsgeld. Dit geld werd besteed aan

iets waarover velen
den moeten hebben.

nagedacht zou-

De tweede hoofdzonde is het ontbre-
ken van een duidelijke opdracht inza-
ke reconversie. Ik heb de indruk dat
het politieke niveau tegelijk te veel
en te weinig tussenbeide is gekomen
in het KS-dossier. Als de minister de
gedelegeerd bestuurder telefonisch
interpelleert over de benoeming van
een directielid van KS, is dat mani-
fest een ontoelaatbare inmenging van
de politiek in een autonome over-
heidsinstelling.

Minister-president L. Van den Bran-
de : Ik wil nog even ingaan op een
detail want deze kwestie moet voor-
goed uit de wereld worden geholpen.
Naar aanleiding van een algemeen
gesprek met de betrokkene over hoe
hij de zaken aanpakte, was er op toe-
vallige wijze sprake van wie nu de
functie waarnam van secretaris-gene-
raal. Ik had de bevestiging gekregen
dat de betrokken dame - die ik trou-
wens niet ken - deze functie hele-
maal niet bekleedde. Op een bepaald
moment ontving ik een brief waarop
haar handtekening wel onder deze ti-
tel stond. Op die basis heb ik gewoon
gebeld om te zeggen dat wat ik had
gehoord blijkbaar niet overeenstem-
de met wat ik had vastgesteld. Ik
denk dat de context van dit verhaal
duidelijk was. Ik wou geen bepaalde
informatie, ik wou enkel opheldering
en de heer Kluft heeft mij die gege-
ven.

De heer G. Bossuyt : Het is toch
veelzeggend dat dergelijke zaken
steeds opnieuw een dergelijke om-
vang krijgen in een dossier dat meer
verdient. Wat we vaststellen als we
het dossier bekijken, is dat de heer
Gheyselinck van bij het begin een be-
paalde reconversie-opdracht had. In
feite kunnen we stellen dat de heer
Gheyselinck in feite een blanco che-
que had gekregen. Het is een zeer
grote tekortkoming van de overheid
dat zij reeds van bij het begin heeft
nagelaten om een duidelijke op-
dracht te geven, bijvoorbeeld in de
vorm van een beheerscontract. Wij
hebben vastgesteld dat de concrete
actie op het terrein de indruk wekte
van een ontstellend gebrek aan coör-
dinatie en een ontstellende mate van

improvisatie. Het is tekenend dat pas
in 1992 binnen KS het besef groeide
dat men nood had aan een strategisch
plan waarbinnen ondermeer de parti-
cipaties konden worden geplaatst.

Het gebrek aan beleidsrichtlijnen had
eveneens tot gevolg dat instellingen
die normaal het beleid op het terrein
moeten uitvoeren nu ook zelf het be-
leid bepaalden. Personen en instellin-
gen die aan niemand anders dan zich-
zelf verantwoording verschuldigd
zijn, speelden mini-Vlaamse Execu-
tieve en konden naar goeddunken
projecten steunen en subsidies verde-
len. Zelfs indien men zich tot een
bepaalde z u i l  r e k e n t ,  k a n  h e t
schouwspel van bepaalde lijsten inza-
ke tegemoetkomingen op zijn minst
bevreemdend genoemd worden.

De heer Verbrugghe, met wie ik een
paar keer in aanvaring ben gekomen,
ging bijvoorbeeld bij de Vlaamse
Executieve aankloppen voor supple-
mentaire subsidies voor het Dokter
Willems-Instituut . Nadat hij evenwel
bij de bevoegde minister geen succes
kende, besliste hij dan maar om via
de SIM een subsidie van 80 miljoen
frank aan dit instituut uit te keren.

Ook uit andere documenten blijkt
dat zelfs de gouverneur van Limburg
in een dergelijk instituut is ingeschre-
ven. Mijnheer de minister-president,
dit ernstig feit vraagt toch aandacht,
vooral als men merkt dat voor de ver-
kiezingen het ingeschreven bedrag
vermindert en dat het na de verkie-
zingen plots vermeerdert. Deze voor-
beelden geven - en dat is jammer
voor Limburg - toch een beeld van
een laakbare situatie.

De derde basisfout is de onvoldoende
controle op de aanwending van de
overheidsmiddelen. De basis voor
die gebrekkige controlemogelijkheid
- ik zeg dit niet graag omdat ik had
gehoopt om een grondige evaluatie
te kunnen maken van de wijze waar-
op overheidsinitiatieven in het verle-
den gebeurden, zodat er ook een be-
tere bijsturing zou mogelijk zijn -
ligt voor een groot gedeelte bij het
basisprotocol dat de heer Verhof-
stadt namens de regering in oktober
1987 met KS sloot. Zoals reeds ge-
zegd kwam dit neer op een blanco
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cheque aan de heer Gheyselinck die
dan nog zelf zijn raad van bestuur
kon samenstellen. Ik zeg dit niet
graag maar iedereen was blij dat hij
ervan af was. Men hoopte dat de heer
Gheyselinck de zaken wel zou oplos-
sen. Dat is ook een visie van sommi-
gen die zeggen dat overheidsinmen-
ging niet goed en gezond zou zijn.

Er was ook het probleem van de ge-
trapte delegatie. KS is een juridisch
autonome NV, maar het is een doch-
termaatschappij van Gimvindus, die
op zijn beurt een dochter is van de
GIMV. Er bestaan wel degelijk con-
trolemogelijkheden ten aanzien van
de GIMV, maar de controlemogelijk-
heden op de 100 percent-dochters zo-
als KS, maar ook LIM en SIM, zijn
met de huidige wetgeving volstrekt
onvoldoende. Daarom zal ik ook -
en dit is een concreet gevolg van de
werkzaamheden van de onderzoeks-
commissie - een voorstel van de-
creet indienen dat de controle van
het Rekenhof op het gebruik van
overheidsmiddelen niet langer be-
perkt tot de overheidsadministraties
in de strikte zin van het woord, maar
ook toelaat bij alle rechtspersonen
die voornamelijk met overheidssubsi-
dies werken en niet rechtstreeks on-
der het gezag van het Vlaams Gewest
ressorteren.

Ik vernam vanmorgen dat de heer
Pinxten overweegt om ter zake een
herziening van de Grondwet te vra-
gen. Er bestaat betwisting of een der-
gelijke grondwettelijke herziening
noodzakelijk is voor dit voorstel. Ik
zal in ieder geval het voorstel indie-
nen. We kunnen het dan bespreken
en eventueel voorleggen aan de an-
dere leden van de commissie. Indien
onomstotelijk zou blijken dat zelfs
zonder grondwettelijke wijziging een
dergelijke uitbreiding van de activi-
teiten van het Rekenhof mogelijk zou
zijn, zouden we hen vragen het mee
te onderschrijven. Persoonlijk meen
ik dat dit kan maar vermits er ter
zake betwisting bestaat, is het geen
luxe om dat eens te onderzoeken.

Het is hier trouwens reeds vaak ge-
zegd dat die politieke stroming on-
derhuids aanwezig was en is.

De indruk wordt evenwel gewekt dat
alles fout gaat van zodra politici bij
iets betrokken zijn. Ik wil de fouten
van de politici niet goedpraten, ik
heb trouwens reeds gezegd waar de
overheid tekortgeschoten is. Dit be-
tekent evenwel niet dat ook anderen
een grote verantwoordelijkheid heb-
ben.

De heer Sleeckx heeft hier aange-
haald hoe de commissie heeft aange-
toond op welke wijze de privé-sector
soms ageert.

Mijnheer Denys, wij zijn bereid te
praten over het economisch over-
heidsinitiatief. Ik heb geprobeerd die
discussie niet te voeren in de commis-
sie want meestal komt er niets van
terecht omdat de politici op politiek
vlak willen scoren. Het zou dan ook
verstandig zijn zich te bezinnen over
het economisch overheidsinitiatief en
de kans te krijgen op een niet partij-
politieke manier het overheidsinitia-
tief te evalueren.

Ik ben voorstander van overheidsini-
tiatief, maar ik wil mijn argumenten
op een rustige en serene wijze naar
voren brengen. In het verleden was
ik zeer nauw betrokken bij de textiel-
nijverheid. Ook daar kan het over-
heidsoptreden in vraag worden ge-
steld, maar dank zij de overheid werd
gedurende tien jaar een betekenisvol-
le tewerkstelling behouden. De situa-
tie is nu in de textielsector jammer
genoeg drastisch aan het veranderen.
Niet alleen de textielsector, maar ook
andere bedrijven, waaronder Barco,
zijn gered dank zij het overheidsini-
tiatief.

De socialistische beweging heeft
doorheen de geschiedenis ook niet al-
tijd op de strakke lijn gestaan, hoe-
wel sommigen ons dit wel vaak ver-
wijten wanneer men ons collectivis-
ten noemt. Ik herinner hierbij aan
het boek Le socialisme contre 1’Etat
van Emile Vandervelde en aan de ge-
nuanceerde standpunten terzake van
Hendrik De Man. Wij zijn ook van-
daag bereid een grondige discussie te
voeren over het overheidsinitiatief
dat nu in Vlaanderen nodig is. Ik ben
bijzonder gevoelig voor de opmer-
king, die de heer Schiltz vandaag
heeft gemaakt. Hij vroeg zich immers

af waar wij nu zonder overheidsinitia-
tief zouden staan. Ik hoop dat dege-
nen die vinden dat alles moet gepri-
vatiseerd worden een privé-sector
vinden die de vele miljarden frank
die nodig zijn zal kunnen en willen
ter beschikking stellen.

De heer A. Denys : Mijnheer Bos-
suyt, wij gaan graag op uw uitnodi-
ging in. Wij hebben overigens een
voorstel van decreet ingediend dat als
kapstok voor deze discussie zou kun-
nen dienen. Dit voorstel beoogt het
voornaamste instrument van het
overheidsinitiatief op het economisch
vlak, met name de GIMV/Gimvindus
te privatiseren. Wij rekenen hiervoor
op een open discussie los van alle
ideologische tegenstellingen.

De heer G. Bossuyt : Dat is niet het-
zelfde als wat ik bedoel, mijnheer
Denys.

De heer A. Denys : Ons voorstel van
decreet kan de parlementaire aanzet
zijn om het debat zo snel mogelijk in
de commissie voor Economie, Ener-
gie en Werkgelegenheid aan te vat-
ten.

Mijnheer Bossuyt, u wekt de indruk
dat wij volledig en te allen tijde ach-
ter de privé-sector staan. Wij ver-
trouwen de privé-sector op één voor-
waarde namelijk dat hij geen mono-
polie heeft en niet met overheidspar-
ticipaties werkt. Een privé-sector met
een monopolie en overheidssubsidies
wantrouwen wij. Wij geloven enkel
in een privé-sector die werkt binnen
een echte vrije markt en die zijn volle
verantwoordelijkheid draagt. Dat
verschil wilde ik toch even duidelijk
stellen. Telkens de privé-sector mis-
bruikt wordt, blijkt dat er overheids-
participaties of monopolies in het
spel zijn.

De heer G. Bossuyt : Wat u zegt,
mijnheer Denys, zou eigenlijk bete-
kenen dat Limburg, de sociale bege-
leiding en de sanering van de mijnter-
reinen uitgezonderd, geen overheids-
geld meer nodig heeft. U lijkt immers
alle instrumenten die zouden kunnen
bijdragen om samen met de privé-
sector een en ander te realiseren aan
de kant te schuiven. Geef toe dat
men zich vragen begint te stellen als
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men midden in de discussie over KS
een belangrijk partijvoorzitter hoort
voorstellen de GIMV te privatiseren.
Wie zoiets beweert, beseft die nog
wel waarover het eigenlijk gaat ?

De heer A. Denys : Bij de bespre-
king van ons voorstel kunnen alle as-
pecten aan bod komen.

De heer G. Bossuyt : Wij zijn voor-
stander van een discussie vooraf over
de inbreng van de overheid in de
privé-sector zodat we kunnen nagaan
wat in het verleden is misgegaan. Het
is geen schande om dat toe te geven.
De overheid heeft in de loop van de
jaren haar manier van optreden ver-
anderd. Ik wens dat dat wordt geëva-
lueerd. Omdat we geconfronteerd
worden met een ideologische crisis
blijft zo’n debat echter uit. Sommigen
geven de indruk dat privatisering alle
problemen oplost. Mijnheer Denys,
zolang het debat op zo een manier
wordt gevoerd, is er gewoon geen ra-
tioneel gesprek mogelijk. Maar ik wil
een inspanning doen om samen met
u een serieuze evaluatie te maken en
daaruit de nodige conclusies te trek-
ken in verband met de taak van de
overheid. En in bepaalde sectoren is
die niet gering.

Ik wil daarbij nog even antwoorden
op de voorstellen van mijnheer Ul-
burghs in verband met een ecohol-
ding. Het zal niemand ontgaan zijn
dat ook binnen KS aan zo iets werd
gedacht. Het is niet steeds op de
meest gelukkige manier gebeurd,
maar er zijn ongetwijfeld toekomst-
gerichte sectoren die zich met deze
betrekkelijk nieuwe problematiek
bezighouden. Ik meen dat daar kan-
sen liggen voor het overheidsinitiatief
omdat ik de privé-sector daar niet
meteen op zie inpikken.

De heer A. Denys : In sommige mi-
lieusectoren staat de privé-sector
heel ver, bijvoorbeeld inzake water-
zuivering, mestverwerking. In Gent
is er zelfs een bank opgericht die zich
bezighoudt met de financiering van
milieuprojecten.

De heer J. Ulburghs : Die bank doet
niet aan preventie. Dat is geen ecolo-
gisch verantwoord initiatief.

De heer G. Bossuyt : Laten we dit
debat op een ander ogenblik houden,
maar onthoud alvast dat de SP voor-
stander is van een serene evaluatie
over de rol van de overheid in de
economische sector.

Mijnheer Ulburghs, ik heb u zeer
emotioneel horen spreken over de
mensen in Limburg. Ik heb daar res-
pect voor. Ook in mijn gemeente die
35XKKl  inwoners telt, wonen er een
duizendtal werklozen, een groot aan-
tal bestaanminimumtrekkers, men-
sen die kampen met kansarmoede,
noem ze Ivo of Suska. Ook deze
mensen horen de berichten over KS.
Het is niet evident dat de middelen
die nog voorhanden zijn, alleen en
uitsluitend voor Limburg zouden
worden gebruikt, want ook elders
verwacht men wat.

Wij wensen de engagementen waar-
toe we ons in dit dossier verbonden
hebben, te respecteren, maar wij ei-
sen controle. Wij zijn wel gekant te-
gen een mentaliteit van breng het
maar allemaal naar hier ; wij zullen
we zien hoe we het geld zullen verte-
ren.

Mijnheer Ulburghqik  meen inder-
daad dat er in Limburg veel nuttig
werk kan worden gedaan, bijvoor-
beeld op het vlak van huisvesting. Ik
stel voor dat men daarbij zoveel mo-
gelijk een beroep doet op de bestaan-
de instellingen. Ook op het politieke
niveau moet er desbetreffend samen-
werking ontstaan. De afrekeningen
waarvan onze commissie in al die
maanden getuige is geweest, zijn ne-
fast voor Limburg. Politieke manda-
tarissen moeten er zich niet over
schamen dat ze aan politiek doen. Ze
mogen uitkomen voor hun mening,
hun partij, de stroming waartoe ze
behoren, maar ze moeten samen
werk maken van een beleid in het
belang van de gewone mensen. (Ap-
plaus)

De voorzitter : Minister-president
Van den Brande heeft het woord.

Minister-president L. Van den Bran-
de (op de tribune) : Mijnheer de
voorzitter, ook al brandt het licht op
volle kracht, de sfeer lijkt mij eerder
intiem nu wij bij het einde van dit

debat enkele beschouwingen willen
maken rond de werkzaamheden van
de KS-commissie.

Het is reglementair vanzelfsprekend
dat ik nu niet op de tribune sta om
vragen te beantwoorden. Dit debat
behandelde immers de verslaggeving
over de werkzaamheden van de com-
missie. Er zijn beschouwingen en
standpunten naar voren gebracht -
zowel door de meerderheid als door
de oppositie - over de conclusies
van het onderzoek.

Zoals aangekondigd heeft de Vlaam-
se regering haar besluitvorming uit-
gesteld tot het ogenblik dat de ver-
slaggeving achter de rug was en de
beschouwingen waren gemaakt. De
Vlaamse regering heeft derhalve re-
kening gehouden met de conclusies
van de onderzoekscommissie van de
Vlaamse Raad en heeft aldus een
aantal krachtlijnen vastgelegd voor
de werking en de opdrachten van de
n.v. KS en voor de toekomst van het
reconversiebeleid in Limburg.

De toekomst van dit beleid wordt sa-
mengevat in zeven punten.

Ten eerste, de engagementen vervat
in het Toekomstcontract worden uit-
gevoerd. De middelen die ter be-
schikking zijn van Limburg blijven
gegarandeerd. Deze middelen zullen
worden gegroepeerd, waarbij de con-
trole door de bevoegde instanties -
dus ook door het parlement aan de
bron zal worden verbeterd. Wij wil-
len een herkenbaar begrotingsfonds
tot stand brengen, waardoor aan de
bron de inspectie van Financiën, de
begrotingscontrole en de normale
parlementaire controle is gewaar-
borgd, meer en vollediger dan nu.

Ten tweede, wij willen bestaande
structuren, die de basis moeten vor-
men van de vernieuwde aanpak van
de reconversie in Limburg, aanpas-
sen en vereenvoudigen. Hiertoe die-
nen de volgende stappen te worden
gezet.

De opdracht van de n.v. KS wordt
beperkt tot de sanering van de mijn-
terreinen en de mijngebouwen, en de
afhandeling van de verplichtingen
voortvloeiend uit  de afgesloten
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CAO%. De bestaande participaties
van de n.v. KS in ondernemingen
worden afgestoten.

Ten vierde, het sociale gedeelte van
de reconversie wordt niet langer door
de SIM uitgevoerd. De SIM zal der-
halve worden afgeschaft. De op-
drachten die de SIM thans vervult,
worden voortaan uitgevoerd door de
Vlaamse administratie of door instel-
lingen van openbaar nut die thans de-
ze taken waarnemen voor de rest van
Vlaanderen. Deze administratie
moet herkenbaar worden georgani-
seerd voor en in Limburg. De Vlaam-
se regering moet onderzoeken op
welke wijze de genomen engagemen-
ten van de SIM ten aanzien van der-
den kunnen worden afgewikkeld.

Ten vijfde, de LIM wordt ontbon-
den. Haar activa en passiva worden
tot het einde van het Toekomstcon-
tract overgeheveld naar een tijdelijke
opvangstructuur, waaraan de privé-
sector deelneemt en die de Vlaamse
regering verder dient te bepalen.

In die opvangstructuur zullen tevens
de participaties van de KS worden
ondergebracht. D e z e  opvangstruc-
tuur zal participaties, die niet strate-
gisch zijn voor de reconversie van
Limburg, kunnen valoriseren. Zij zal
instaan voor het beheer van de aan-
gehouden strategische participaties
en zij zal onder modaliteiten, door
de Vlaamse regering te bepalen,
nieuwe strategische participaties kun-
nen nemen.

Ten zevende, het overleg met de Eu-
ropese instanties en de coördinatie
van het reconversiebeleid moet der-
halve worden aangepast. Een belang-
rijke functie blijft dus weggelegd voor
de Permanente Werkgroep Limburg,
waarvan de kern zich in Limburg zal
bevinden.

De BLM beschikt over waardevolle
mogelijkheden tot het vervullen van
opdrachten in de toekomst.

Alle betrokken instanties, ook de
overheid van de provincie Limburg,
zullen worden uitgenodigd om op
korte termijn voorstellen uit te
werken over de wijze waarop deze

krachtlijnen zullen worden uitge-
voerd. De Vlaamse regering zal, na
onderzoek van deze voorstellen, zo
snel mogelijk de noodzakelijke aan-
passingen uitvoeren.

Mijnheer de voorzitter, wij hebben
vandaag in een bijzondere zitting te-
vens een belangrijke reeks beslissin-
gen genomen met betrekking tot de
toekomstige rol, de opdracht, het be-
heer en de werking van de GIMV en
haar dochtermaatschappijen, de
Vlaamse Milieuholding en Gimvin-
dus. Ik zal u via een raadsbrief, wat
misschien een innovatie is, op de
hoogte brengen van de beslissingen
die we ter zake hebben genomen.
Het is goed dat er op momenten dat
wij niet in vergadering zijn een brief-
wisseling kan ontstaan tussen de uit-
voerende en de wetgevende macht
zodat de Vlaamse Raad zonder ver-
wijl wordt ingelicht over beslissingen
of oriënteringen van de Vlaamse re-
gering. In dier voege - om het in
die termen te zeggen - zullen wij u
morgen meer gedetailleerd op de
hoogte brengen van de verschillende
beslissingen die we hebben genomen.

We hebben natuurlijk bij het nemen
van deze beslissingen volle aandacht
besteed aan de diverse elementen,
overwegingen en beschouwingen die
over de GIMV en haar dochters -
als ik me zo mag uitdrukken - tij-
dens de werkzaamheden van onze
onderzoekscommissie aan bod zijn
gekomen.

Wat zijn de krachtlijnen die de
Vlaamse regering heeft aangehou-
den ? De rol van de GIMV wensen
we als volgt te bepalen. De GIMV
blijft een belangrijk instrument in het
Vlaams economisch beleid. De
GIMV moet strategische participa-
ties kunnen nemen. Als openbare in-
vesteringsmaatschappij vervult de
GIMV een belangrijke rol in het cor-
rigeren van bepaalde marktmecha-
nismen of in het stimuleren van acti-
viteiten die de spontane werking van
de markt niet voortbrengt.

De heer A. Denys : Dat is nieuw.

Minister-president L. Van den Bran-
de : Het betreft vooral volgende as-
pecten. De GIMV neemt in haar in-

vesteringsprojecten een langer ter-
mijnperspectief in acht dan de privé-
investeringsmaatschappijen. De
GIMV is bereid een hoger risico-
graad te aanvaarden dan privé-inves-
teringsmaatschappijen. Dit betekent
dat de GIMV in sommige projecten
tevens een hogere return kan realise-
ren bij succes van de risicovolle on-
dernemingen waardoor ze ook kan
participeren in maatschappelijk be-
langrijke projecten met een lagere re-
turn.

Dankzij dit optreden van de GIMV
werden in Vlaanderen vooral in
hoogtechnologische sectoren succes-
volle projecten opgestart. Het stimu-
leren van deze activiteiten vormt een
eerste hoofdopdracht van de GIMV.

De GIMV heeft tevens als opdracht
een rol te spelen in de financiering
van de groei van ondernemingen in
Vlaanderen. Deze opdracht dient op
een selectieve wijze te worden uitge-
voerd. Als financiële partner beoogt
de GIMV hierbij financieel inzicht en
strategisch overleg en geen blijvende
noch absolute zeggenschap.

De GIMV kan als investeringsmaat-
schappij een vooraanstaande rol spe-
len inzake technologietransfer vanuit
onderzoeksinstellingen en vanuit het
buitenland naar de Vlaamse onder-
nemingen.

De heer A. Denys : Dit is onvoorstel-
baar na alle kritiek.

Minister-president L. Van den Bran-
de : Mijnheer Denys, windt u niet op.
Luister rustig. U bent blijkbaar een
helderziend man want zonder te luis-
teren, meent u te weten waarover het
gaat. Het is beter eerst te luisteren.

Daarom moet de GIMV een rol spe-
len in het verankeren van bedrijven
in de nuts- en hoogtechnologische
sectoren en moet ze ook een strategi-
sche rol spelen in de Vlaamse econo-
mie.

Dankzij haar onafhankelijkheid ten
opzichte van grote industriële, finan-
ciële of familiale groepen kan de
GIMV bijdragen tot het stabiliseren
van het aandeelhouderschap van be-
paalde bedrijven en tot het verzeke-
ren van de openbare dienstverlening.
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Mijnheer Denys zal enorm ontgoo-
cheld zijn, maar het is de bedoeling
dat een privé-ankerholding bijdraagt
tot de verankering van belangrijke
Vlaamse bedrijven in de verschillen-
de fasen van hun ontwikkeling. Deze
opdracht is niet besteed aan de
GIMV. Er is dus niet voorzien in het
opstarten van een overheidsveranke-
ringsholding, integendeel. Wij gelo-
ven dat het privé-initiatief ter zake
kan bijdragen tot het mobiliseren van
spaargelden om ze industriëel, eco-
nomisch en risicovol in te leggen. De
GIMV, die niet hoeft toe te treden
tot een dergelijke holding, kan dat
natuurlijk wel. Op vraag van deze
privé-groepen kan ze een participatie
nemen. De GIMV kan een rol spelen
in de openbare nutsbedrijven met het
oog op de verzekering van de open-
bare dienstverlening. Op vraag van
de Vlaamse regering zal de GIMV
kunnen optreden als expert, in het
verlengde van haar opdracht bij het
beoordelen en realiseren van finan-
cieel-economische beleidsplannen.
Bij de uitvoering van deze opdrach-
ten gelden enkele regels. De partici-
paties van de GIMV moeten, afhan-
kelijk van de opdracht, kritisch en
restrictief worden geëvalueerd en bij
afweging verder verkocht worden
aan de privé-sector. Er is dus naar de
toekomst toe een grotere selectiviteit
ingebouwd in de investeringsprojec-
ten. Tevens dient de GIMV, in prin-
cipe, voor alle participaties vooraf de
mogelijke exitmodaliteiten te onder-
zoeken. De GIMV zal in principe,
zoals thans reeds het geval is, in de
privé-sector steeds minderheidsparti-
cipties nemen. Een reeks activiteiten
van de GIMV dienen geen perma-
nent karakter te hebben. Deze activi-
teiten betreffen participaties in de ex-
nationale sectoren of eenmalige ac-
ties bijvoorbeeld de huisvesting zals
bepaald in het programmadecreet
van 18 december 1992 : Alternatieve
financieringen en produkten die aan
dezelfde voorwaarden door de markt
worden aangeboden. De GIMV zal
zich dus terugtrekken uit deze reek-
sen van activiteiten. Ze zijn uitdo-
vend, ze worden verkocht of ze wor-
den elders ondergebracht. De GIMV
zal een bepaalde buffer van rendabe-

le en inkomensvaste participaties
moeten aanhouden om de noodzake-
lijke rendabiliteit te kunnen halen en
om in bepaalde sectoren hogere risi-
co’s te kunnen nemen. In de nutssec-
toren kunnen wijzigingen in de aan-
deelhoudersstructuur worden over-
wogen om de Vlaamse verankering
van de nutsbedrijven te verzekeren
of om de publieke controle op deze
ondernemingen te waarborgen, met
bijzondere aandacht voor de belan-
gen van de verbruikers en de bestem-
ming van de winsten van de nutsbe-
drijven. De Vlaamse Milieuholding
en Gimvindus krijgen een autonome
structuur, gelijkaardig aan deze van
de GIMV. Het was zonder enige twij-
fel een van de besluiten van de werk-
zaamheden van de commissie dat de
netwerking en kruisconstructies in
alle klaarheid moeten worden stop-
gezet. Het kapitaal van deze maat-
schappijen blijft in handen van de
overheid. De VMH zal samen met
de privé-sector participaties nemen in
de milieubedrijven. In de nutssecto-
ren van het milieubeleid zal de VMH
ten minste een meerderheidspartici-
patie aanhouden. De Vlaamse rege-
ring zal verder, op een bijzonder re-
strictieve wijze, meer nog dan nu,
een beroep doen op de derde functie
van de GIMV. De participaties van
Gimvindus worden verder versneld
gevaloriseerd om de uitstaande ver-
plichtingen te honoreren.

De voorzitter : De heer Denys heeft
het woord.

De heer A. Denys : Mijnheer de
voorzitter, wat de minister-president
hier zegt, is werkelijk een klap in het
gezicht van het parlement. Hij doet
een mededeling over een volledig
nieuw overheidsbeleid inzake econo-
misch initiatief, zonder dat er hier-
over een evaluatie werd gemaakt en
zonder dat wij de kans kregen om
hierover van gedachten te wisselen.
Dat was ook de mening van de heer
Bossuyt .

Mijnheer de minister-president, dit
doorkruist werkelijk het werk dat wij
in de Vlaamse Raad willen doen.

De voorzitter : Minister-president
Van den Brande heeft het woord.

Minister-president L. Van den Bran-
de : Mijnheer de voorzitter, wij heb-
ben ervoor geopteerd om in het ka-
der van het KS-debat het reglement
na te leven. Wij hebben ons onthou-
den van besluitvorming tot op het
ogenblik dat het debat plaatsvond.
Om die reden heb ik onze houding
voor de toekomst met betrekking tot
de KS-problematiek, het Toekomst-
contract en de reconversie verduide-
lijkt.

Alle commissieleden, over alle frac-
ties heen zullen het erover eens zijn
dat dit niet los kan worden gezien
van de verhoudingen ten aanzien van
de moeders in de aandeelhouders-
structuur. Het zou eenvoudig zijn om
te zeggen dat KS alleen beperkte be-
voegdheden krijgt. Er wordt een
scheiding tot stand gebracht in het
gehele netwerk.

Ik vond het noodzakelijk, het parle-
ment duidelijk mee te delen hoe wij
de globale structuur en de plaats van
het overheidsinitiatief in de econo-
mie zullen bepalen.

Het was veel gemakkelijker geweest,
mij vanavond te beperken tot het ge-
ven van onze oriënteringen in de KS-
en reconversieproblematiek. Ik stond
erop duidelijkheid te brengen in de
Vlaamse Raad. Van in het begin heb-
ben wij immers besloten dat wij de
begroting niet zouden afronden tij-
dens de vakantiemaanden, maar in
september, ten einde voor de parle-
mentsleden klaarheid te scheppen.

De uitgangspunten die wij aanreiken,
strekken ertoe duidelijkheid te
scheppen, dit vanzelfsprekend in dia-
loog met ons parlement.

Er zijn in dit halfrond een aantal po-
litieke verantwoordelijken die de ge-
beurtenissen van de afgelopen perio-
de kritisch wensten te analyseren.

Wij hebben echter de verantwoorde-
lijkheid om nieuwe ontwikkelingen in
Limburg mogelijk te maken. Er is
een verschil tussen de verantwoorde-
lijkheid van de meerderheid en het
standpunt van de oppositie. Ik zou
h e t  v o o r  m i j z e l f  n i e t  k u n n e n
rechtvaardigen indien wij niet de
krijtlijnen zouden trekken om op een
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aantal punten fundamenteel in te
grijpen, rekening houdend met de
kritiek die werd geuit. Het is onze
verantwoordelijkheid om het Toe-
komstcontract in te vullen, de parle-
mentaire controle te verbeteren en
om duidelijkheid de scheppen over
ons standpunt met betrekking tot de
plaats van de overheid in het econo-
mische gegeven. Welnu, dit behoort
uitdrukkelijk tot het initiatiefrecht
van de uitvoerende macht. Dit kan
een nuttige aanzet zijn om met de
fracties in de Vlaamse Raad otien in
de commissie uiteindelijk zo spoedig
mogelijk een duidelijke implementa-
tie uitvoering van ons standpunt te
geven.

De heer Denys brengt zijn opvatting
polemisch over. Ik kan echter niet
verhelpen aan het feit dat zijn fractie
hier nu nog in grote getale aanwezig
is. Ik neem mijn verantwoordelijk-
heid op het vlak van wat er moet
gebeuren in KS en op het vlak van
het economisch overheidsinitiatief.

De voorzitter : Collega’s, ik zou even
dit willen zeggen. Wij hebben van-
daag een debat gehad. De onder-
zoekscommissie heeft haar besluiten
meegedeeld. Op dit ogenblik maakt
de regering haar standpunt bekend.
Morgen ontvangen wij in een beleids-
brief, waarin dat standpunt is ver-
taald. Indien gewenst, zal die beleids-
brief besproken worden in de com-
missie. Daarop volgt dan een nieuw
debat in de Raad. Me dunkt dat deze
democratische werkwijze door ieder-
een kan worden toegejuicht.

De heer A. Denys : Mijnheer de
voorzitter, bij deze vraag ik de spoed-
behandeling van ons voorstel van de-
creet over de privatisering van de
GIMV.

Alvorens het economisch overheids-
beleid uit te stippelen, zou de rege-
ring met het parlement converseren.
Ik stel nu vast dat de regering de
omgekeerde weg volgt. De Vlaamse
regering bepaalt haar standpunt, for-
muleert het in een beleidbrief en
geeft deze ter kennis van de Vlaamse
Raad.

Wij vragen het debat te kunnen voe-

ren in volle openheid en zonder de
minste hypotheek  vanwege  de
Vlaamse regering. Daarom vragen
wij de spoedbehandeling van ons
voorstel van decreet over de privati-
sering van de GIMV, waardoor de
problematiek in zijn geheel zal wor-
den opengetrokken.

De voorzitter : Mijnheer de minister-
president, ter verduidelijking, het
voorstel van decreet waarover de
heer Denys spreekt, werd onderzocht
door de afdeling Taaladvies en zopas
in druk gegeven. Het document zal
eerstdaags aan de leden worden be-
zorgd. Op dat ogenblik kan de heer
Denys de spoedbehandeling ervan
vragen.

Mijnheer Denys, de leden moeten
echter wel eerst kennis hebben van
uw voorstel ten einde zich met kennis
van zaken over uw vraag tot spoedbe-
handeling te kunnen uitspreken.
Niets belet dat in de betrokken com-
missie én de standpunten geformu-
leerd in een beleidsbrief én uw voor-
stel van decreet een goed debat inlei-
den.

De heer Ulburghs heeft het woord.

De heer J. Ulburghs : Mijnheer de
voorzitter, ik ben wel verrast door
deze voorstellen. Hoewel ik sympa-
thie heb voor deze vernieuwde aan-
pak van de problematiek rond de
GIMV en de Vlaamse Milieuholding,
dacht ik dat eerst de besluiten zouden
worden getrokken en verdedigd en
daarna pas een overheidsinitiatief
zou worden genomen. Nu is die be-
slissing reeds vooraf gevallen en
wordt ze ons eenvoudig meegedeeld.

Ook in verband met de controle en
de depolitisering blijft onduidelijk-
heid bestaan. Dat zijn toch belangrij-
ke ideologische aspecten.

De voorzitter : Mijnheer de minister-
president, er zijn nog een aantal
woordmeldingen, één van de heer
Wymeersch, één van de heer Van
Rompuy en één van de heer Pinxten.

De heer F. Wymeersch : Mijnheer de
voorzitter, wij hebben vandaag onze
stellingnames bekendgemaakt. Wij
hebben, vooral dan van uit de oppo-
sitie, expliciete vragen gesteld.

Mijnheer Denys, zowel uw als onze
fractie hebben dat gedaan. Ik begrijp
dan ook niet dat u als oppositiepartij
en wij als oppositiepartij verbolgen
zouden kunnen zijn over het ant-
woord dat wordt gegeven op vragen
die wij hebben gesteld.

U hebt gelijk dat daaraan een debat
moet worden gekoppeld. Wij steunen
ook uw vraag voor een spoedbehan-
deling. Maar u kan uw ontevreden-
heid niet motiveren want u hebt ex-
pliciete antwoorden op expliciete
vragen gekregen.

De voorzitter : De heer Van Rompuy
heeft het woord.

De heer E. Van Rompuy : Mijnheer
Denys, onze fractie steunt de aanpak
van de minister-president ten volle.

De heer A. Denys : Mijnheer Van
Rompuy, voor enkele tijd brak u nog
een lans voor de onmiddellijke priva-
tisering van de GIMV en van Gim-
vindus !

De heer E. Van Rompuy : Mijnheer
Denys, dat debat gaan we nu niet
voeren.

Voor wat de procedure betreft, stel
ik vast dat er een jaar geleden een
missionstatement was o v e r  d e
GIMV. In de commissie voor Econo-
mie, Energie en Werkgelegenheid is
daarover al een paar keer gedebat-
teerd. Men is zelfs naar Antwerpen
geweest. Dat debat duurt al maan-
den.

Zelf hebt u de minister-president
daarover reeds twee of driemaal
geïnterpelleerd.

Nu is er de onderzoekscommissie. De
executieve geeft een antwoord met
een schema voor de toekomstige wer-
king van de instellingen in Limburg.
Het is evident dat er vragen rijzen
over de GIMV, daarop moet uiter-
aard worden geantwoord. Maar ik
vind het een primeur voor het parle-
ment dat de minister-president hier,
zij het voor een beperkt aantal raads-
leden, de visie van de regering toe-
licht.

Het is aan ons om in de komende
weken en maanden daarover te inter-
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pelleren  in de commissie. Ik vind dat
een perfecte parlementaire procedu-
re. Het verheugt me dat de minister-
president zijn standpunt naar voren
brengt.

In de komende maanden zal duidelijk
worden welk standpunt de fracties
zullen innemen. De CVP-fractie her-
kent zich volkomen in de visie van
de minister-president.

De voorzitter : De heer Pinxten heeft
het woord.

De heer K. Pinxten : Mijnheer de
voorzitter, de CVP-fractie kan niet
aanvaarden dat de oppositie het nu
voorstelt alsof de minister-president
bij het einde van het debat over KS
een solonummer opvoert. Dit is
geenszins het geval.

Gedurende deze bespreking hebben
verschillende fracties waaronder de
onze, het debat over KS gekoppeld
aan een debat over het economisch
overheidsinitiatief in Vlaanderen en
aan de GIMV.

Collega Denys, ik stel vast dat in de
tussenkomst van uw partijgenoot
Pierco, uw partij een eigen standpunt
heeft ingenomen over de privatise-
ring en dus ook over het economisch
overheidsinitiatief in Vlaanderen.

Het verheugt mij bijzonder dat de mi-
nister-president ingaat op die uitge-
stoken hand.

De voorzitter : De heer Denys heeft
het woord.

De heer A. Denys : Mijnheer de
voorzitter, ik wil toch een paar zaken
verduidelijken. De VLD heeft er
geen bezwaar tegen dat de minister-
president zijn mening geeft.

Ik stel alleen de vraag of zijn stand-
punt nog gewijzigd kan worden door
dit parlement of is het een medede-
ling over de werkwijze van de Vlaam-
se regering.

Wanneer het economisch overheidsi-
nitiatief dat een miljardenzaak is, en-
kel een zaak van de regering is waar
het Vlaams parlement geen inspraak
zou in hebben, ben ik van mening dat
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wij het Vlaams parlement beter kun-
nen sluiten. Indien de tussenkomst
van de minister-president er enkel uit
bestaat om de beslissing van de
Vlaamse Executieve mee te delen -
zonder een voorafgaand debat met
de verkozen leden - kunnen wij het
parlement beter sluiten.

De voorzitter : De heer Bossuyt
heeft het woord.

De heer G. Boss@  : Mijnheer de
voorzitter, de SP verheugt zich over
het standpunt dat de regering heeft
ingenomen.

Het debat is reeds maanden aan de
gang en iedereen was benieuwd naar
het standpunt van de regering.

Ik vind het goed dat de regering op
dit ogenblik haar standpunt mee-
deelt. De tijdsdruk waaronder de
commissie haar werkzaamheden
heeft moeten afronden en waartegen
ik ook bezwaren had, was één van de
voornaamste argumenten die ons
werd voorgehouden. Men moest snel
tewerk gaan wou men in Limburg
met een aantal vernieuwingen kun-
nen doorgaan. De miserie wacht
niet !

Minister-president L. Van den Bran-
de : Mijnheer de voorzitter, colle-
ga’s, ik zal de Vlaamse Raad inlich-
ten over de houding die de Vlaamse
regering éénparig genomen heeft.

Collega Denys, ik ben van mening
dat het goed is dat de regering de
motor is, dat zij dialogeert met het
parlement en haar besluiten uitvoert.

Er is geen democratischer en opener
huis dan ons Vlaams parlement. De-
ze keuze heb ik gemaakt. Ik ben van
mening dat de regering volkomen
binnen haar opdracht blijft. Ik kan
enkel herhalen dat ik de kernpunten
van de toekomstige invulling van het
reconversiecontract van de KS uit-
eengezet heb. Na de goedkeuring van
de begroting en de afhandeling van
een moeilijk dossier ben ik van me-
ning dat ik tegenover de Vlaamse
Raad de plicht heb om duidelijkheid
te scheppen over het standpunt van
de regering. Dit getuigt mijn inziens
van een elementaire parlementaire
reflex.

KS-commissie

Mijnheer de voorzitter, wat de kern
van de zaak betreft wens ik verder
aan te geven hoe wij de zaken zien.
Zoals ik daarnet heb gezegd zullen
de participaties van Gimvindus ver-
der en versneld worden gevaloriseerd
om een aantal overeenkomsten te ho-
noreren. Van zodra deze verplichtin-
gen zijn nagekomen, worden de res-
terende participaties van de Gimvin-
dus ofwel afgestoten naar de privé-
sector, ofwel overgedragen aan de
GIMV indien ze van strategisch be-
lang zijn voor de Vlaamse economie.

Aangezien deze activiteit los staat
van de kernactiviteit van de GIMV
is het aangewezen om het beheer van
Gimvindus onafhankelijkheid te ver-
lenen ten opzichte van de GIMV zon-
der de verdrading en de vernetwer-
king die toch onder vuur heeft ge-
staan in heel wat van uw overwegin-
gen en debatten. Het is bovendien
ook niet de bedoeling dat in Gimvin-
dus dezelfde activiteiten als in de
GIMV worden onwikkeld. Belang-
rijk is dat wij wensen af te stappen
van een gedupliceerd beleid in ver-
schillende instellingen. Dat is ook
een kwestie van helderheid en sa-
menhang. Een periodieke evaluatie
van de overeenkomst tussen Gimvin-
dus en het Vlaamse Gewest dient dit
te waarborgen.

Het beheer en de controle zullen
worden aangepast. Ik heb u gezegd
dat wij volgens de normale regels van
de begroting, herkenbaar in een be-
grotingsfonds voor Limburg, de mid-
delen wensen op te nemen. We zul-
len de kans hebben als we het ver-
trouwen en de medewerking voor de
technische uitwerking van dit parle-
ment krijgen. Op die manier is de
controle aan de bron opnieuw geres-
taureerd. Immers, ik wens te komen
tot een restauratie van de politieke
verantwoordelijkheid omdat het in-
derdaad gaat over middelen van onze
mensen, van de gemeenschap en dat
we dus inderdaad - en ik ben niet
bang om dat te zeggen - lessen moe-
ten durven trekken uit wat u in de
commissie hebben vastgesteld.

Ik kom dan tot de tweede fase van
beheer en controle. In het belang van
de hoofdaandeelhouder en van de
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goede werking van de instelling moet
op de ene plaats de autonomie van
de instelling worden verstevigd en
moet anderzijds de controle op de
instelling worden verbeterd en ver-
sterkt.

Vertrekkend vanuit de algemene be-
leidslijnen die de Vlaamse Raad en
de Vlaamse regering uittekenen, die-
nen GIMV-VMH en Gimvindus op
autonome wijze de hun verleende op-
dracht in te vullen. Hiertoe is het
noodzakelijk dat elke raad van be-
stuur zijn volle verantwoordelijkheid
neemt.

de beslissingen waarvoor zij uitdruk-

Naast een beperkt aantal leden, zal

kelij k werd gedelegeerd.

uiteraard in de interne constructie ie-
mand de directie moeten waarne-
men. Er zal geen directiecomité wor-
den opgericht. Diegene die de direc-
tie waarneemt, leidt natuurlijk het
management en voert de beslissingen
van de raad van bestuur uit en neemt

ke de legaliteit van verrichtingen te

veling aan de Vlaamse regering kan

worden uitgewerkt.

en naar ik vermoed zal formuleren.

Met het Rekenhof dient een aange-
paste controle ex post en op vastge-
stelde en geregelde tijdstippen over
de GIMV, Gimvidus, de Vlaamse
Milieuholding en hun dochters inza-

Elke raad van bestuur moet volgende
taken waarnemen : het waarborgen
van de belangen van de aandeelhou-
ders, het uitwerken van een globale
strategie voor GIMV, VMH en Gim-
vindus.  Elke raad van bestuur zal de-
legatie moeten verlenen aan het ma-
nagement voor beslissingen over in-
dividuele dossiers die een te bepalen
bedrag niet overschrijden met een
duidelijke en sterke controle op het
management.

De raad van bestuur zal anders en
meer dan nu het geval is een spilfunc-
tie vervullen. Hij moet samengesteld
zijn uit leden die op een onafhankelij-
ke wijze en met grote kennis van za-
ken de instelling besturen. Er zal een
lijst van onverenigbaarheden met de
functie van bestuurslid worden opge-
steld, waarbij onder meer kabinetsle-
den en sociale gesprekspartners niet
langer bestuursmandaten of controle-
functies kunnen bekleden. Er zullen
ook nadere regels worden vastgesteld
voor de aanwezigheid van bedrijfslei-
ders in de raden van bestuur. De be-
stuursverantwoordelijkheid van de
raad van bestuur en de verantwoor-
delijkheid van het management moe-
ten, meer dan nu het geval is, worden
gescheiden.

Voorzitter, collega’s, u zult vaststel-
len dat we op een maximale wijze
rekening trachten te houden met de
geuite kritieken en bedenkingen. De
raden van bestuur worden voorgeze-
ten door iemand die daarvan een full-
time opdracht maakt. Het gaat over
een grote verantwoordelijkheid en
over nog veel meer.

De décharge van de bestuurders en
de goedkeuring van de jaarrekenin-
gen dienen voortaan jaarlijks formeel
door de Vlaamse regering te gebeu-
ren. In de dochtervennootschappen
dienen de raden van bestuur even-
eens te worden geherwaardeerd. Dit
betekent dat de raden van bestuur
onafhankelijk moeten werken ten op-
zichte van de managementteams in
deze vennootschappen ; dat de cu-
mulatie van functies binnen de raad
van bestuur van de GIMV enerzijds
en haar dochtervennootschappen an-
derzijds drastisch moet worden be-
perkt ; dat de décharge van de leden
van de raad van bestuur van de doch-
tervennootschappen en - om het fa-
miliaal uit te drukken - van de
kleindochters ook tot de beraadsla-
gingen van de raden van bestuur be-
horen.

De verbetering van de controle om-
vat verschillende aspecten. Nog-
maals, het is de controle die wij aan
de bron op parlementair vlak willen
organiseren, de inspectie van Finan-
ciën, het begrotingsadvies.

De verbetering van de controle om-
vat verschillende aspecten. Naast de
door de vennootschapswetgeving
voorgeschreven externe controle
door erkende bedrijfsrevisoren moet
ook de interne controle worden uit-
gebouwd. Deze interne controle ge-
beurt onder de verantwoordelijkheid
van de raad van bestuur en wordt
door deze raad van bestuur aange-
steld en betaald.

Aan de raad van bestuur zal uitdruk-
kelijk worden gevraagd bij de Vlaam-
se regering jaarlijks verslag uit te
brengen over de uitvoering van het
beheerscontract met de Vlaamse re-
gering. Dit verslag zal tevens onmid-
dellijk  aan de Vlaamse Raad worden
meegedeeld, die hierover een aanbe-

De Vlaamse regering duidt voor
Gimvindus en VMH telkens een
ambtenaar aan als full time regerings-
commissaris bij deze vennootschap-
pen.

Mijnheer de voorzitter, geachte col-
lega’s, in deze belangrijke herschik-
king en hoe wij in de toekomst inhou-
delijk en structureel de plaats van de
overheid in het economisch initiatief
zien, heb ik mij hier gericht op de
kernpunten en op de standpunten
van de Vlaamse regering.

Vanzelfsprekend, en zoals ook het
geval is op federaal vlak, beschikken
wij over een Sociaal-Economische
Raad van Vlaanderen. De sociale
partners zullen niet langer bestuurs-

VLD-Kamerlid Putrick  Dewuel kmt-
te zich tegen het oprichten van een
nieuwe KS-structuur waarin over-
heidsgeld wordt gepompt

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 72
30 september 1993 KS-commissie 2790



Brande 

toe- 

Toe- 

moe- 

Van den Brande

mandaten kunnen opnemen. Wij me-
nen dat het nuttig is om de grote
oriëntaties op het gepaste ogenblik
samen te bespreken.

De Vlaamse regering heeft tevens be-
slist dat vóór 31 december 1993 de
raden van bestuur zullen worden ver-
nieuwd. Wij zullen daarbij maximaal
rekening houden met de aanbevelin-
gen die voortspruiten uit de conclu-
sies en de oriëntaties van uw werk-
zaamheden.

Deze nieuwe raden van bestuur krij-
gen de opdracht om voor 31 decem-
ber 1994 een rapport bij de Vlaamse
regering neer te leggen met een con-
creet uitgewerkte strategie en voor-
stellen om de privé-sector eventueel
bij deze maatschappijen te betrek-
ken.

Op basis van deze rapporten zal de
Vlaamse regering haar standpunt be-
palen over de wijze waarop en de
modaliteiten waaronder de activa van
deze maatschappijen kunnen worden
gevaloriseerd.

Ten slotte heeft de Vlaamse regering
beslist om deze wijzigingen waar no-
dig een decretale grondslag te geven.

Mijnheer Denys, uiteraard streven
wij de steun van en de medewerking
met het parlement na, maar daarbui-
ten zullen een aantal beslissingen de-
cretaal moeten worden vastgelegd.
Het is vanzelfsprekend dat ter zake
een dialoog wordt aangegaan met de
Vlaamse Raad, maar zowel op decre-
taal als op wettelijk vlak is het nood-
zakelijk dat de Vlaamse Raad ook
uitspraken doet.

Er zal hoe dan ook bij decreet wor-
den bepaald dat het Vlaamse Gewest
met de maatschappijen een beheers-
contract zal sluiten, telkens voor een
periode van drie jaar, waarbij op-
drachten, prioriteiten en budgettaire
afspraken worden vastgelegd.

De heer A. Denys : Een dergelijke
oplossing zal ertoe leiden dat wij bin-
nen twee jaar opnieuw een gelijkaar-
dig debat moeten aangaan. Er zal op-
nieuw een parlementaire onder-
zoekscommissie moeten worden in-

Vlaamse Raad
Handelingen Nr. 72
30 september 1993

gesteld om
sporen.

dezelfde misbruiken op te

Het systeem blijft ongewijzigd in die
zin dat slechts bepaalde details veran-
deren.

Minister-president L. Van den Bran-
de : Mijnheer Denys, u bent een zeer
verstandig man en ik bewonder u.

Indien men er de draagwijdte en de
inhoud van de fundamentele voor-
stellen op na houdt, dan kan niet
worden gesproken van een gevelop-
kuis, zoals sommigen laagdunkend
beweerden. Het gaat om een funda-
mentele herschikking van bevoegd-
heden, taken, structuren, verant-
woordelijkheden en controles. Bo-
vendien wens ik ter zake de politieke
verantwoordelijkheid te restaureren.

Voorts, mijnheer Denys, schijnt u te
vergeten dat de broncontrole een
fundamenteel nieuw gegeven is op
het vlak van het vrijgeven van mid-
delen. Misschien kunnen wij u hier-
van overtuigen, wat mij trouwens zou
verheugen.

Ik ben hoe dan ook van oordeel dat
de meest grondige ingreep van de af-
gelopen twintig jaar wordt uitgevoerd
op het vlak van de benadering van
de plaats van de overheid in de eco-
nomische activiteit. Bovendien is de-
ze ingreep maximaal gekoppeld aan
de conclusies van uw commissie.

Mijnheer de voorzitter, collega’s, u
kan vaststellen dat wij niet aarzelden
om op het juiste ogenblik en zonder
dralen conclusies te trekken uit de
werkzaamheden van de onderzoeks-
commissie.

Ik blijf erbij dat de genomen beslis-
singen diepgaande en structurele her-
vormingen zijn die op de juiste ma-
nier zullen beantwoorden aan de
vastgestelde tekortkomingen.

De Vlaamse regering wenst de ver-
antwoordelijkheden te leggen waar
zij moeten worden gelegd. Moreel
gezien wensen wij echter geen hek-
senjacht te organiseren. Diegenen
die het beste gaven van zichzelf om
in Limburg de voorbije periode heel
wat mogelijk te maken, wens ik niet
sloganmatig te verbranden. Zij moe-

KS-commissie
Regeling van de werkzaamheden

ten niet verantwoordelijk worden ge-
steld voor daden die zij niet hebben
begaan.

Ik nodig iedereen uit om op een toe-
komstgericht en dynamische wijze en
in hoge ethische waardigheid en zin
voor verantwoordelijkheid opnieuw
aan de slag te gaan.

Ik ben er zeker van dat niet alleen
de Limburgse, maar de hele Vlaamse
bevolking verwacht dat wij een nieu-
we dynamiek ontwikkelen.

Ik geloof dat de bevolking van Lim-
burg en van heel Vlaanderen ver-
wacht dat we een nieuwe dynamiek
ontwikkelen. Ik zal het even poëtisch
uitdrukken. Ook al is de herfst be-
gonnen, toch hoop ik dat na de lente
die de eerste periode van het Toe-
komstcontract uitmaakte en waarin
bloesems zijn bevroren, het opnieuw
kan zomeren in Limburg. (Applaus)

De voorzitter : Vraagt nog iemand
het woord ? (Neen)

Zijn er nog opmerkingen ? (Neen)

De bespreking is gesloten.

REGELING VAN DE WERK-
ZAAMHEDEN

De voorzitter : Hiermede zijn we aan
het einde gekomen van onze werk-
zaamheden.

Onze eerstvolgende vergadering
heeft plaats op 19 oktober 1993. Ik
stel voor het bepalen van uur en
agenda voor die vergadering aan het
bureau en uw voorzitter over te la-
ten.

Geen bezwaar ? (Instemming)

De vergadering is gesloten.

- De vergadering wordt gesloten om
19.50 uur.
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